
 
 
 
 
 

 

 
 
  
 
 

פ"בתש(  י')שנה י"ג גליון   
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של מרן הגה"צ רבי יונה הלוי פארסט זצ"ל הארבעיםגליון מוגדל ומורחב ליומא דהילולא               פ''ב       פרשת ויחי תש  

   (תהלים עא ח) ימלא פ''י תהלתך

 

 אין אדם עומד 
 על דעת רבו עד ארבעים שנים

 אנו עומדים לקראת ההילולא הארבעים 

זצ"ל  יונה הלוי פארסטהמסור והנאמן רבינו הבלתי נשכח, הגאון הצדיק רבי  של אבינו רוענו  
ט''ז טבת  - בעל''טה ביום ב' שמותשחל  – ד'נייטראראש הישיבה   

 "יומא דהילולא", יש בזה כמה מובנים, בגמרא משתמש המלה 'הילולא' לחתונה ובזוה"ק הכונה ליארצייט"
שיוצא מדבריהם הקדושים עפ"י פשטות,  ומבואר בספה"ק בכמה אנפין לבאר ענין ההילולא, והשייכות של יארצייט לחתונה. מה  

 שביום זה מתעוררים מעשיו של "בעל" ההילולא, והצדיק מתעלה יותר ממדריגה למדריגה
ומהיכל להיכל כמבואר בזוה"ק, ועל כן כל מי שהיה לו ויש לו שייכות להצדיק הן ע"י הליכה והתדבקות בדרכיו הק'    

א ג"כ מתעלה מאד מאד, ויכול להמשיך עליו ועל כל הנלוים אליו השפעות טובות ומרובות ברוחניות ובגשמיות.והן ע"י לימוד בספריו הק' הרי ביום זה הו  
 הלב פועם בחזקה והכליות ניתרים ממקומם בהעלותנו על זכרוננו דמותו הענקית של מרן הגה''צ זצ''ל, מדרגותיו הגדולות 

ים באהבה, מעשי חסד לרבים, ציפיה למשיח, וכו'. באמונה ובטחון, באהבת הבורא, אהבת ישראל, קבלת יסור  
 וזכינו שצדיק זה התהלך בינינו, זכינו להיות עמו במחיצתו, והתמסר לנו ונהג עמנו כאב רחום ונאמן

 

ביו בעל 'שם שלמה' הרה"ק מתולדות אהרן זיע"א סיפר )דברי אמונה נט:( על ה'דרכי תשובה' ממונקאטש זיע"א שנאנח אחרי הרבה שנים שעברו מפטירתו של א  
ו של הרה"ק מצאנז זיע"א,וראה הרבה בחורים ואברכים הנושאים כבר את שמו של אביו הגדול זי"ע, אמר שעולים לו בראשו משנים קדמוניות כשראה אברכים הנושאים את שמ  

לא זכו לראות אורו הגדול של אביו זיע"א, התמלא רחמים עליהם שכבר לא ראו את עבודתו הגדולה של הרה"ק מצאנז זיע"א, ועתה רואה כאלו שגם   
הנושאים את שמו, הלב מתמלא רחמיםאלו הרי הוא מתמלא רחמים עליהם שנולדו לתוך חשכות כזה בלי האור של הצדיק הגדול הזה. גם אנו נענה אבתריה כאשר אנו רואים    

 

דתו הגדולה, תורותיו, עובדות וסיפורים, כדי שיראו הדור החדש צדיק מה פעל, ובכן, ברבות השנים החובה גדולה מאד להעלות עלי גליון בכל עת ועידן עבו  
וסף,ללמוד מדרכיו הקדושים בבחי' מתי יגיעו מעשי למעשי אבותי, עכ"פ בבחי' 'נגיעה'. ואשר על כן אמרנו להעלות לדור הצעיר אשר לא ידע את י  

שופר של משיח צדקנו ותחיית המתים בב"א לקולינו ועל כל בית ישראל, ובמהרה נזכה שילמדו ממדותיו הטהורות ואז בודאי ימליץ טוב ממרומים על   
 

 זכותו יגן עלינו                                       ועל כל ישראל
 

 

  



 

ואמר , ממרן החת"ס זצ"ל שלא רצה להסכים על ענין של רב המדינה וכידוע
אם כבה נרו נחשך רק אצלו הרי  ,בדרך משל שכל זמן שיש לכל אחד נר בביתו

אור  ולא אצל כל אחד משא"כ אם יעשו אור כלול בכל המדינה ]וכמו שיש
אזי יהיה חושך בכל מקום. וכמו  העלעקטער[, הרי אם יתכבה במרכז כח האור

אזי זה  אזי אם יהיה ח"ו הירוס אצלו ,כן אם יהיה הנהגה כללית של רב המדינה
                                                                                   .        יגרום הירוס בכל המדינה

 
דלכאורה כשיש רבוי אנשים צריך להיות גם , שעורר יוסף את השבטים וזה

ולאו כל אנפין שוין וממילא  ,ריבוי דעות, כי כל יחיד צריך להתבונן בכל פרט
הרי זה  ,ושבים מחשבה אחת דומהנעשה ריבוי דעות, אבל אם רואים שרבים ח

אלא כולם סמכו על דעה של יחיד אחד.  ,מוכיח שלא התבוננו כל אחד לעצמו
והיינו שמכיון שכולכם כאחד חשבתם  'וז"ש להם ואתם חשבתם עלי רעה וגו

ולא היה בזה ריבוי דעות, הרי מוכח מזה שלא היה כאן התבוננות  ,עלי רעה
זהו חורבן  היה הפגם הגדול אצלם. ובעוה"ר וא"כ זה ,נכונה מכל יחיד לעצמו

ובפרט אחד הנני  ,גדול שאנו רואים היום שחיים בלי שום התבוננות לעצמו
לעורר על זה גם אצל הבחורים והוא בנוגע לעבודת המידות. ובאמת ישנם 

כי כל התחייבותו לגבי הישיבה  ,כאלו שנדמה להם שדבר זה אינו נוגע לישיבה
אבל מה שנוגע  'במה שנוגע לסדרי הישיבה בלימוד וכוהוא רק שלא יפריע 

וא"כ אין לי לדבר , למצב עצמו אם יש לו מידות רעות וכדומה זה אינו נוגע לנו
על כך ולהתערב בעניניו הפרטים. אבל באמת לא כן הוא כי ענין המידות הוא 

           .     זה גורם לו הרבה רעה באחריתו ,ענין עמוק מאד ואם אינו עובד על כך
 

אציין ענין אחד מה שהנני רואה הרבה אצל בחורים שאינם נזהרים   ולדוגמא
אין זה  ,ואם שואלים אותו על איזה דבר מה שלא התנהג כהוגן ,בדיבור שקר

מעכב אצלו להתנצל בדבר שהוא שקר מוחלט. ואף שהוא יודע שאסור לומר 
ניקל מכל דבר העומד אבל מכיון שהוא רגיל שהוא צריך למצוא מוצא ב, שקר

ולכן כששואלים אותו איזה דבר שאם יאמר המענה האמיתית לא  ,לו בדרכו
כבר אינו יכול לעמוד בנסיון והוא משקר ל"ע.  ,יהיה לו לכבוד וינזפו בו על כך

אמנם בחור החי בקצת התבוננות אזי הוא יודע שאם השי"ת צוה מדבר שקר 
לת יש לו בלימודו. ואולי ח"ו היצה"ר א"כ מה תוע ,והוא אינו נזהר בכך ,תרחק

מניח לו ללמוד כדי שעי"ז יתדרדר למטה בשאר ענינים. כי אם לא ילמוד אזי 
ולכן מניח לו  ,ויצטרך לקבל הדרכה בכל הענינים ,יעמדו בדרכו ולא יניחו לו

ללמוד כדי שעי"ז לא יטפלו עמו ויוכל לטנף עצמו בתרמית ומרמה ושקרים 
אזי זה  ,כי כשהיצה"ר כבר יש לו דריסת הרגל אצל אחד ,הותוצאותיה מי ישורנ

חובה גדולה על כל בחור להתבונן  הולך מדיבור למעשה מטה מטה ל"ע. ומוטל
תמיד בכל דרכיו ומעשיו בכל הפרטים כדי שיוכל להתכונן בימי בחרותו על כל 

                 .              כי באמת במשך ימי החיים ,ימי חייו ושנותיו הבאים לקראתו
 

להרבה כוחות דקדושה וגם מסי"נ בהרבה פרטים שיוכלו להתנהג  צריכים
כהוגן עפ"י התוה"ק. ובאמת בימי הבחרות אי אפשר לומר כהיום שיש איזה 

כי מה שרוצים ללמוד באישון לילה בזמן שמצד הנהלת  ,מסי"נ בעבור התורה
ומסי"נ יש אולי כשבחור  הישיבה צריכים לישן זהו אינו מסי"נ ורק עקשנות,
והוא מתגבר על החברים  ,מתגבר על הסביבה שלו שאינם מתמידים בתורה

בזה יש קצת מסי"נ. אבל עכ"פ במשך  ועל היצה"ר של עצמו ולומד בהתמדה
ובפרט כשטרודים על המחיה ועל  ,החיים יש הרבה פעמים שצריכים למסי"נ

 ,עודדים לקבוע עתים לתורהועכ"ז מת ,ובאים לבית בלילה עיף ויגע ,הכלכלה
ר יושבין כאש זו בתקופה להתכונן יש זה ולכל ה'זהו בחינה של מסי"נ בעבור 

בישיבה בלי טירדות, ויש הכל מוכן ומזומן בהרחבת הדעת, עכשיו צריך כל 
אחד לעבוד על עצמו בכל הענינים כדי שיהיה מוכן אצלו כוחות דקדושה לכל 

כי הלא ההורים מתיגעים  ,ה ענין של כיבוד אבלזכור גם שיש בז ימי חייו. ויש
ב בכל זה ונדמה לו שהכל מגיע ואם התלמיד אינו מתחש ,מאד לתכלית בניהם

וידוע מהחידושי הרי"ם שאמר כששואל אברך למה , הרי זה עוולה גדולה לו
וא"כ לכאורה היינו  ,אינו לומד כהוגן הוא משיב שהוא צריך לעמול בעד הבנים

שמתגדלים גדולי ישראל מאותם הבנים שמניחים את אחרים צריכים לראות 
.                              ואיה איפוא הם ,להתייגע בעבורם ולהתבטל מלימוד עצמם  

 

מה שצריכים  ,בודאי שכל אחד צריך להתבונן בנפשו גם בענין זהועכ"פ 
התבונן יש ל להתעורר ולתעודד להתעלות בתוי"ש לצד התחייבותו להוריו. וכן

צריך שיהיה כל התנהגותו ביר"ש ובמידות, ולא להיות  ,שבחור הלומד תורה
להוט אחר אכילה ושאר עניני עוה"ז. הנה אמרז"ל אין התורה מתקיימת אלא 

 ,אמנם גם מי שממית עצמו קצת זהו ג"כ חשוב מאד, במי שממית עצמו עליה
חצי שיעור. ואם כי כמו שבאיסור יש חצי שיעור כן במצוה יש ג"כ ענין של 

כי מה לי  בחינה של ממית עצמו מתאמץ עצמו בעבור התוה"ק אף קצת זהו ג"כ
קטליה כולה ומה לי קטליה פלגא. אבל אם רוצים לחיות רק בהרחבה ובמנוחה 
בלי שום התאמצות בודאי שבאופן זה אין התורה יכול להתקיים אצלו. 

י"ת יהיה בעזריכם להיות והש ,וכלאחד צריך להתבונן בכל זה כפי מצבו וערכו
.                                                                          מוסיף והולך בתוי"ש בהצלחה רבה  

 
 
 

 
 
 

 ב

ואתם חשבתם  ו',לעבדים וג הננו לך ו',וילכו גם אחיו וג
 .טובה וגו'עלי רעה אלקים חשבה ל

 

כתב על זה דהרי זה דומה למתכוין להשקות חבירו כוס מות  ובאוחה"ק
והנה הקשו על דבריו ז"ל  'והשקהו והשקהו כוס יין שאינו מתחייב כלום וכו

דלכאורה קי"ל שנתכוין לאכול בשר חזיר ועלתה לו בשר טלה דצריך כפרה 
ר לה והיא לא וכמו שאמרו ]ספרי יז[ באשה שנדרה בנזיר ושמע בעלה והפ

 .ידעה ועוברת על נדרה ושותה יין ומטמאה למתים זו היא שצריכה סליחה וכו'
 

עפי"מ שכתב בספר ערבי נחל לבאר פסוקים אלו דהנה אמרז"ל  ואפ"ל
והטעם מסתברא כי  ,]קידושין מ.[ שלפעמים אדם נענש על מחשבה רעה

, עשהמאחר שהשי"ת יודע מחשבות א"כ כך נחשב המחשבה לחטא כמו המ
משא"כ בין אדם לחבירו ודאי שאפילו יחשוב לחבירו רעה כל מה שגומל לו 

וז"ש  ,כי מה מזיק מחשבתו אחר שעי"ז אין מגיע לחבירו נזק ,טובות אינו נענש
וזה לא הוי  ,א"כ לא חטאו נגדו אלא במחשבה ,חשבה לטובה 'שמכיון שה

ו דהוי רק בין וא"כ אצל ,וז"ש התחת אלקים אני ,חטא אלא בין אדם למקום
 אדם לחבירו לא הוי חטא כלל. 

 

היינו בין אדם ' מיושב היטב דמה דקי"ל נתכוין לאכול בשר חזיר וכו ולפי"ז
משא"כ במתכוין להשקות חבירו כוס מות  ,דאז שפיר צריך כפרה ,למקום

והשקהו והשקהו כוס יין אה"נ דאינו מתחייב כלום כיון דהוי רק מחשבה שאינו 
בעצם הדבר יל"ד מה שאמר ואתם חשבתם עלי  לחבירו. אמנם חייב בין אדם

ומה שמסרו אותו  ,רעה וגו' דלכאורה השבטי קה עשו כל מעשיהם על פי תורה
למיתה כי דנו אותו למורד במלכות, וא"כ מה זה שאמר ואתם חשבתם עלי 

ואה"נ דהמה  ,דלפי"ז לא חשבו כלל לרע אלא חשבו דחייב עפ"י תורה 'רעה וגו
אבל עכ"פ למה  ,דבר ולכן הפך השי"ת מחשבתם ונתהפך הכל לטובהטעו ב

  .צריך לנחם אותם על כך
 

דכירנא ו, נודע מש"כ הגר"י ענגיל זצ"ל ]ציונים לתורה כלל טו[ וזה לשונ והנה
כד הוינא טליא שמעתי בשם גדול אחד שנסתפק בהא דבעינן שב מידיעתו 

ולא מחמת שהיה רוצה ו, יעתלענין חטאת, ונסתפק אם לא היה העובר שב מיד
לעבור במזיד רק מחמת שאילו היה יודע אז היתה הידיעה גורמת היתר 

אם זה מיקרי אינו שב מידיעתו לפטור מקרבן או לא. ועיי"ש מה  ,המעשה
ובתו"ד מביא משו"ת חידושי הרי"מ ]חיו"ד סימן  ,שהאריך בזה בכמה צדדים

דיש שיטות  ,ואחד חלבט[ במי שאכל שלשה חתיכות ושניהם היה שומן 
אמנם זהו דוקא כשנודע  ,הראשונים דאף דמדאורייתא בטיל חד בתרי

התערובות, אבל בלא נודע התערובות לא בטיל. אולם בנוגע לחיוב חטאת זה 
דלכאורה יש סברא לומר דנקרא בזה לא שב מידיעתו  ,תלוי בחקירה הנ"ל

מידיעתו דכיון שכבר  דאינו חייב חטאת, דאי היה נודע התערובות לא היה שב
 נודע התערובות א"כ כבר בטיל חד בתרי ושוב אינו חייב עיי"ש בארוכה. ועכ"פ

 ,א"כ לא היה שייך בזה שב מידיעתו ,השבטים שסברו שעושים עפ"י תורה
וא"כ מה זה  ,ששפיר ידעו מה שעושים ועכ"ז סברו שזה עצמו היתר ומצוה

                                                             .      'שאמר להם ואתם חשבתם עלי רעה וגו
 

באמת צ"ל שהשבטים בעצמם הרגישו בהמשך הזמן שהיה בזה איזה  אמנם
דהלא מצינו בפסוק שאמרו ]בראשית מב כא[ אבל אשמים אנחנו על , פגם

שלא מצאו  ,ויש בזה התבוננות גדול על גודל צדקתם של שבטי קה ו'אחינו וג
רק בדבר  עונש,ם שום פגם בכל משך ימי חייהם שבשביל זה יגיע להם בעצמ

אבל , זה של מכירת יוסף, אשר גם בזה היה סוברים בעצם שיש בזה מצוה
התחילו לחשוב שמא היה בזה איזה פגם. אמנם לא , עכ"פ כשהגיע להם עונש

ולכן כשבאו עכשיו אצל יוסף אמרו לו הננו לך  ,ידעו בעצמם מה היה הפגם
כי אף  ,אבל עדיין לא ידעו מהו ,שהרגישו כבר שהיה איזה פגם' עבדים וגול

כי יוסף לא היה ח"ו מורד במלכות כי החלומות , שכבר ידעו שהיו טועים בדבר
והיה רק טעות , אבל עכ"פ המה מצד עצמם הלא היו רשאים לדונו כך, נתקיימו

שר להבין במה של יוסף להם אפ וא"כ מהו הפגם בזה. ותשובתו ,בדבר הלכה
שיש חסרון התבוננות אצל כל  ,ובפרט במדינה זו ,שאנו רואים בתקופתינו

אלא שהרבה אלפי , כי היחיד בדרך כלל אינו מתבונן בכל הנעשה סביבו ,יחיד
יחידים סומכים על המחשבה וההתבוננות של יחיד אחד הכותב במכ"ע או 

, וכמובן שזה גורם והולכים אחרי זה בעינים עצומות ,דורש השקפתו ברבים
.                                                                                                             ת גדולמכשולו  

 

 
 
 
 

 
 



 

גספעציעלע באשרייבונ  
לקראת יומא דהילולא הארבעים ביום ב' שמות הבעל''ט   

 
פון אונז אונזער קרוין,  געווארןמען זענען פאראיבער זייט ס'איז צוגענופערציג יאר.. 

, און אונזערע וועגן, דער גרויסער און אויגןהאט באלייכט אונזערע  וועלכער
פרוכטבארער מענטש וואס האט ענטהאלטן אלעס. דער אוצר פון אלע גלוסטענישן, 
דער וואונדערליכער גישטאלט, קלוג און פארשטאנדיג, אויסגיצייכנט מיט זיינע מדות 

מרן הגאון הצדיק חכימא דיהודאי, רבי יונה הלוי ראת חטא, רייך מיט מעשים, און י
.                                                                                         , ראש ישיבת ד'נייטראפארסט זצ"ל  

 

ייבונג פון די לעבנס באשר גליוןשטעלן און אנהייב פון דעם געטראכט צוהאבין  מיר
נהייב פ' נח "ללמדך שעיקר תולדותיהם של צדיקים ם צדיק אזוי ווי רש"י ז"ל זאגט אדע

מעשיהם הטובים" כדאי דער שפעטערדיגע דור זאלן וויסן ווער ס'איז גיוועהן דער 
                                          .                                                                                גרויסער מענטש

 

וועהן זיך אפהאלטן דערפון, איינס, ווייל ער אליין עדאנק איז געדער ערשטער ג אבער
ן לטעניש, ער האט גוט געוואוסט ווי צו באהאלטן זייאוועהן א מייסטער פון באהעאיז ג

ע זייט, און דעם דור ווען נס אויגן, און פון די אנדערש'טגרויסקייט און מדריגות פון מענ
מ'טרייבט איבער מיט גוזמאות, אויב וועלן מיר נישט זיך אזוי פירן וועט דער ליינער 
מיינען אז מ'רעד דא פון א פשוט'ן איד, ווייל יעדער איינער און דעם דור איז לפחות א 

ל ביי מורינו רבי גאון און צדיק וכו', און אונז קענען מיר נישט גיין און די קרימע וועגן, וויי
יונה זצ"ל איז דער אמת גיוועהן זיין וועג ווייזער, און אזאך וואס דער צדיק איז נזהר 
גיוועהן דערין זאלין מיר דען גישטרויכלט ווערן דערין. פארדעם האבין מיר גיקלערט 

                                                    .                                                              זיך אפהאלטן דערפין
 

דאנק, וויבאלד איך בין גיוועהן זיך צוריק געצויגן פון דעם גע רדערנאך האבין מי אבער
פון זיינע שטוב מענטשן און איך בין געוואקסן און דעם גרויסן שטוב און בין 

יטראכט אז ניכרים דברי טריישאפט, האב איך געמיט גרויס ג געווארן אויפגעהויבען
אמת, און דער פסוק זאגט אמת מארץ תצמח, פאר דעם האב איך צוזאם געקליבן 
קורצה ווערטער פון מיינע זכרונות איידער ס'וועט זיך שטארקן אויף מיר די שכחה, און 

       .      ן אז זיי זאלן זיך אהנהענגן און נאכגיין און זיינע וועגןטשעכדי מהנה צו זיין די מענ
 

מיין אז ס'איז איבריג זיך פארענטפערן אז ס'איז נישט קיין פילער און גאנצע  איך
באשרייבונג און אפילו נישט די העלפט דערפון, ווייל ער איז גיוועהן פיהל העכער ווי 
אונזער פארשטאנד, און מיר האבען נישט דערגרייכט צו פארשטיין  די טיפעניש פון 

דעם זענען מיר נישט צוגעקומען אפילו צו די העלפט פון זיינע אלע זיינע וועגן, פאר
לויב, אויך איז דער פאפיר צו קארץ אלעס צו באשרייבן, פארדעם וועלן מיר נאר 

.                                                                             שרייבן און קורצן פון זיינע פילע אויפטוען  
 

ען אריבער און יארן זענען פארלאפין, זייט מיר האבין זוכה גיוועהן צו זיך שיצן זענ טעג
און דעם שאטן, און זיך אהנשעפן מיט די דערהויבענע לופט און יראת שמים, וואס ער 

          .                                                                    האט פארשפרייט ארום זיין ברייטן סביבה
 

זכרונות פון דעם שיינענדן תקופה, און פון די לעכטיגע צייטן קלאפן נאך און די  די
טיפענישן פון אונזער הארץ, אבער ווי באלד די גיוואלדיגע שטריכן ווערן אפגישוואכט, 
דארפן מיר פון דאסניי אויפשיינען זייער לעכטיגע שיין, און ארויפברענגין אויפן 

ס ליגט באהלטן און די טיפענישן פון הארץ, אויפצודעקן דעם אויבערפלאך ווא
באהלטנעם ליכט וואס מיר האבין זוכה גיווען צו באקומען ביי רבינו. און אויסמאלין זיין 

.                                  הייליגן געזיכט וואס האט אויפגילעבט יעדן לעבעדיגן באשעפעניש  
 

האבין מיר גיטראפין פאר ריכטיג צו שרייבן קארצע  גליוןפארווארט פונם  אינם
אויסשטריכן פון רבינו יונה'ס פרוכטבארער לעבן לטובת הכלל והפרט, פארן יחיד און 
פארן צבור, נישט פאר זיך נאר פאר יענעם, לאמיר אויפהייבן דעם קאפ מיט א בליק 

(.                          בין יגאויפצוריק, און א בחינה פון "דחזיתיה לרבי מאיר מאחוריה )עירו  
 
 

 
 
 

 די קינדער יארן
 

 

און בעל מעשים טובים, וואס דער באשעפער גרויסער דערהויבענער גדול בתורה,  דער
האט געשיקט אויף די וועלט אויף צושטעלן ערליכע תלמידים, פול מיט תורה און 
חכמה און אויפלעבן די צובראכענע הערצער, החסיד רבינו יונה הלוי פארסט זצ"ל, איז 

הרבני החשוב  גיבוירן גיווארין אין יאהר תרע"ו, אין די הויפט שטאט וויען, צו זיין טאטן
ר' ישראל הלוי ז"ל, וואס זיין אפשטאם איז גיווען פון די ווייטע גאליציה, נאר צוליב די 
ערשטע וועלט מלחמה האט ער געמוזט ארויסוואנדערין פון די מדינה און האט זיך 

                                            .                                                                     באזעצט און עסטרייך
 

א ערליכער איד און ירא שמים וואס האט נהנה גיוועהן מיגיע כפו, און האט  זייענדיג
געדיענט דעם באשעפער מיט ערליכקייט, און איז גיוועהן גיוואוינט צו פאסטן יעדן 

י טיפע עלטערע מאנטיג און דאנערשטיג, דעם מנהג וואס ער האט אהנגעהאלטן ביז ד
יארן ווען ער איז גיוואהרן אפגישוואכט, און געמוזט קעגן זיין ווילן  אויפגעבן אויף דעם 

                  .                                                                                                                            מנהג
 

וב איז גישטעלט גיווארין די וויגעלע פון רבי יונה, און אין די ריינע לופט פון דעם שט און
יראת שמים איז גיוועהן זיין פריער אויפציאונג, נאך גאר אינגערהייט, איז דערקענט 
גיווארין אז דא וואקסט א אויפגייענדער גייסטיגער מענטש, וואס און איינע פון די 

אר גרויס, זיין התמדה איז אריבער יעדן גרעניץ, ער האט קומענדיגע טעג וועט ער זיין ג
גילערנט בייטאג און ביינאכט מיט א גיוואלדיגע התמדה און ליבשאפט, זיין יראת שמים 
האט גישיינט פון זיין פנים, זיינע מחנכים זענען פארגאפט גיווארין פון זיינע גיבענטשטע 

און עהם אריינגעלייגט אלע זייערע כשרונות און יראתו הקודמת לחכמתו, און האבין 
ם נאר דערקענט איהכוחות אוועקצושטעלן עהם פאר א תלמיד הגון וואס ווער ס'זעט 

.                                                                                                   גלייך, אז דאס איז זרע ברך ה'  
 

 גולה למקום תורה
 

דאס יאהר תרצ"א, אלט זייענדיג פופצין יאהר, איז ער גיגאנגען לערנען אין טירנוי,  אין
וואז דארט איז גיוועהן דער ראש הישיבה רבינו הגדול רבי שמואל דוד זצ"ל, און אין די 
ישיבה איז ער געשטיגן מיט תורה ויראה, ווען זיין רבי ווייזט עהם ארויס גרויס 

ף עהם ארויף, ווי עס שיינט דא אויף א שטערן וואס לייכט ליבשאפט, און אלע קוקן אוי
.                                          מיט אלע מעלות און מדות וואס אונזערע חכמים רעכנען אויס  

 

און זיינע טיפע עלטערע יארן איז כמעט נישט פאריבער א דרשה אדער שמועס  ביז
עס א ווארט אדער מעשה פון זיין  גרויסן ברבים וואס ער זאל נישט דערמאנען עפ

.   באליבטן רבי, א בחינה פון נפשו קשורה בנפשו, אונם טיפסטן מיינונג פון דעם ווארט  
 

 מרבה ישיבה מרבה חכמה
 

רן צו דינען אלס רב און די שטאט נייטרא, איז ין גרויסער רבי איז פארופן געוואזי ווען
הערט אז די טויערן פון איהם. ווען ער האט געמיט גאנגען עזיין באליבטער תלמיד מיט ג

עפנט האט ער גילעכצט פארן לערנען און די ישיבה ע"ישיבת חכמי לובלין" האבין זיך ג
אונטער די פירערשאפט פון דעם גאון המורסם מהר"מ שפירא זצ"ל אב"ד ור"מ פון 

                                                                                     .                                                       לובלין
 

ווארן צווישין די אויסגערופענע תלמידים וואס קען זיך עיונה איז דאן פארעכנט ג רבי
ווענליך, פארהערן צוויי הונדערט בלאט גמרא, האט צוליב דעם אויסגענומען אויסערגי

.                                                              ווישן די לייבן פון די ישיבהוארן צאון פארציילט גיו  
 

די שפעטערע יארן פלעג ער נאך רעדן מיט פרישקייט און בענקעניש פון יענע  און
תקופה, און געוואוסט נאך דערציילן פון די הייליגע וועגן פון די צדיקים וואס ער האט 

זעהן און די בחור'ישע יאהרן אזוי וויד הרה"ק בעל "אמרי אמת" פון גער, הרה"ק זיי גע
האבין  זיינע רבי'ס און תורה ויראת שמיםמטשורטקוב, מהר"ם מלובלין, און נאך, 

גילאזט א שטארקן רושם אויף זיין יונגער נשמה, וואס איז געבליבן איינגעקריצט און די 
וואס איז קיינמאל נישט אפגימעקט גיווארן, ביי ר' יונה טיפעניש פון זיין הארץ, א רושם 

איז דער פארגאנגענהייט מיט דעם הוה גיוועהן צוזאמגעמישט אהן קיין אונטערשייד, 
.                                                                                              כאילו בעל השמועה עומד כנגדו  

 

ה-הגבר אשר תיסרנו יאשרי   
 

לובלין האט ער גילערנט עטליכע יאהר, און יענע צייטן איז ער פלוצלינג קראנק  און
געווארין מיט א קרענק וואס האט עהם פאראלזירט, לאנגע חדשים האט ער גישוועבט 

וועהן און שפיטעלער זיך בן, און א לענגערע צייט איז ער געצוווישן טויט און לע
יט רפואות, ביז פון הימל האט מען זיך מרחם גיוועהן און ער איז כמעט אפגעבענדיג מ

גענצליך אויסגיהיילט גיווארן, נאר זיינע פיס זענען געבליבן גילעמט, און גידארפט א 
.                                                                       טשער( זיין גאנצער לעבן-רעדער בענקל )וויל  

 

הם און די שווערע צייט פון אימ'דארף אהנצייכענען אז ווער עס האט זיך אפגיגעבן מיט 
         טריישאפט, איז גיוועהן זיין חברותא און לובלין, הגאון רביעזיין קרענק מיט גרויס ג

   
 
שמואל הלוי ואזנר זצ"ל, די צוויי וואס זענען גיוועהן געקניפט און געבונדן מיט זייער 

שאפט, וואס און דעם זכות האט זיך דערקענט א גרויסער פארגרינגערונג און זיין ליב
מצב, שפעטערע יארן שרייבט הגר"ש ואזנר און א בריעוו צו עהם "כבוד חברי 

 ג

 

הכרבל קדיצ רכז  

הארבעים א דהילולאלקראת יומ  
 ביום ב' שמות הבעל''ט

תשפ"ב –ט''ז טבת תשמ"ג   

 



 

, האט מען גיבויעט אפאר צימערן לעבן בית המדרש פאר די ארימע בחורים אפעאייר
ענדליך האט רבי העריגע אכסניא, פארשטעקענט באצאלן פאר א געוואס האבין נישט ג

האלפין גרינגער מאכן פאר עוועהן און איינע פון די צימערן, וואס האט געיונה זוכה ג
ווארין פון א עמען און היכל הישיבה, פון דעמאלס אהן איז זיין צימער גוהם אנצוקאי

ן עצימער, צו א הויפט צימער וואס אלע פלעגן קומען דארט זיך באראט פריוואטער
ארשידענע ענינים, וואס מיט זיין קלוגשאפט האט ער געוואוסט ווי אזוי הם אין פאימיט 

ן און פירן יעדן אויף זיין אייגנארטיגן וועג, אפילו זיין רבי פון נייטרא מיט עצו ענטפער
רך שמועסן און ענינים והם באזוכן און זיך דאיזיין איידעם הגרחמ"ד פלעגען אפט 

                                                                                                    .                 העומדים על הפרק
 

חברים און ידידים וואס זענען גיוועהן באזארגט און אין ענגשאפט, פלעגן טרעפן  זיינע
א זייער טרייסט, און זיינע פערל ווערטער וואס ער פלעגט זיי בארואיגן מיט דעם אין 

בחינה פון "מים קרים על נפש עיפה", זיין גרויסער רבי פלעגט פון צייט צו צייט שיקן צו 
דיג, ר ס'איז אריין צו רבי יונה טרויעדארפט חיזוק, און וועעבחורים וואס האבין ג איהם

                   .                                              ך ליסטיג הארץיהם מיט א פריילאיאיז ארויס פון 
 

 שנות הזעם
 

און די כוואליעס פון איבערלעבענישן זענען אריבער אויף רבי יונה,  שווערע
ן אויג עהאלטן א אפן, אבער די השגחה עליונה, האט גאומדערטרעגליכע מלחמה יאר

ן צום לעבן, מיט אסאך עווארסטעמפלט געהם אפצוהיטן, און פון הימל איז ער גאי
ראטעוועט ענעם פאפיר איז ער גע'איז שווער ארויס צוברענגן אויף טריקניסים וואס ס

הם, זיך אינטרעסאנט אילאקערט אויף עווארין פון די אלע טויט סכנה'ס וואס האבין געג
צו פארצייכענען דעם לשון וואס הגרחמ"ד זצ"ל שרייבט און איינע פון זיינע בריוו און 

"יש בחור בישיבתנו, גאון בתורה וצדיק בדרכיו יונה,  יענע צייט צו א גוטן פריינד וועגן ר'
און די ווייטערדיגע שורות  בשמו ר' יונה פארסט נ"י מגולי וויען והוא חולה את רגליו..."

"ואם יציל ליינען מיר פון די אהנשטרענגונג וואס איז כדאי צו מאכן עהם צו ראטעווען, 
ה צדקה גדולה מאוד מאוד כדאי את הבחור הצדיק הזה בדרך הזה, אז מובטחני שעש

די ווערטער רעדן פאר זיך  לחלק עוה"ב יותר מאשר עושה עמי ועם ביתי כי אין כערכו",
              !.                                                                                                                           אליינס

 

קענט זיך פארשטעלן ווי אזוי רבי יונה מיט זיינע מחלות און זיין נישט עהאט ג ווער
קענען גיין מיט זיינע פיס וועט קענען אריבער גיין די שווערע צייט וואס איז אריבער 
אויף אידן און די יאהרן, אין אהנהייב איז רבי יונה געבליבן און נייטרא, ווען די 

ן און , האבן זיי זיך באהאלטכט די בחוריםפארשאלטענע רשעים האבין געזו
וועהן צו עפארשידענע פלעצער, אבער רבי יונה צוליב זיין צושטאנד איז געצוואונגען ג

הם קיינמאל נישט איבלייבן אויף זיין פלאץ, און פון דעסטוועגן דאך, האבין די רשעים 
ואינו נראה" ווייל באמערקט, ביז ס'איז ארויס א קול אז רבי יונה איז בבחינת "רואה 

.                                                                               ס'האט זיך איבער גיחזר'ט מערערע מאל  
 

ווארין אויף צוויי חלקים, ווען איין ענהייב מלחמה איז סלאוואקאי צוטיילט גא גלייך
רייטאג צונאכט און די טיפע נאכט וועהן איז דאס פעהערט צו אונגארן, געחלק האט ג

אפן מענטשן בעיקר די וועליכע כנגעהויבן ען געקומען די רשעים און האבין אשעה'ן זענ
, קארזענען נישט גיוועהן קיין סלאוואקישע בירגער, זיי ארויף געטריבן אויף א גרויסע 

וזט אנטלויפן און זיי געפירט ביזן גרעניץ אויפן פרייען פעלד, פון דארט האבן זיי געמ
זיך  רך אפגעטוען ביים גרעניץ איז שוועקיין אונגארין, די איבערקערניש וואס האט זי

איינער...  רלאפין אהין און צוריק, נאעפארצושטעלן, מענער ווייבער און קינדער זענען ג
ברענטע צרות, ביז אנגעטון געהם אירבי יונה האט נישט גיקענט לויפן, די רשעים האבין 

איהם און מיט אסאך גרויסע רבי און הגרחמ"ד האבין זיך משתדל גיוועהן פאר זיין 
וועהן באקומען א ערלויבעניש זיך צוריק קערן קיין ען זיי מצליח גשוחד האב

.                                                                סלאוואקאי, און מיט דעם פארגרינגערט זיין מצב  
 

טן טראנספארט, ווען מ'האט פארשיקט אלע אידן פון גאנצן שטאט סוף לעצ ביים
לטענע אידן און זייערע באהעלטעניש, איאהר פון תש"ד, זענען פארבליבן אפאר באה

וועהן זיך באהאלטן ביי דעם גר פריקריל, וואס אויף עדעמאלס האט רבי יונה מצליח ג
א אנשטענדיגע בירגער, נאר צום סוף  וועהןעזיינע פאפירן נאך זייענדיג א גוי איז ער ג

כאפט, און אויך רבי יונה איז פארטריבן גיוואהרן קיין "סערעד", עהם גאיהאט מען אויך 
 וועלכערפעלין פאר דעם הויפט רשע ימ"ש עוואונדערליך איז וויאזוי רבי יונה איז ג

                                        איהם.                            לאזט נישט טשעפענדיג עהם אפגאיהאט 
 

איז ער געשיקט גיווארין צוזאמען מיט נאך הונדערטער אידן קיין  שפעטער
טשער(, ווייל ס'האט קיינער נישט -טרעזיענשטאט, אהן זיין רעדער בענקל )וויל

געטראכט אז ער וועט נאך זיך ארויס דרייען פון די נעגל פון די רשעים, נאר דער 
ערשטער האט געשיקט זיינע מלאכים היטן אויף איהם, און גלייך ווי ער איז אייב

אנגעקומען האט מען איהם אריינגעלייגט און דעם דארטיגן שפיטאל, יעדע וואך האבן 
די רשעים באזוכט די קראנקע און האבן דן געווען דיני נפשות, און ווער ס'האט זיי 

בין זיי פארשיקט קיין אוישוויץ, די אויסגעזעהן נישט פאסיג צו די ארבעט, הא
דאקטוירים וואס רבי יונה האט זיי געפעלן, האבן איהם אלס באהאלטן פון די אויגן פון 
די רשעים, אזוי האט ער זיך אויפגעהאלטן די גאנצע מלחמה און שפיטאל, מ'האט 

ן  געזעהן באשיינפערליך ווי דער אייבערשטער האט געהיטן אויף איהם אויף טריט או
                 .                                                                                                                            שריט

 

זאך וואס אין די ארבעטס  פלייש מיט פעטענס, א געטיילטשפיטאל האט מען  אין
  הן, אבער רבי יונה מיט זיין גרויס ערליכקייטזעעהערט און געלאגערין האט מען נישט ג

    
 
 

האט דאס נישט אריינגענומען און מויל, ער האט אויך אין שפיטאל זיך באגיניגנט מיט  
טריקן ברויט און א ביסל וואסער, דאס איבריגע האט ער פארטיילט פאר אנדערע, 

וועהן געקניפט און געבונדן מיט עזצ"ל, די צוויי וואס זענען גוואזנער זצ"ל, שמואל הלוי 
און דעם זכות האט זיך דערקענט א גרויסער פארגרינגערונג און וואס זייער ליבשאפט, 

חברי זיין מצב, שפעטערע יארן שרייבט הגר"ש ואזנר און א בריעוו צו עהם "כבוד 
ועמיתי...." רבי יונה אליין האט עדות געזאגט אז זייענדיג און שפיטאל איז אריבער אויף 
עהם שווערע נסיונות, הגה"צ מנייטרא זצ"ל האט פארציילט, אז רבי יונה אליין האט 
עהם געזאגט אמאל, אז ווען נישט פאר זיינע תפלות מיט אסאך גיוויין, און די פיהל 

ער האט זוכה גיוועהן דארט, וואלט ער נישט גיקענט שטיין און די סייעתא דשמיא וואס 
.                           פילע נסיונות וואס האבין גילאקערט אויף עהם אויף א שרעקליכן אויפן  

 

צוליב דעם וואס ער איז גיוועהן און א פרעמד אומבאקנטע סביבה פון אידן, און סיי,  סיי
יפעלט ספרים צו לערנען, און דערצו האט ער זיך דארט ווייל ס'האט עהם דארט ג

אכטונג גיגעבן פון צו עסן מאכלות אסורות. כדי אז די צייט זאל נישט פאריבער גיין 
ליידיג, האט ער זיך אפגיגעבן מיט ליינין פארשידענע ספרי חכמה וואס איז גיוועהן און 

היד והכתיבה, און זיין  די אוצר הספרים פון שפיטאל, ווי למשל ביכער פון חכמת
בקיאות און די חכמות איז געבליבן איינגעקרוצט און זיין זכרון זיין גאנץ לעבן, און קורצן 
צו זאגין, זיין וויילן און שפיטאל זייענדיג געבונדן צום קראנקן בעט, האט נישט צובראכן 

ט גיקענט זיך זיך פארצושטעלן ווי אזוי ער הא רן שטארקער גייסט, און ס'איז שוועזיי
.                                                                                          האלטן און די שווערע אומשטענדן  

 

זאגן: אז כאטש ער האט נישט גיקענט גיין מיט זיינע פיס, איז ער דאך  מ'פלעגט
.                               האט גיוואלט אהנגעקומען פיזיש און גייסטיש צו יעדן פלאץ וואס ער  

 

צוגאב צו זיין שטייגן און תורה, איז רבי יונה אויך גיוועהן אויסגיצייכנט מיט זיינע  און
איידעלע מדות, וואס זענען גיוועהן אויסגערופן צוווישן אלע זיינע חברים און גוט פריינד, 

ברילאנט פון דעם קרוין פון זיינע  הויפטזעכליך זיין מדת החסד, איז גיוועהן דער
.                                         אויסגערופענע מדות, וואס האט עהם באגלייט ביזן לעצטן טאג  

 

דערציילט, און א געוויסן טאג האט ער זיך דערוואוסט אויף א געוויסן בחור  ס'ווערט
רמאגט נישט גארנישט, וואס האט וואס זיין מצב איז גיווארין גאר ענג, אז ממש ער פא

ער געטוען, ער האט גיהאט תפילין וואס ער האט באקומען צו די בר מצוה, גאר טייערע 
און חשובע מיט פילע הידורים, וואס זייער ווערד איז גיוועהן גאר גרויס, און האט עס 

געבליענע  פארקויפט, און גיקויפט אנדערע תפילין מיט ווייניגער הידורים, און די איבער
אויסצובעסרן זיין צושטאנד, אויף אזוי  איםגעלט האט ער איבער גיגעבן פאר זיין חבר, 

ווייט האט אהנגערירט צו זיין ריינער הארץ די מצב פון א צווייטן ביז ער האט נישט 
.           גיטראפן קיין רוה ביז ער האט ארויס גיהאלפן ארויסגיין פון זיין שווערן צושטאנד  

            

 צוריק אין ישיבת נייטרא
 

, האט רבי יונה געווארןה' יחליפו כח. ווען זיין געזונט צושטאנד איז אביסל בעסער  קוי
ס'איז גיוועהן  כאטשמחליט גיווען צוריק גיין קיין נייטרא צו זיין גרויסן רבינ'ס ישיבה, 

ן צו די הילף פון דארפט אנקומעעגעבינדן מיט אסאך שוועריקייטן, ווייל ער האט ג
נישט צוריק אים אנדערע מענטשן, אבער זיין פעסטע החלטה און לעכצן האבין 

.                                                                                       גיהאלטן פון אויסצופירן זיין וואונטש  
 

ב'ין מרן בעל הנאות דשא זצ"ל, צווישן האט ער זוכה גיוועהן פון זיין ר גרויס שעצונג צו
די יארן תרצ"ח תש"ד לערנענדיג און נייטרא פלעג דער רבי גיין אסאך שפאצירן מיט זיין 
יונגען תלמיד רבי יונה, און שמועסן מיט עהם און דברי תורה, און אנדערע ענינים וועלכע 

אויף זיינע פיס,  יקענט גייןזענען גישטאנען אויפן טיש, נאר אזוי ווי רבי יונה האט נישט ג
ם פירן מיטן רעדער בענקל, און אלע תלמידים פלעגן קוקן מיט פלעג זיין רבי אי

.                                                         וואונדער ווי אזוי דער רבי באדינט אזוי זיין יונגן תלמיד  
 

האט דער רבי געזאגט אויף רבי יונה, ן, מ'איז שוין אנטלאפדי מלחמה יארן ווען  און
זעט'ס אז רבי יונה זאל נישט בלייבן דא, ווייל ער איז א קדוש, און מ'דארף עהם 

(.                                                      ראטעווען )מפי בנו רבי שלום משה הרב מנייטרא זצ"ל  
 

 ישיבה אליין, האט א שטארקן איינדרוק זיך צווישן די ווענט פון די געפונעןזיין  נאר
האט אויף די גאנצע סביבה, בפרט זיין גרויסער רבי הגאון רחמ"ד האט זיך שטארק גע

ם דער אדם השלם, רבי יונה האט זיך כמעט איזעהן און ערעכנט מיט זיין מיינונג, און געג
געסן, עייניג גנגאנצן אפגעזונדערט פון אלע עולם הזה'דיגע זאכן, ער האט זייער וויא

שלאפין, ער האט מקיים גיוועהן דעם "אין התורה מתקיימת אלא במי שממית עווייניג ג
עצמו עליה, די עלטערע תלמידים פון נייטרא זענען מעיד אז צוליב זיין גרויס פלייס און 
לערנען און אויפהער, פלעג ער איינשלאפין און זיין רעדער בענקל, אלע האבען 

".                                                                ם א "תלמיד המחכים את רבואיה זעהן אוןעאיינג  
 

אימער זיין גרויסער רבי האט איבער געגעבען א שיעור ברבים פאר די בני הישיבה,  ווען
וואס האט געציילט דעמאלס ביי די דריי הונדערט בחורים, פלעג רבי יונה מפלפל זיין 

אנצייכענען אז די קשיא ווערט געברענגט דא, און דער ענין ווערט ארומגערעדט  אדער
דארט, סהאט אזוי שטארק ארויסגעשטעלט, אז ווען דער רבי האט גיפרעגט א קשיא, 
האבן אלע זיך גיוואנדען צו רבי יונה הערן פון עהם צו די קשיא ווערט גיברענגט און די 

ך זייער שטארק מסגף געוועהן זיין גוף, רוב וואכן ראשונים אדער אחרונים, ער האט זי
טעג האט ער זיך באגיניגענד מיט עסן סארדינען, איבריג צו זאגין אז ער האט קיינמאל 

.  נישט געגעסן ביי א צווייטנס טיש, נאר גיוועהן אינגאנצן איבער גיגעבן צו תורה ועבודה  
 

נגט א חורבן אויפן אידנטום אין פארן אויסבראך פון דעם קריג וואס האט גיברע קורץ
איירופה, האט מען גיבויעט אפאר צימערן לעבן בית המדרש פאר די ארימע בחורים 
וואס האבין נישט גיקענט באצאלן פאר א גיהעריגע אכסניא, פארשטענדליך האט רבי 
 יונה זוכה גיוועהן און איינע פון די צימערן, וואס האט גיהאלפין גרינגער מאכן פאר עהם
אהנצוקימען און היכל הישיבה, פון דעמאלס אהן איז זיין צימער גיווארין פון א 
פריבאטער צימער, צו א הויפט צימער וואס אלע פלעגן קומען דארט זיך באראטין מיט 

 ד



 

רויסע רוצחים, וואס מ'האט זיי משפט וואס האט זיך געפירט קעגן א חלק פון די ג
רטיילט צום טויט דורך הענגן. דאס איז דער יושר פון די פאלשע וועלט, ווען געאו

ציילטע פון עוואהרן, און נאר געזענען דערשטיקט און פארברענט ג טויזענטערצענדליגע 
רטייל איז פארזיגלט ו. מיר ווייסן און גלייבן אז זייער אגעווארןגין האנעדי רוצחים זענען ג

אויף שטענדיג, אזוי ווי דער פסוק זאגט "כי דם עבדיו יקום, ונקם ישיב לצריו", און אויך 
שטייט "ונקיתי, דמם לא נקיתי". מ'קען נישט ארויסברענגען און ווערטער אונזער געפילן 

בענשט ברכת הגומל, אזוי ען גועטע האבראטעועדי גדעמאלס, איך ווייס נישט אויב 
ן דיני אבילות לפחות ווי א בעל שמועה עדענק איך נישט צו זיי האבן געהאלטאויך ג

                .                                                                                                                            רחוקה
 

ווערטער האט יעדער פארשטאנען וואס גייט אריבער און צווייטנ'ס הארץ, ס'איז  אהן
ן טרערן, און פון דעסטוועגן עוויין אן ווערטער, גועהן רעדן אהן א קול, און הערן אועג

האט דער מלאך השכחה זיך באזעצט און די הערצער, די האפנונג צו א נייעם לעבן האט 
.                                                                                                        רוב געפילןפארדעקט אויף   

 

ן און פראנקרייך און די שטאט ווערסיי, א שטאט לעבן כיפור זענען מיר שוין געווע יום
א האטעל )האטעל די הויפט שטאט פאריז, מ'האט געדונגען פאר אונז צוויי שטאק און 

שטע שטאק, האט געדינט פאר אונז פאר א ערדע נאייל(, און א גרויסער זאל און די אונט
ן צום עסן און א קאך, די זאל איז געוועבית מדרש צום לערנען און דאווענען ווי אויך 

טיילט מיט א גרויסע גשמיות'דיגע און רוחניות'דיגע מחיצה, ווייל ווי באוואוסט עאפג
צייכנט מיט איבריגע צניעות, און צוליב דעם זענען מיר עדי פראנצויזן נישט אויסגזענען 

כמעט נישט ארויס אויף די גאס, נאר גאר שפעט ביינאכט ווען די גאסן זענען ליידיג פון 
                                           .                                                                                              מענטשן

 

ציעלע אויפזיכט קיין עפארין א קבוצה בחורים מיט א ספעמאל א וואך זענען ג איין
לערנט פרק הכל שוחטין, און מיט עס גטן דעמאלטובל'ן און מקוה, אונז האבפאריז זיך 

.    ין אמעריקאא אמתע התמדה, אפשר נאך מער ווי די מסודר'דיגע ישיבות יעצט דא א  
 

נגעפילט אונזער הארץ יגע טעג, די געפילן וואס האבן אדעם זענען אריבער די הייל מיט
ביי די תפלות פון יום כיפור, קען אונזער פארגרעבטע גוף  און מוח נאך דרייסיג יאהר און 

 נע, ווען די ווענט פון האטעלוועהן א זעלטעעאמעריקע נישט דערגרייכן. די סוכה איז ג
ציילטע ען א לאנגע און שמאלע פלאץ וואס נאר געווען געדינט אלס ווענט, ס'איז גהאב

האלטן און ען מיר זיך אויפגן דארט אויף איינמאל. סך הכל האבקענט עסעהאבן ג
ן א סטרייק פון די ארבעטער ביים פארט עוועפראנקרייך בערך אכט וואכן, ווייל ס'איז ג

                                                                                                                .                פון אמעריקע
 

טאג, ערב שבת קודש זענען  אויסגעווארטעדריטן פון דצמבר איז געקומען דער  דעם
מלחמה  פרנס וועלעכר האט געדינט ביי די-דה-מיר ארויף און שרבורג אויף די שיף איל

נגעקומען צום און אויך נאכדעם צו פירן סאלדאטן, דעם עלעפטן פון דצמבר זענן מיר א
זענען מיר געפארן קיין סאמערוויל ניו דזשירזי, און מיט  באסעסיארק, מיט  פארט פון ניו

   .                            נגעהויבן דאס לעבן און ישיבת נייטרא און אמעריקא"נדעם האט זיך א
 

זיין אהער זענען די ווערטער פון רבי יונה וואס זענען ארויס פון די טיפענישן פון  ביז
.                                                ן שרייבן א נאמעןהארץ, וועלכע ער האט פארעפנטליכט א  

 

 מקבץ נדחים
 

ארום  עקליבןגן זיך צוזאמעלעבט די מלחמה, האבן איבער גדי תלמידים וואס האב
ן ביין ווישן זיי וועלכע זענען געבליבן אהן קיין באשיצער און ריקאיהם, אויך די אינגערע צ

, האט ער גענומען אונטער זיינע פליגל, ער האט אויפגילייכט זייערע אויגן אנעןנצולזיך א
צושטעלנדיג אלע זייערע רוחניות'דיגע און גשמיות'דיגע באדערפנישן, דא האט ער 

טרייער געגעפלאנצט די ערשטע ווארצלין פון די נייע וועלט, ווען ער אליין דינט ווי א איינ
.                                                                                              טאטע אויף יעדן טריט און שריט  

 

וועהן ערן און זוכה געבאוואוסט פאר די אלע וואס האבן מיט געמאכט די לאג ווי
דער מצב פון מדות און  באפרייט צו ווערן פון אונטער די הענט פון די רשעים ימ"ש, איז

וועהן דעמאלס אפשר ערגער נאך ווי און די לאגערין אליין, ווייל מ'איז צוריק דרך ארץ גע
יזער, געקומען צו א וויסטן מדבר, אהן קיין אהנלעהנער, אהן קיין פירער און וועג ווי

וועהן א עוירהבו פני הנער בזקן ונקלה בנכבד, אהן קיין שום סדר און אויפזיכט, ס'איז ג
.                                                                                                                      וועלט פון הפקרות  

 

כח פון די מנהיגי הדור וועלכע זענען געבליבן מיט'ן האט זיך ארויסגעוויזן דער  דעמאלס
שיינט דער עאויבערשטינס הילף ביים לעבן, און צווישן זיי אלע, האט ארויס ג

וועהן איינע פון דעם אויבערשטענ'ס עשטאלט פון רבי יונה זצ"ל, וואס ער איז גגע
ת שמים און מדות שליחים אויפצושטעלן א נייעם דור, איינפלאנצן און זיי תורה און ירא

.                            ול חכמים ונבוניםעטובות, מיט הכנעה און קבלת עול מלכות שמים און   
 

ן, ווער ווייסט וואס וואלט געווארן מיט אונז ווען מיר תלמידים פון יענע יארן זאג די
די שפראך ן עוועלטער וואס האט צוגעטראפטרעפן נישט אהן רבי יונה זצ"ל, דער אויסג

מיט יעדן איינציגן פון אונז, ער איז אריינגעקראכן און יעדן איינעם הארץ פון וועלכן 
אפשטאם ער זאל נאר זיין, א חסידישער אדער אשכנזישער, אדער אמעריקאנער, ווער 

הם, און אלעס מיט זיין פשטות אין ענוה מיט אינאר ס'איז געקומען און קאנטאקט מיט 
                                                                                                                            .        קלוגשאפט

 

פאסיג זענען די ווערטער פון מדרש )שיר השירים רבה א( עיניך יונים, מה יונה זו  ווי
לונותיה וכו'. אויף אלע זיינע נכנסת לקינה ומכרת את קינה ושובכה וגוזליה ואפרוחיה וח

 פעולות און זיין טבע און מהות פון דעם אדם גדול, וואס יעדער תלמיד איז גיוועהן נאנט
                                                                                                                                                   

אויף זיינע גוזלים, אזוי האט ער אויך געוואוסט ווען צו גלעטען און שטארקן, און ווען צו 
 מוסרן.
ווען די מלחמה האט זיך גיענדיגט, האט רחמ"ד גיוואוינט און שווייץ, אבער פון דארט 
האט ער זיך פאראינטרעסירט בריווליך מיט אלע גישעהנישן געשריבן מיט אלע 

האט דאס נישט אריינגענומען און מויל, ער האט אויך אין שפיטאל זיך באגיניגנט מיט 
און א ביסל וואסער, דאס איבריגע האט ער פארטיילט פאר אנדערע, טריקן ברויט 

ס'האט פארציילט א חשוב'ע פרוי פון נייטרא אז זי פלעג אלס גיין און שפיטאל און 
שפארט פאר איהרעט וועגן, און מיט דעם איהם וואס ער האט אלס אפגעבאקומען פון 

ן וואס די דאקטוירים האבין האט זי זיך דערהאלטן דאס לעבן, אויך פון די מאלצייט
ם ברויט האט עמיט אנדערע, און פון זיין אר געטיילטגיברענגט האט ער זיך  איהםפאר 

.                                                                               טיילט מיט די נויטבאדערפטיגעעער זיך ג  
 

 למען אחי
 

ן די עיקר זארג פון רבי יונה, ווי אזוי צו פארבעסרן עוועיז גדי שוידערליכע תקופה א אין
נט, א דוגמא קעעדי אומשטענדן פון זיינע אידישע ברידער אויף וויפיל ער האט נאר ג

מישט פון די ידיעות וו געשריבן און אידיש דייטש, "איך בין נאך צוטרעפן מיר און א ברי
יעדן אידישן געזעל... איהר האט זיכער עווען ען.... מ'דארף ראטנגעקומוואס זענען א

כאפט א בונקער מיט זעקס נפשות... ס'איז שווער אריבער עהערט אז מ'האט געג
צוטראגין די צרות וואס קומען איינע נאך די אנדערע... מ'קען פארדעקן די קאפ מיט די 

             "  האנט און מאכן א ברכה, אויב נישט דארף מען נאר טראכטן די נוסח הברכה....
 

די רשעים ארבעטן יעצט מיט די לעצטע כוחות זיי טרייסלן ווי א "שרייבט ער,  ווייטער
יסהאלטן ביז דעמאלס, און מיר חיה... זאל דער אייבערשטער געבן רחמים מ'זאל או

ן זוכה זיין צו זעהן און זיך פרייען מיט אונזערע אידישע ברידער די נאנטע און די זאל
יל איין גרויסע משפחה זענען מיר, אלע זענען קינדער פון אברהם יצחק ויעקב, ווייטע, ווי
באשעפר זאל ראטעווען אונזער זעהל פון אלעם שלעכטס, כדי אונז  הייליגעראון דער 

ידידכם הדורש  כאות נפשכם הטהורה ונפשין קענען ווייטער טוען זיין רצון, זאל
!...                                              עדות פאר זיךדי ווערטער זענען א שלומכם באהבה עזה",   

 

 ויהי אחרי המגיפה
 

וועהן צובראכן ווי א שארבן בגוף ובנפש, ובפרט אז און עדי מלחמה איז רבי יונה ג נאך
געסן, זיינע גאר נאנטע חברים האבין זיך עדי גאנצע צייט האט ער כמעט גארנישט ג

.                                                                         יז געבליבן ביים לעבןגלייבט אז ער אענישט ג  
 

איז צוריק געקומען קיין פרעסבורג הויט און ביין, און געמוזט ווידער וויילן און  ער
רט איז עבעסעשפיטאל, ווען ער איז אביסל געקומען צו זיך, אין זיין צושטאנד האט זיך ג

ר צוריק געפארן קיין נייטרא, און גלייך אנגעהויבן פון דאסניי זיין טעהטיקייט, בפרט ע
פאר די עלענדע יתומים וואס זענען געבליבן איינער פון א שטאט און צוויי פון א 
משפחה. צובראכן און מיואש אהן קיין האפנונג, רבי יונה האט זיי מחזק גיוועהן און 

.                               ן זיי א נייער לעבן גייסטריינגעבלאזן אירקט זייער הארץ און אשטאעג  
 

פון רבי יונה'ס זכרונות וואס ער האט פאר זיך  אויסצוגןזענען אויסגעקליבענע  פאלגענד
פארצייכנט און יענע טעג. "איך וועל פרובירן צוזאמקלויבן פון מיין זכרון אפאר זאכן פון 

אפט מיט אידיש בלוט ביז זי איז נגעזלאזט די לאנד וואס איז אהאט פאר ווען די ישיבה
דארפט מסדר זיין ביים עפאפירן וואס מ'האט ג ינגעקומען קיין אמעריקא, דא

.                 בינדן מיט אפאר שוועריקייטןעוועהן געאמעריקאנער קאנסול און פראג איז ג  
 

אך אפאר אינגעלייט מיט זייער משפחה ציילט ביי די זיבעציג בחורים מיט נעהאבן ג מיר
וואס זענען אנגעקומען קיין קארלסבאד און טשעכאסלאוואקיי, אין מרן רחמ"ד זצ"ל 
איז אונז אקעגן געקומען פון אמעריקא, מיט די הילף פון ידידים און תלמידים פון מרן 

ון הגה"ק אבדק"ק נייטרא זצ"ל האט ער שוין צוגעגרייט א פלאץ זיך צו באזעצן א
סאמערווייל נוא דזשורזי, דארט אוועק שטעלן א ישיבה און צושעטלן אלעס וואס 

.                                                                               פאדערט זיך צו די נייע לעבן אומשטענדן  
 

ע וואוינונג זער צייטווייליגקארלסבורג איז נישט גיפעלין פאר רחמ"ד זצ"ל אונ און
וועהן א גרויסער שיינער האטעל, צוליב די פריצות וואס איז דארט עכער איז גוועל

וועהן, און איז נישט צוגעפאסט פאר ישיבה בחורים, און האט גלייך צוגעשטעלט א עג
שטעלט ווי די האטעל, אבער די עוועהן אזוי פיין צוגעפלאץ אפילו ס'איז נישט ג עאנדער

.                                                                                                    ן ווייניגערוועענסיונות זענען ג  
 

הם ווי א טייערער בריליאנט איוועהן ביי עבחור ג געראטוועטערכלל איז יעדער  בדרך
ט חלילה הם גארנישט שאטן, און זאל נישאיהם היטן ס'זאל איוואס מ'דארף אויף 

דענקט כמעט יעדנ'ס אפשטאם, און גענומען אויף זיך עפארלוירן גיין. ווייל ער האט ג
דעם פולן אחריות צו ערזעצן דאס פלאץ פון טאטע מאמע פון די יתומים, וואס ס'איז 

ווענליכער מענטש עאון די קורצע יארן אריבער אויף זיי מער ווי ס'גייט אריבער אויף א ג
.                                                                                                                      ראון הונדערט יאה  

 

זאגט א דרשה פאר זיי, און זיינע עקודש סליחות פון שנת תש"ו לפ"ק האט ער ג שבת
ביגן צורה, און די ווערטער האבן די צער און טרויער זיך איינגעהילט און א פיהל פאר

גאנגען אהן קיין גרעניץ, אויך האט ער און זיינע ווערטער עוויינען זענען געג
ברענגט אסאך חיזוק און טרייסט. דעמאלס האט ער זיך אויך מתיר נדר גיוועהן עארויסג

וואוינהייט צו פאסטן און די סליחות טעג, צוליב זיין שוואכן צושטאנד נאך א עפון זיין ג
הם אויך איאק וואס ער איז אריבער קורץ פאר דעם, און דעמאלס האט מען הארץ אט

.                                                                                                         צוגיגעבן דעם נאמען חיים  
 

אנד, און דייטשל פאהרן מיט די באן דורך די פארשאלטענעער"ה תש"ז זענען מיר ג נאך
 הערט פון דעם גרויסןנירנבערג האט זיך די באן אפגשטעלט, און דעמאלס האבן מיר גע

משפט וואס האט זיך געפירט קעגן א חלק פון די גרויסע רוצחים, וואס מ'האט זיי    
געארטיילט צום טויט דורך הענגן. דאס איז דער יושר פון די פאלשע וועלט, ווען 

טער זענען דערשטיקט און פארברענט גיוואהרן, און נאר גיציילטע פון צענדליגע טויזינ
די רוצחים זענען גיהאנגין גיוואהרן. מיר ווייסן און גלייבן אז זייער אהרטייל איז 
פארזיגלט אויף שטענדיג, אזוי ווי דער פסוק זאגט "כי דם עבדיו יקום, ונקם ישיב 

 ה



 

קענט יעדן איינעם און ווי א אדלער וואס שיצט עאון געבונדן צו זיין הארץ, ער האט ג
און ווען צו אויף זיינע גוזלים, אזוי האט ער אויך געוואוסט ווען צו גלעטען און שטארקן, 

                  .                                                                                                                            מוסרן
 

וואוינט און שווייץ, אבער פון דארט עענדיגט, האט רחמ"ד גדי מלחמה האט זיך ג ווען
שעהנישן געשריבן מיט אלע ערעסירט בריווליך מיט אלע גהאט ער זיך פאראינט

ן די ערע נאנטע, ווי שוין דערמאנט האבפארבליבענע תלמידים פון נייטרא און אנד
תלמידים געוואנדערט פון נייטרא קיין קארלסבאד, און פון דארט קיין ווערסיי און 

רט די צובראכנע שיף פראנקרייך, ווען און שפיץ שטייט דער קאפיטן וועלכער האט געפי
.                                   ן נאנט צו די לעכטיגע חנוכה טעג שנת תש"זעאון צוזאמען אנגעקומ  

 

 ימי בראשית
 

רונג פון די 'בראשית' טעג און עעלטערע תלמידים דערציילן מיט באגייסט די
ר אמטען אויף שטאנען און שפיץ, און פארנומען אפאהעסאמערוויל, רבי יונה איז ג

האלטן אינהאלטס רייכע דרשות פול עאיינמאל, פארגעלערנט רעגלמעסיג שיעורים, ג
טראפין א ווארעם עמיט יראת שמים, זיינע פייערדיגע ווערטער למען ה' ותורתו האבין ג

ווינקל און די הערצער פון זיינע צוהערער, וועלכע האבן געטרונקען מיט דארשט יעדעס 
ר האט געווייטאגט דינט ווי א געטרייער טאטע, וועלכעאט ער אויך געווארט, צו דעם ה

פרייד מיט זייער פרייד, זייענדיג עדאס ווייטאג פון זיינע ליבע תלמידים ווי אויך זיך מיט ג
לעבט, און דאס עזייער לעבנ'ס קנויט, די איינגעטרוקנטע ביינער האבן פון דאסניי אויפג

.                                                                                     רקטשטאעגלוסט צום לעבן האט זיך ג  
 

וועהן צו צוזעהן ווען ער האט זיך באטייליגט ביי א שמחה פון זיינע עהערליך איז ג ווי
תלמידים זיינע אויגן האבען געשיינט מיט ליבשאפט און פרייד, און א שטארקע 

ער איז פון די קרובים אדער מחותנים, און זיך מיט געפרייט ווי ביי זיין  נאנטקייט, כאילו
.              אייגענע שמחה ממש. איבערלאזנדיג א הערצליכן ברכה פון טיפעניש פון הארץ  

 

הם, דער איבאוואוסט וואס דער נייטרא רבי זצ"ל האט געזאגט ביים הספד אויף  ס'איז
שטעלט ישיבת נייטרא און עמים" ווען מ'האט אויפגנביא זאגט "עיני עיני יורדה 

וועהן ר' ען, דאס איז געהאלפועהן צוויי גדולים וואס האבן אונז געאמעריקע זענען ג
ן מיר שוין עוועהן אונזער אויגן, יעצט האבמיכאל בער זצ"ל און רבי יונה זצ"ל, זיי זענען ג

                                                                                           .                                  פארלוירן ביידע
 

 דאס דביקות אין התקשרות מיט הרה''ק מסאטמאר זצ''ל
 

מסאטמאר זצוק"ל, צוליב די נאנטע הרה"ק יאהר איז אהנגעקומען קיין אמעריקא  יענעם
הגרחמ"ד נאך פון פריער, זייענדיג  הם מיטאיוישן עוועהן צוידידות וואס איז ג

הם געליידנט קיין סאמערוויל, און איאיינשטימיג מיט זייער געדאנקען גאנג, האט רחמ"ד 
ויילט לעבן די ישיבה פון פסח עוגענומען די איינלאדנונג און גנהגה"ק מסאטמאר האט א

                                                                 .                                         ביז שבועות פון שנת תש"ז
 

האט זיך באנייעט די פריינדשאפט צוווישן רבי יונה מיט הגה"ק זצ"ל, און אין די  דא
וויילט דארט, האבן זיי פארברענגט גאנצע נעכט צוזאמען און עתקופה וואס ער האט ג

רבי יונה אליין פארציילט, און הגה"ק האט שמועסן אונטער פארמאכטע טירן, אזוי האט 
אז ער  דריגטוועהן רבי יונה, און ער האט זיך אמאל אויסגעעשעצט און מכבד געזייער ג

וויל מקבל זיין פני משיח צוזאמען מיט רבי יונה, ווען ער איז געזונט און שטייט אויף זיינע 
מיט די תלמידים און אנדערע  שעצט זיין הייליגע ארבעטעפיס, אזוי אויך האט ער זייער ג

אויך, און איינע פון זיינע בריוו ברענגט ער ארויס זיין גרויס שעצונג מיט די ווערטער 
.                                                                                                                           'חסידא ופרישא'  

 

ר פארן פון צייט צו צייט צום רבי'ן, און אסאך מאל עדי שפעטערע יאהרן פלעג  און אויך
דערציילט הגה"צ רבי  האט עסן און זיינע דרשות פון זיינע דברי תורה, איר נאכזאגפלעג 

וועהן דערביי ווען רבי יונה איז עמשה ליב הורוויץ אבד"ק סטריזוב שליט"א, אז ער איז ג
די חנוכה נעכט צוזעהן די עבודה פון הגה"ק מסאטמאר ביי די געקומען אמאל איינע פון 

א  באמערקטחנוכה לעכט און הערן די דברי תורה, און מיטן דעם פלפול האט רבי יונה 
וועהן א פלא ביים ציבור וועלכער איז נישט עשטארקע באמערקונג, און כאטש ס'איז ג

נמיטן דעם ישטעלט אעצו אזאנס, האט הגה"ק מסאטמאר אפג געוואוינטוועהן עג
.             הם ביז זיי האבן זיך אויסגעגליכןאיפלפול און זיך אריינגעלאזט און א פלפול מיט   

 

ן און אמעריקע, אז יונה האט דערציילט, אז ער האט געהערט און די ערשטע יאר ר'
וואלט בויען או מקוה טהרה, אבער דער ענגער מצב פון עהרה"ק מסאטמאר האט ג

דארפט עוועהן, און ער האט געוועהן, איז זייער שווער געוואס איז דעמאלס ג פרנסה
בארגן א גרויסן סכום געלט פון איינעם, און האט צוגעזאגט צו א געוויסע צייט באצלן 
דעם חוב, ווען די צייט איז געקומען איז דער מענטש געקומען בעטן זיין געלט, האט מרן 

, זאךן אויף דעם חוב, זאגנדיגן אז ס'איז זייער א גרויסער שטארק גיבעטן ער זאל מוחל זיי
מער ווי די וואס זענען מנדב א בית המדרש וכדו', וואס ביי דעם איז דא אויך כבוד אזוי ווי 
עהם זעצן פון אויבן וכדו', אבער ביי א מקוה טהרה איז נישט שייך די זאכן, און ס'איז 

                                                                                                 .                 נגאנצען לשם שמיםיא
 

וועהן ווען דער שכן פון ר' ער' שלמה זצ"ל האט דערציילט, אז ער איז דארט גהגה"צ 
מאכט א עיונה, ר' יודל קארן ז"ל פון די חשובע סאטמארע חסידים און ב"פ, האט ג

ת, מיט די באטייליגונג פון דעם סאטמארער רבי זצ"ל, ווען סאטמארער רב חנוכת הבי
אז ר' יונה זיצט דארט, ווען ער  געזעהןאיז אראפ די טרעפ האט ער פון דערווייטנס 

דרייט אויף רעכט'ס, און דער משב"ק ר' עזריאל עאנגעקומען אויף די גאס האט ער זיך ג
    דארףקאר שטייט אויף די לינקע זייט און דארט  האט זיך געדונגן מיטן רבי'ן אז דיע"ה 

   
 
מען גיין, אבער ער האט זיך גיאקשנט צו גיין רעכטס, נאך דעם האט מען פארשטאנען אז 
ער האט גיוואלט זיך טרעפן מיט ר' יונה, און האט עהם טאקע גיגעבן שלום און 
 געשמועסט מיט איהם.

טס, נאך דעם האט מען פארשטאנען אקשנט צו גיין רעכען גיין, אבער ער האט זיך געמ
געבן שלום און עהם טאקע גאיוואלט זיך טרעפן מיט ר' יונה, און האט עאז ער האט ג

.                                                                                                                געשמועסט מיט איהם  
 

הערט פורים די מגילה ליינען פון סאטמארער עט אז ער האט גהאט ער דערצייל אמאל
וועהן אזא גרויסע התעוררות אזוי ווי ס'איז ביי עאגט אז ס'איז געזהאט ג עררב זי"ע, און 

טייטשט לויט די עא פשוטער איד תפלת נעילה יום כפור, ממש יעדע ווארט האט זיך ג
עלכע מצוה מ'טוט, צו איז עס עסן מצה מאמרי חז"ל, ווייל וואס פאר א נפקא מינה איז וו

צו לימוד התורה אדער גמילת חסדים אדער חייב אינש לבסומי, אדער אנדערע מצות, 
, אלע מצות האט דער אויבערשטער באפוילן, און יעדע מצוה ווען עס קומט איהר צייט

             .  וען בשלימות און מיט התעוררות אזוי ווי תפלת נעילה יום כפורדארף מען עס ט
 

ן ביי סאטמארער רב און בעל הארבער, איז ער דערנאך אריין צו ווען ער איז געווע אמאל
די רביצין איהר מחזק זיין אויף דעם געזונט צושטאנד פונם רבי'ן, פלוצלינג זאגט דער 

פאר ר' יונה, זאלסט וויסן אז די רעבעצין פאסט היינט פארן ע"ה משב"ק ר' עזריאל 
וועהן פארנאכט, האט ר' יונה געזאגט פאר די רעביצין, עעזונט, דאס איז שוין גרעבינ'ס ג

איהר זאלט וויסן אז אויב וועט איהר יעצט גיין עסן און טרינקן, וועט דאס זיין לרפואה 
יך זאגט אער ר' יונה געוואלט ברעכן איהר פאסט, האט איפארן רבי'ן, און זי האט נישט ג

וועט עסן, צום סוף האט זי זיך געזעצט עסן, האט ר' יונה  ריז איגיי נישט ארויס פון דא ב
.                                    ן א רפואה שלימהך בין זיכער אז דער רבי וועט האבר געזאגט איאי  

 
עגאנגען צו די צייט פון רבין, פאר ער איז ארויף אויפן ציון, איז ער גאין די יאר אמאל

ן ער גייט ארויף צום בעטן אז וועעם גזיין, און די רעבצין האט איזק ר מחרעבצין ע"ה אי
.               ר נאמעןגעווען איר און מזכיר ן זאל ער מתפלל זיין אויך פאר איר מאציון פון אי  

 

 עם צדיקי עולם
 

ווען "מחציו ולמעלה אלקים ומחציו ולמטה אדם", עמשה רבינו שטייט אז ער איז ג אויף
ן קיין מענטש ווייל ער עווען, אז מחציו ולמטה איז ער נישט גזאגיונה קען מען  ף רבייאו

קענט טוען גארנישט מיט דעם עלעהמט אויף און האט נישט געוועהן געאיז דאך ג
וועהן א שטארקער סאלדאט, עאונטערשטן חלק פון גוף, אבער מחציו ולמעלה איז ער ג

וועהן מלחמת ה' עען א איש מלחמה, לוחם גוועאטש זיין פיזישן שוואכקייט איז ער גכ
.                                                                                               ווען קנאת ה' צבקותעאון מקנא ג  

 

פארלויף פון די יארן האבן מערערע צדיקים זיך באקענט מיט רבי יונה און שטארק  און
הם דעם 'איש האשכולות' וואס זיין גאנצער לעבן איז איעהן און זעגישעצט און ג

.                                            געווידמעד צו פארשפרייטן תורה ויראת שמים בלתי לה' לבדו  
 

וועהן באקאנט אל א איש ערבי מנחם מענדל מסטראפקוב זצ"ל, וועלכער איז גהגה"ק 
הם און א בריעף "הרב החריף ובקי בכל חדרי תורה איט קדוש ופועל ישועות, באטיטל

דאוונט אין בית עוביראה טהורה החסיד..." אמאל יום כיפור ביינאכט האט רבי יונה ג
מדרשו פון הרה"ק מסטראפקוב און וויליאמסבורג, ער איז דארט פארבליבן א גאנצע 

הם איפארבעט הם געזאגט אז הרה"ק אינאכט, פארטאגס איז געקומען א שליח און 
הם געזאגט: "איך וויל אייך עפעס זאגן, איך אי, און אזוי האט ער איהםאריין צו קומען צו 

האב אייך זייער ליב און וויל אייך בענטשן, און ווען ער האט ארויף געלייגט זיינע הייליגע 
                                      געבענטש.                                    הם איהענט אויף זיין קאפ, האט ער 

 

הערט ווי דער ערבי חמ"ד ווייסמאנדל זצ"ל האט פארציילט אז ער האט אמאל גהגה"צ 
ך, און געזאגט ן קוויטלעליינע אינמיטןרעדט צו זיך אליינס ערב זצ"ל האט ג סטפראקוב

.               נעמען" "ווי קען איך נעמען קוויטלעך, יונה פארסט איז גרעסער פון מיר ער קען  
 

הם איפארן אהין ען און סיגעיט, און ער איז געוועבניץ זצ"ל איז גווען הרה"ק מרי אמאל
דערמיט איז הרה"ק אינווארט אינדרויסן פון צימער אריינצוגיין, עבאזוכן, האט ער ג

 הם אקעגןאימערקט רבי יונה זיצט און ווארט, איז ער באארויס פון זיין צימער און 
לאפין און זיך גיווארפן ממש צו די ערד בעטענדיג מחילה פארוואס ער האט עג
.                                                                                                      הםאידארפט ווארטן אויף עג  

 

א חתונה, האט ער  זעהן אויףעהם אמאל גאיהגאון רבי אהרן קאטלער זצ"ל האט  ווען
וואלט קענען דעם איד מער פון די נאנט". עגעזאגט מיט גרויס התפעלות, "איך וואלט ג

וואהרן עאבער ס'איז נישט צושטאנד געקומען ווייל נאנט דערנאך איז רבי אהרן נסתלק ג
                                                             .                                                                          לחיי עולם

 
 בעל ברך משה וועהן געבונדן מיט א נאנטן ידידות מיט כ"ק אדמו"רעאיז ער ג אויך

הם אויך מספיד אישעצט, און האט עהם גאר שטארק גאיוואס האט זצ"ל מסאטמאר 
נע שבחים, צווישן זיינע ווערטער ווען מיט טיפן טרויער, אויסדיקנדיג זייער שטארק זייעג

קענט גיין מיט זיינע פיס, פון עזאגט, אז כאטש רבי יונה האט נישט געהאט ער ג
האט א ווייטן בליק, מיינענדיג ארויס צוברענגען זיין כח ההבחנה, עדעסטוועגן האט ער ג

                                            .                                  וועהן א חכם הרואה את הנולדעאז ער איז ג
 

 מחנך בחסד עליון
 

ן די זארג פון אלע תלמידים פון ישיבה און אלע אנ"ש ברוחניות עטראגיונה האט ג רבי
ן, ווען ער איז אריינגעקומען און היכל געזעובגשמיות, זיינע לויטערע אויגן האבען אלעס 

ינגעאטעמט דעם איינגארטיגן מצב פון יעדן הישיבה הק', האט ער מיט איין בליק אי
ן ווערטער דא אין עדרייט אין ישיבה האט ער געווארפאיינעם, ווען ער האט זיך ארום ג

דארט, דעם האט ער מחזק גיוועהן מיט ליבשאפט און דעם צווייטן האט ער 
אויסגעמוסרט מיט שטארקע ווערטער לויט זיין צושטאנד, בתוכחה מגולה ואהבה 

ת, ס'איז גיוועהן דברים היוצאים מן הלב נכנסים ללב פון די צוהערער, זיי האבין מוסתר
 איבער גילאזט א גרויסן אין שטארקער רושם. 
אזוי אויך ביי די שמועסן, האט ער גירעט פאסיגע געדאנקען ובעיקר אז מ'זאל נישט נאך 

 ו



 

דארט, דעם האט ער מחזק גיוועהן מיט ליבשאפט און דעם צווייטן האט ער 
יט זיין צושטאנד, בתוכחה מגולה ואהבה אויסגעמוסרט מיט שטארקע ווערטער לו

ן ם ללב פון די צוהערער, זיי האבן דברים היוצאים מן הלב נכנסיעוועמוסתרת, ס'איז ג
.                                                                       לאזט א גרויסן אין שטארקער רושםעאיבער ג  

  

ט פאסיגע געדאנקען ובעיקר אז מ'זאל נישט דרעעער גאויך ביי די שמועסן, האט  אזוי
שלעפט ווערן נאך די גאס, פון עמא ריקא )אמעריקא(. זיין יראת שמים און ריינע ענאך ג

אמונה איז גיוועהן בלתי לה' לבדו, און דאס האט איינגעקריצט זיין סטעמפל אויף 
שמים, ללמוד וללמד  אלעמען, מקבל זיין אויף זיך דעם עול תורה ומצות, עול מלכות

.                                                                            לשמור ולעשות ולקיים את כל דברי התורה  
 

דריקט און עאויך ביי זיינע דרשות און מוסר שמועסן, וואס א טייל פון זיי זענען ג אזוי
גע ווערטער ארויסברענגען אלעס, דעם ספר, ווי נעמט מען דעם שפראך און ריכטי

מאסטן, זיינע געדאנקען זענען עיעדעס ווארט וואס איז ארויס פון זיין מויל, איז גיוועהן ג
וועהן דאס קלאר מאכן אפילו עגיווען טיף זיניגע, און פון דעסטוועגן האט ער מצליח ג

אנגט צו הם וואס האט אהנבאלאיטראפין ביי עפאר די פשוט'סטע אידן, אלע האבן ג
ווארן אויך ווען ער האט עהערט און אהנגענומען געהם, פארדעם זענען זיינע ווערטער גאי

גארנישט פארהוילן, און געמוסרט אויף יעדע זאך וואס מ'דארף פארעכטן, און פון 
מיטן אים  און געקניפט און געבונדן מיט עווען זיינע גוטע פריינדדעסטוועגן זענען אלע ג

הם און אויספירן אלעס וואס ער האט איוועהן צו הערן פון עאון גרייט גגאנצען הארץ, 
                .                                                                                                                            געזאגט

 

טעלן לויט די באדערפעניש פון די א געניטער מחנך וואס ווייסט זיך אהער צוש ווי
זעהן עטליכע מאהל, ווען ער איז געקומען און ישיבה, און עתלמידים, האט מען דאס ג

זעהן עטראכט צו רעדן פאר די תלמידים, פון דעסטוועגן אז ער האט גגעהאט נאך נישט 
יף זיין שטעלט אהן צו צוגרייטן רעדן, אועאז ס'פאדערט זיך יעצט צו רעדן, האט ער זיך ג

אייגנארטיגן אויפן, אהנהייבנדיג מיט א שיינעם פלפול און די סוגיא וואס מ'האט 
ט און ישיבה, פון דארט איז ער אריבער אויף אגדה, מיט זיסע דברי תורה און נלערעג

פאדערט און יענע צייט, זיך רייניגן דאס הארץ עפייערדיגע דברי מוסר וואס האט זיך ג
.                                                              דאנקען צו טוען דעם רצון השםאון אויסגלייכן די גע  

 

זאגט, וואס איז די הבדל צווישן דעם חינוך הבנים פון אמאל און פון עהאט ער ג אמאל
הם מיט תפלה ער איהיינט, אמאל האט יעדער קינד געוואוסט אז זיין טאטע בעט פאר 

ן א ערליכער איד, און זיין מאמע פארגיסט טרערן ביי לעכט צינדן אז זאל אויסוואקס
אירע קינדער זאלן גיין בדרך התורה והיראה, און דאס איז זייער גאנצער שטרעבן, היינט 

ן זיי איז אויך אז די קינדער ווייסן די קינדער האבן די עלטערן מערערע זארגן און איינע פו
.                                                                                                     עגדיגן ווזאלן גיין אויפן תורה'  

 

צוזאמענהאנג מיט דעם האט ער דערציילט א שרעקליכע מעשה און די מלחמה  און
יאהרן, ווען מ'האט אוועק געפירט די עלטערן מיט די באן, און האבען געזאגט פאר די 

ער אז זיי גייען נאר אויף א פאר טאג און דערנאך קומען זיי צוריק, האט מען קינד
זעגנט מיט זיי, האט עאויסגישטעלט די קינדער און א שורה, און די קינדער האבען זיך ג

בער א קליין פעקעלע, א קליין קינד לויפן צו זיין מאמע, און גיט איהר אי עזעןמען דארט ג
מיינט מן הסתם איז דאס א קלוג קינד וואס געזעהן, האבין געמענטשן וועלכע האבן דאס 

געבן פאר זיין מאמע א סוועדער, ווייל זי פארט דאך און אפשר וועט זיין קאלט, עהאט ג
וועהן, דאס קינד עוועהן, איך וועל ענק זאגן וואס דאס איז געאבער נישט דאס איז עס ג

נדען לעכט ערב שבת, ווייל יאל קענען צהאט אריינגעלייגט צוויי לעכט, אז זיין מאמע ז
ער האט געוואוסט אז זי פארט דאך אויף א פאר טאג און וועט נישט זיין און דערהיים 

נדן איך זאל זיין א ערליכער יוד, ישבת, און וויבאלד זי גיסט טרערן פאר מיר ביי לעכט צ
פלעג ענדיגן זאגנדיג, פארדעם בין איך נישט מוותר אויף איהרע לעכט צינדן, און ר' יונה 

.                                                              וועהן דער חינוך און די פריערדיגע דורותעאזוי איז ג  
 

אין ישיבה האט ר' יונה געשיקט רופן א בחור זאל קומען גלייך צו זיין צימער, ווען  אמאל
א בחור, ר' יונה האט  ט'שטייט שוין דארזעהן אז סעדער בחור איז געקומען האט ער ג

באפוילן דעם צווייטן בחור, גיי צום שלאף צימער פון דעם בחור, און ברענג מיר אלע 
ברענגט אלע חפצים עזיינע חפצים, פארשטייט זיך אז ער האט אויסגעפירט אלעס און ג

וועהן עזאכן איז גוועהן צווישן זיי געלט און סטעמפס וכו', צווישן די עוואס ס'איז דארט ג
גאנבעט פון דעם בחור אזויפיל געלט עשטאנען איך האב געא צעטל, וואס דארט איז ג

און פון יענעם בחור אזויפיל געלט, און פון דעם בחור סטעמפס וכו', זעהט אויס אז דער 
ן די כט אז מיט די צייט וועט ער באצאלטראעוועהן א "ערליכער גנב" און געבחור איז ג

געבן א פאטש פאר דעם בחור עזעהן האט ער געבות, ווען ר' יונה האט דאס גאלע גני
געבן עהם גאיהם געזאגט "זאלסט מער נישט גנב'נען" דערנאך האט ער אידעם גנב, און 

.                                                         א מוסר דרשה אויף די הארבקייט פון די עבירה פון גזל  
 

וועהן א יתום, עענדיגט מיט דעם, דער בחור איז געדי מעשה האט זיך נישט ג אבער
האט קיין געלט צו קויפן אזוי ווי אנדערע בחורים, פארדעם עפארדעם האט ער נישט ג

ר אנגעקומען צו גניבה, אבער נאך אפאר יאהר האט דער בחור פארציילט, אז דורך עאיז 
געבן צוואנציג  איםיונה יעדן ערב שבת קודש  אויס אפאר יאהר נאך די מעשה, פלעג ר'

וועהן א שיינער סכום און יענע טעג, עדאלער ער זאל האבין אין קעשענע, וואס דאס איז ג
.            ארף, און קיינער האט פון דעם נישט געוואוסטן וואס ער דער זאל זיך קענען קויפ  

 

ל דוד גאנץ שליט"א, אמאל און א איינע פון זיינע תלמידים הרה"ח ר' שמוא דערציילט
זעצן און קארידאר פון די עווינטער נאכט, בערך צען דרייסיג ביינאכט, איז רבי יונה ג

וועהן אביסל פארקילט, בין איך ארויס פון בית עאריינגאנג צום בית המדרש, איך בין ג
יך המדרש צום קארידאר, ארויף צו גיין צו מיין צימער, פאר די טרעפ האב איך ז

פרעגט די גייסט עדרייט און געזאגט פאר רבי יונה "א גוטע נאכט" האט ער מיך געאויסג
שוין, האב איך עהם געזאגט אז איך פיל זיך נישט אזוי גוט, און איך גיי שלאפן, האט ער 
גיענטפערט, אויב אזוי וועל איך דיר מאכן א גלעזל טיי, א ציטער האט מיך געכאפט, 

ט מיר מאכן א גלעזל טיי?, איך האב אהנגעהויבן לויפן אויף די טרעפ וואס? רבי יונה ווע
צו מיין צימער, פלוצלינג הער איך רבי יונה'ס קול "שמואל דוד!" איך האב זיך 
אויסגידרייט און ר' און ער ווייזט מיר איך זאל צוריק קומען, ער קוקט מיך אהן מיט א 

אפן, האט ער געזאגט אז איך פיל זיך נישט אזוי גוט, און איך גיי של איםשוין, האב איך 
ענטפערט, אויב אזוי וועל איך דיר מאכן א גלעזל טיי, א ציטער האט מיך געכאפט, ג

נגעהויבן לויפן אויף די טרעפ צו יר מאכן א גלעזל טיי?, איך האב ארבי יונה וועט מ וואס?
דרייט "שמואל דוד!" איך האב זיך אויסגע מיין צימער, פלוצלינג הער איך רבי יונה'ס קול

און ער ווייזט מיר איך זאל צוריק קומען, ער קוקט מיך אהן מיט א שמייכל און זאגט 
ס געמאכט?" האב ע וען איך וואלט געדארפט א טיי, וואלסטו מיר"הער צו מיין קינד, ו

וויסן זאלסטו, מען קען עוועהן און געזאגט "ענטפערט אוודאי, האט ער ממשיך געאיך ג
שטארקט און גענישט זיין קיין געבער אויב מען איז נישט אמאל א נעמער", איך האב זיך 

מאכט עצימער, אבער א תנאי האב איך גם צו זיין איגאנגען מיט עמיט הכנעה בין איך ג
ן עווען, דאס איז געוועמיט איהם, אז איך וועל אליין מאכן די טיי, און ער האט מסכים ג

. לערנט און די מעשה וועל איך קיינמאל נישט פארגעסןעאיינע פון די זאכן ער האט מיך ג  
 

איך בין דערנאך  ,סאון סדר נאכט אז ער האט געפירט דעם סדר ביז פיר פארטאג אמאל
און ועקט עונדערפרי, האט ער מיך אויפגעגאנגען שלאפן, פלוצלינג זעקס דרייסיג איג

שעהן, האט ער מיר געזאגט געפרעגט וואס איז גערופן, איך האב זיך דערשראקן און גע
גיי ארויף צום שכן ר' חזקיהו דייטש שליט"א ער זאל שנעל קומען ווייל איך שפיר 

פרעגט וויפיל צייט שפירט עהם גאיהארץ, אזוי האב איך געטוען, איך האב ווייטאגן ביים 
ער שוין די ווייטאג, האט ער מיר געזאגט אז גלייך נאכן סדר, נאר איך האב נישט 

.                   ין נישט ווארטןז איך האב געשפירט אז איך קען שווואלט דיך אויפוועקן ביעג  
 

 איש על העדה
 

ן די נייטרא ישיבה, אלע בחורים האברבי יונה זצ"ל איז פארגעקומען אין  חתונה פון די
געבנקייט געטוען אלעס אז סע משפחה, און מיט גרויס איבער געזיך געפילט ווי איין גרוי

וועהן געבונדן צום רעדער בענקל, א גאנצע, וויבאלד רבי יונה איז געדי שמחה זאל זיין 
הם ער זאל קענען גיין צו די חופה בדרך כבוד, אפאר אידארפט ארבעטן מיט עהאט מען ג

שטעקנען מיט אנדערע מיטלן אזוי אז ביי זיין חופה האט מען  צוגעגרייטבחורים האבין 
אהיים געפירט און  איםאונטער געפירט אויף זיינע פיס, נאך די חתונה האט מען  איהם

                                                         רליכן שטיל מיט געזאנג און טענץ.        שטוב אויף א הע
 

שטעלט זיין אייגענע שטוב מיט די רעביצין עהאט און אויפגערבי יונה האט חתונה ג זייט
ן און א הויפט קוואטיר פאר אלעמן, יעדער האט עווארע"ה, איז זיין שטוב פארוואנדלד ג

יסט ווערטער, און ווער שטיצע, און ווער טראפן וואס ער האט געדארפט, ווער טריעדא ג
א עצה טובה, ער האט ברייט צועפנט זיינע באהאלטענע אוצרות פון די טיפעניש פון זיין 
הארץ, געבנדיג הילף שטיצע חיזוק און הדרכה פאר יעדן נויטבאדערפטיגער קליין און 

                                                                                      .                                                         גרויס
 

וועהן א עוועהן א אויסטערלישע חידוש, ווייל רבי יונה אליין איז גגעאיז  דאס
צובראכענער מענטש, סיי צוליב זיין לעבענסלאנגע קרענק אויף זיינע פיס, סיי ווייל ער 

הם איועהן האבן אייגענע קינדער, און סיי וואס ס'איז אריבער אויף ועהאט נישט זוכה ג
און די מלחמה יארן, און נאך, וואס יעדעס איינע פאר זיך איז גענוג צוציברעכן דעם 

וועהן א לעבעדיגער מוסטער עשטערקסטן כאראקטער. אבער נישט רבי יונה, ער איז ג
                                                                              .           אויף צופרידן קייט און שמחת החיים

 

פאר אלע צובראכענע און פארביטערטע מענשטן,  אפעןוועהן ערן זענען געאוי זיינע
הם, און רבי יונה, מיט זיין רייכן און אין זיך אויסגעגאסן דאס הארץ פאר כע האבוועל

איז ער  ספעציעלאופן,  אויסערגעווענליכעארקט אויף א שטעקלארער שפראך האט זיי ג
מאן  צווישןאון  מענטשעןבאוואוסט אלס איינער וואס קען שלום מאכן צוווישן  געווען

באגליקט מיט א עקסטערע סייעתא דשמיא  איהםאון פרוי, און דער אויבערשטער האט 
                                                 .אויסצוגלייכן אלע פראבלעמן און אריינפירן שלום צווישן זיי

 

נישט געבליבן פאר זיך  איםפארנומען מיט אנדערע ביז ס'איז  געוועןטאג איז ער  רוב
ינגעלייגט און גאנצען צו העלפן אידישע קינדער אויף אלע יגארנישט, ער האט זיך אר

י יונה האט זיך דערוויסט פון א קענט, א דוגמא צו דעם, ווען רבעוועגן וואס ער האט נאר ג
ווארן, האט ער עעקסידנט ר"ל, ווי דער טאטע פון די משפחה איז שווער פארוואנדעט ג

 געוועןזיך פאר אינטרעסירט פון ווי וועט די משפחה דערווייל האבן צום לעבן, דאס איז 
                                                                        .                                                      זיין הויפט זארג

 

חז"ל זאגן "לא ששרות אני נותן לכם אלא עבדות", ווייל  סאיז מקוים געווארן ווא אים ביי
וועהן דער מוסטער פון קנעטשאפט., א קנעכט פארן אויבערשטן, און א ערבי יונה איז ג

ער איז צוגעשטאנען מיט זיינע בעסטע כוחות צו די רעכטע  קנעכט פאר אידישע קינדער,
ער הייליגער מוסד "יד לאחים" וואס ד זיי האנט פון מוסדות תורה און חסד, צווישן

ן עוועשטאנען און שפיץ פון דעם מוסד. און ער האט מכריע געצענדליגע יארן איז ער ג
.                   ער שטיצע פאר זייאון זייערע החלטות, און אויפגעפאדערט מענטשן אויף זיי  

 

 זקן ויושב בישיבה
 

פאר די ישיבה  איבערגעבעןבייגעלייגטע סכום פינף און צוואנציג דאלער האב איך  "דאס
אופן חשבון פון שכר שדכנות, ווי באוואוסט פאר הדר"ג, איך ווייס אז אייער כוונה איז 

דארף עס נישט..." דאכט זיך אז צו די  איך זאל נעמען פאר זיך, אבער ב"ה איך געווען
ווערטער דארף מען גארנישט צו לייגן, זיי זענען קלאר ווי די זון, רבי יונה נעמט זיך 
שטענדיג ארויס פון  בילד, אלע זיינע געדאנקען זענען הייליג נאר פאר די ישיבה, זיין זארג 

                                                      .      פאר איהר דאס איינציגע וואס שטייט פאר זיינע אויגן
 
אויסער דעם וואס דאס מערסטע פון זיין צייט האט ער פארברענגט צווישן די ווענט פון 

האט ער  איינגעשטעלעטעישיבה, און צוזאמען מיט הגה"צ מנייטרא שליט"א און די 
שיבה, אהערצושטעלן אהן מידיקייט אויפצוהייבן דעם שטאנד פון די י געארבעט

באגליקט זיין וועג, האט ער מחנך  איםפאסיגע תלמידים וואס דער אויבערשטער האט 
 געווארןא גאנצער דור פון הונדערטער און טויזענטער תלמידים וואס זענען  געווען

 צוגעבינדן און נאכגעצויגן נאך עהם מיט א שטארקער בונד ביזן היינטיגן טאג.

 ז



 

געארבעט אהן מידיקייט אויפצוהייבן דעם שטאנד פון די ישיבה, אהערצושטעלן 
אס דער אויבערשטער האט איהם באגליקט זיין וועג, האט ער פאסיגע תלמידים וו

מחנך געווען א גאנצער דור פון הונדערטער און טויזענטער תלמידים וואס זענען 
.  נד ביזן היינטיגן טאגוויגן נאך איהם מיט א שטארקער בגעווארן צוגעבינדן און נאכגעצ  

 

איינער פון די אויסדערוועלטע תלמידים הרה"ג מו"ה אברהם חיים שפיצער  שרייבט
)שליט"א( ]זצ"ל[: "איך בין אנגעקומען און ישיבה אסרו חג פסח תש"ז... און נאך 

"ל, האב איך אנגעטראפן איידער איך האב געזעהן מיין רב'ין מו"ה חיים מיכאל דוב זצ
רבי יונה, נאר זיין 'שלום עליכם' אליין האט מיך שוין באנומען, ס'האט מיך אהנגעפילט 
מיט אינטערטעניגקייט און יראת הכבוד וועלכע איז פארבליבן ביז זיין לעצטן טאג... 
ס'איז א ווינדער, ווייל יעדער איינער האט זיך אינטער גיבויגן פאר איהם מיט דעם 

רעסטן רעספעקט, און פון דעסטוועגן האט קיינער פון אונז זיך נישט אפגעהאלטן פון ג
צו עפענען די טיפענישן און באהלטעניש פון אונזער הארץ פאר איהם, אפילו נאך דעם 
וואס מיר האבן חתונה געהאט און אוועק געשטעלט אייגענע שטובער, און שוין געהאט 

ת זאגן אלע תלמידי הישיבה, און די גאנצע תקופה ב"ה דורות, אויף דעם קענען עדו
.                                                                וואס ער האט געלעבט און געטראגן איהר לאסט"  

 

שרייבט אויך זיין תלמיד הגאון אבד"ק "עדת יראים" רבי אשר אנשיל כ"ץ  ענדליך
ן אהן קיין קול האט ער ארויסגערופן רעספעקט און שליט"א, "אז אהן קיין ווערטער או

.                זיין גאנצער געשטעל האט באיינפלוסט מיט יראת ה' פאר אלע אהנוועזענדע"  
 

און עהנדליך צו דעם זענען די געפילן פון אלע תלמידים פון  ישיבה וועלכע  אזעלכע
זיכטן, אלע האבן איהם האבן געזעהן און איהם דעם "ראש הישיבה" און אלע הינ

.                                                                           געשעצט און געלויבט, דאס איז וואונדעליך  
 

נאר ביי די תלמידים איז ער געווען געשעצט, נאר אויך אלע איינגעשטעלטע און  נישט
לי ישראל האבן זיך אונטערגעווארפען מגידי שיעורים וועלכע זענען אליין געווען גדו

פאר איהם מיט א געוואלדיגע שעצונג, ס'איז באוואוסט אז אמאל האט הגאון האדיר 
וועלכער איז אויך געשטאנען און זיין הייליגן אמט און  -רבי יעקב הארענשטיין זצ"ל, 

יונה האט זיך אויסגעדריקט מיט מורא'דיגע ווערטער: "אז אויב וואלט רבי  –ישיבה 
געדארפט אדורך גיין דעם טייך, וואלט ער אליינס זיך איינגעבויגן צו זיין דער בריק אויף 

".                                                                                    וואס רבי יונה זאל קענען אריבער גיין  
 

די טעג און וועלכע ער האט  יארן איז דינסטאג און ערב שבת קודש געוועהן רוב
איבערגעגעבען זיינע מוסר שמועסן פאר די תלמידי הישיבה, ס'איז כדאי אפאר 
ווערטער שרייבן אויף דעם. זייענדיג א הויעכפונקט פיל מיט געפילען. רבי יונה איז 
געווען א פה מפיק מרגליות, און ווי א פאכמאן געוואוסט ווי אזוי צו וועבן א ענין מיט א 

נין, אנהייבנדיג מיט א ווארט פון די פרשה אדער די סוגי' וואס מ'האט געלערנט און ע
ישיבה, פון דארט איז ער אריבער צו דברי אגדה מיט מוסר, וואס האט געצויגן דאס 
הארץ, זיינע פערל ווערטער האבן פארכאפט אלעמען, פארבינדנדיג זיינע ווערטער מיט 

גרויסן רב'ין און פון הגרחמ"ד, ווען יעדעס מאהל ער מעשיות און אנעקדוטן פון זיין 
האט דערמאנט זייער נאמען מיט פארכט, פלעגן טרערן רינען פון זיינע אויגן מיט 

.                                                                                       בענקעניש אויף די פארגאנגענע טעג  
 

 פעלים לתורה
 

אומעגליך צו באשרייבן מיט ווערטער די פילע טעטיקייטן פון רבי יונה להגדיל ס'איז 
תורה ולהאדירה, און פארברייטערן די גבולי הקדושה פון די נייטרא ישיבה, וואס ער איז 
געוועהן אינגאנצן איבער געגעבן פאר איהר, כאטש זיין געזונט צושטאנד האט ער זיך 

אפן און די טירן פון די נדיבים, איינמאנען ביי זיי זייער נישט אפגעהאלטן פון אנקל
.                                                                                                 צושטייער פאר החזקת התורה  

 

ע אנדענק וועלן מיר פארציילן, אז ביי דעם חנוכת הבית פון די נייע בנינים וועלכ אלס
זענען געבויט געווארן דורך דעם נגיד הנדיב החסיד הבלתי נשכח רבי ישראל זופניק ז"ל, 
האט רבי ישראל ז"ל דערמאנט צווישן זיינע ווערטער אז ער וויל מגלה זיין א סוד, אז זיין 
התעוררות אויפצושטעלן די בנינים, איז צום פארדאנקן אלס פאר רבי יונה, ווען נישט 

ואלט דער בנין נישט געשטאנען, ווייל ער איז עס געוועהן דער וואס האט פאר רבי יונה ו
.                                                                                   איהם געמאנט אויפצושטעלן דעם בנין  

 

כן ווען ער האט נישט געקענט אליין גיין איבער די הייזער, פלעג ער דאס מא צומאל
דורך בריוו וואס ער האט געשריבן, ער פלעגט ארויסברענגן אויפן פאפיר זיינע געפילן 

.                                        אוועקצושטעלן דאס אויפהאלט און זעבשטאנד פון די מוסדות  
 

אונז ליגט א בריוו וואס ער האט געשריבן פאר א געוויסן נדבן, ווי ער בעהט איהם  פאר
רויסהעלפן פאר הגה"צ מנייטרא שליט"א וועלכער וואנדערט ארויס און די ווייטענס: א

" די ישיבה וועלכע איז ב"ה באוואוסט געווארן און די תורה וועלט מיט איהר גוטן 
נאמען, שטייט יעצט פאר א אחריות'דיגע טריט... און אויב וועלן מיר דאס נישט טוען, 

וואס און איהר האט געארבעט מרן ר"ח מיכאל דוב שטייט דער עתיד פון די ישיבה 
".                                        זצ"ל מיט שווייס און מיט זיינע לעצטע כוחות ממש און געפאר  

 

נאך א בריוו פול מיט תוכחה צו איינע פון די עשירים אויף זיין נישט איידעלער  ןיא
"כבוד הנגיד המפורסם במעשיו הכבירים... איך  אויפירונג קעגן די עסקנים בצרכי צבור:

דארף ארויסברענגען מיין ווייטאג קעגן כ"מ, אויפן וועג וואס איהר פירט זיך מיט די 
עוסקי בצרכי צבור, וואס קלאפן אהן און אייער טיר פאר די מוסדות התורה, איך בעט 

לה באהבה מסותרת, און אייך זייער מיינע ווערטער זאלן אנגענומען ווערן ווי תוכחה מגו
   איהר זאלט קלאר וויסן אז מיינע שורות זענען נישט געבונדן מיט געלט צוועקן. יעדער
   
 
 
מענטש וועלכער דער אויבערשטער האט איהם געשאנקן געלט און פראפערטיעס 
האט דאס רעכט צו טיילן צדקה לויט זיין ווילן על דעת המקום, אבער אויפהייבן דעם 

מענטש וועלכער דער אויבערשטער האט איהם געשאנקן געלט און פראפערטיעס 
האט דאס רעכט צו טיילן צדקה לויט זיין ווילן על דעת המקום, אבער אויפהייבן 

רמיידן זיי פון איהם טרעפן דעם קול און פארשעהמן די וואס גייען נאך געלט און פא
האט קיין שום מענטש נישט קיין רשות, אפילו אויב זיין רייכטום ציילט און די 
צענדליגע טויזענטער, איך דארף אייך דאס לאזן וויסן אז דאס איז נישט קיין 
פאסיגער וועג פאר א מענטש ווי איהר, אדער אייער גלייכן, איך רעכן עס פאר א 

רירט אהן צו הלבנת פנים און נאך מער פון דעם., אזוי און  הארבע עבירה וואס
ענדליכס האב איך געפילט נאך דעם אומגעלונגענע באזוך מיט אייך, איך וויל זאגן 
מיטן גאנצן כח דעם פסוק הוכח תוכיח את עמיתך, קערט אייך אפ פון דעם וועג 

                                           .     וואס איז און קעגן שאנד פון די תורה און תלמידי חכמים
 

ישיבה וועלכע איך ארבעט פאר איהרט וועגן מיט פיזישע אהנשטרעגונג לשמה,  די
וועט בעזר ה' שטיין אויך אהן אייער שטיצע כאטש איהר שווערע 
אומדערטרעגליכע צושטאנד, איך וועל זיך פרייען צו הערן פון אייך מיט דעם 

ווערט אויב איהר האט אנגענומען מיינע שטראף רייד ווי עס פאסט בייגעלייגטן קאנ
פאר א בן תורה, וועלכער האט זיכער געלערנט ביי זיינע עלטערן זיך פירן ווי 

.   ספ'אסט פאר א ת"ח, און מיט דעם בלייב איך אייער פריינד אויב וועט איהר וועלן  
 

ייכע און ער האט נישט מצליח מאהל ווען ער איז געגאנגען נאך געלט צו די ר ראפא
געווען ארויס נעמען פון זיי א שיינער סכום, אדער מ'האט איהם פארהאקט די טיר 
אהן אים אריין צו לאזן, פלעגט רבי יונה זאגן, דער איד האט נאכנישט גענוג מתפלל 
געווען און האט נישט געהאט די זכיה צו געבן און העלפן די ישיבה, אז ער זאל האבן 

לק און אויסהאלטן דעם היילגן מוסד, דערנאך פלעג ער זאגן, איך האב נאכנישט א ח
מתפלל געווען אז דער נגיד זאל ארויסהעלפן דעם מקום קדוש, איך דארף מתפלל 
זיין נאך און נאך, אז דער נגיד זאל האבן א זכיה צו דעם, ער זאל קענען העלפן  מיט 

                                                                                      .             זיין געלט דעם מקום קדוש
 

א באליבטער תלמיד מוה"ר חיים ידידי' פישער שליט"א, אז ער האט  דערציילט
געהאט א געשעפט מיט דימאנטן, אבער ער האט געקענט ארבעטן נאר מיט די גאר 

עפט געגאנגען גאר שוואך, ווייל מענטשן טייערע דימאנטן, אמאל איז דאס געש
האבן נישט געוואלט ברענגן צו איהם זייערע דימאנטן ווייל ער האט גענומען טייער, 
איז ער געגאנגען זיך אפרעדן דאס הארץ פאר רבי יונה אויף זיין צושטאנד, גלייך 

יר א האט רבי יונה אויפגעהויבען א טעלעפאן צו איינעם און געזאגט איך שיק צו ד
איד, גיב איהם אלס וואס ער דארף, און איך נעם אחריות, אזוי איז געוועהן דער 
אינגערמאן איז אנגעקומען צו דעם איד, און ער האט איהם געגעבן א טייערן דימאנט 

                           .                                                                                      צו ארבעטן דערויף
 

דעם האט דער איד דערציילט פאר דעם דימאנטן סוחר, באמת זאלסטו וויסן  נאך
אז איך גיב נישט פאר קיין שום מענטש טייערע דימאנטן, אבער וואס דא איז 
גישעהן איז, ממש פאר ר' יונה האט מיך גערופן בין איך געוועהן מיט מיין בחור ביי 

איהם געבעטן ער זאל אננעמען מיין בחור אין ישיבה אויפן  איהם, איך  האב
קומענדיגן זמן, ר' יונה האט מיר גענטפערט אז ער וועט בשום אופן נישט קענען 
איהם אננעמען ווייל ס'איז נישט פאר דעם בחור'ס טובה, איך האב געוויינט און 

עק געגאנגען פון געבעטן ביי איהם און ס'האט מיר גארנישט געהאלפן, איך בין אוו
איהם אביסל ברוגז, א קורצע צייט דערנאך האט דער טעלפאן ביי מיר און שטוב 
געקלונגען און ר' יונה בעט ביי מיר די בקשה, איך בין געווען געשאגט, ווי וואגט ער 
זיך אזוי צו טוען בעטן ביי מיר א טובה נאך דעם וואס איך בין ארויס פון איהם אזוי 

איך פארשטאנען אז ער איז א איש אמת און א צדיק תמים, באפאטשט, האב 
.                             פארדעם האב איך באשלאסן צו טוען אזוי ווי ער האט מיך געבעטן  

 

וועגן זיין מדת האמת האט דערציילט הגה"צ מסאדאוונע זצ"ל און זיין הספד ביי די 
ם געוועהן מלחמת ה' קעגן די שלשים, אז ווען הגה"ק מסאטמאר זצ"ל האט לוח

ציוניסטישע פארטייען, האט מען איהם געפרעגט ווי אזוי ער האט נישט קיין מורא 
פון קיינעם, האט ער גענטפערט מיט א משל, אז איינער האט באקומען א שרעק אז 
ער וועט אראפ פאלן פון בעט ביים שלאפן, פארדעם איז ער בכלל נישט געגאנגען 

נער האט איהם געזאגט, איך וועל דיר געבן א עצה, שלאף אויף דער שלאפן, ביז איי
ערד און מער גארנישט, אזוי האט סאטמארער רב געזאגט, איך ליג שוין אויף דער 
ערד, מער האב איך נישט וואס מורה צו האבן, האט אויסגעפירט הגה"צ 

                                         .         מסאדאוונע, רבותי, ר' יונה ליגט שוין לאנג אויף די ערד
 

פון די אויסטערלישע זאכן איז געוועהן, אז עקשנים און הארט נאקיגע  איינע
מענשטן וועלכע זענען נישט איבערגענומען געווארן פון קיינעם און די וועלט, נישט 

ין פאר קיין רבנים און נישט קיין בעלי בתים, האבן דאך נישט געקענט מעיז פנים זי
איהם, די סיבה דערפון איז, ווייל ס'האט קיין שום מענטש אויף די וועלט נישט 
חושד געווען אז זיין כוונה איז נישט ריין לשם שמים אהן קיין שום פניה, און דער 
 אמת האט זיין כח, אונטער טעניגן דעם גרעסטן עקשן און ברעכן זיין ווידערשטאנד.

געווען א מענטש וואס זאל האבן און שטוב אפילו איין  און יענע טעג איז כמעט נישט
טעלפאן, אוודאי נישט קיין צוויי, אבער ביי ר' יונה און שטוב איז יא געוועהן צוויי 
טעלעפאנן, און אזוי האט ער גערעדט אויף ביידע מיט איינמאל, אויף איינעם האט 

ר געשטארקט א ער אויסגעהערט איינעם'ס צרות, און אויף די צווייטע האט ע
צווייטן, ר' שלמה זצ"ל פלעג זאגן אז אין אמת'ן האט ער אויך א דריטער טעלעפאן, 
די דריטע איז געווען, אז אויב האט א מענטש נישט גערופן דערציילן זיינע 
פראבלעמען נישט אויפן ערשטן טעלפאן און נישט אויפן צווייטן, פלעגט ער רופן צו 

                                                                                                .יענעם פרעגן וואס ער מאכט
 
 
דערציילט א יונגערמאן, אז נאך זיין חתונה האט ער געזוכט א ארבעט און נישט 
געטראפן, איז ער געגאנגען זיך אויסוויינען ביי רבי יונה, פרעגט איהם רבי יונה, 

דעם איד וואס איז יעצט ארויס פון דא, זאגט ער איהם יא, פרעגט ער  האסט געזעהן
איהם, דער איד איז א גרויסער עושר, ס'פעהלט איהם נישט קיין פרנסה, און קיין 

 ח



 

א יונגערמאן, אז נאך זיין חתונה האט ער געזוכט א ארבעט און נישט  דערציילט
געטראפן, איז ער געגאנגען זיך אויסוויינען ביי רבי יונה, פרעגט איהם רבי יונה, האסט 

ם יא, פרעגט ער איהם, דער געזעהן דעם איד וואס איז יעצט ארויס פון דא, זאגט ער איה
איד איז א גרויסער עושר, ס'פעהלט איהם נישט קיין פרנסה, און קיין שום זאך, אבער 
וואס האט ער פון דאס געלט אז ער האט נישט קיין ווייב, זיינע קינדער זענען נישט 
געזונט רח"ל, וואלסט געוואלט זיך טוישן מיט איהם? פארשטייט זיך אז דער יונגערמאן 

.                                                                                                         האט מער נישט געדארפט  
 

צענדליגע יאהרן פלעגט רבי יונה פארן יעדן דינסטאג און ערב שבת פון  דורכאויס
יער שווער אנגעקומען בארא פארק קיין מאונט קיסקא, כאטש יעדע נסיעה איז איהם זי

צוליב זיין שוואכן געזונט צושטאנד, דאך האט ער נישט אויפגעגעבען פון צו פארן, 
יעדער שווערע זאך האט מען געברענגט פאר איהם, גורל'דיגע זאכן זענען אנגענומען 
געווארן לויט זיין באשלוס וועלכער איז געווען פול מיט קלוגשאפט, אזוי אויך האט ער 

.        ן שום פרייז נישט פארפעלט די וועכנטליכע צוזאמקום פון די חברי הנהלהפאר קיי  
 

 ענוה ופשטות
 

ווערט ארום דערציילט פון זיין גרויס עניוות, ער האט זיך געהאלטן פאר א  אסאך
גארנישט, און זיך געפירט ווי ער וואלט געווען א פשוטער איד, דאס ביסל וואס מיר 

יז נאר פון וואס ער האט נישט געקענט באהאלטן מער, ווייל פאר זיך ווייסן אויף איהם א
אליינס האט ער אינגאנצען נישט פארנומען קיין פלאץ, ער איז געוועהן ווי א ציבראכענע 

ם א געלעכטער, פארדעם וויפיל אישארבן, אין אלע כבוד ענינים און לויב איז געווען ביי 
לל נישט אנגערירט אפילו דעם קלענסטן טייל פון מיר האבן געשריבן, האבן מיר נאך בכ

.                                                                                                      זיין גרויסער פערזענליכקייט  
 

מאל שבת הגדול אדער שבת תשובה, פלעג ער גיין הערן דרשות פון אנדערע  אסאך
ווען ער איז צוריק געקומען האט ער געזאגט זיין דרשה, און אסאך מאל האט רבנים, און 

.                              ער נאכגעזאגט וואס ער האט געהערט נאר וואס פון די אנדערע רבנים  
 

מערקן אז דער פסוק און משלי )א( זאגט ישמע חכם ויוסיף לקח, זאגט צוכדאי אנ ס'איז
קען מען אפשר זאגן בדרך רמז, חכם מיט די אותיות , מועהרש"י חכם זה בעל הש

ן ביי נאמען 'יונה', און דאס איז מקוים געוואר באטרעפט איין און זיבעציג אזוי ווי דער
איהם, ישמע חכם, רבי יונה האט געהערט און ויוסיף לקח, ער האט געוואלט הערן מער 

                                                                                     .                      ווי ער האט געוואלט זאגן
  

 עמוד העבודה
 

מיר גייען פארציילן פון רבי יונה'ס עבודת הלב מיט וועלכע ער איז געוועהן  אז
אויסגעצייכנט נישט ווייניגער ווי מיט זיין עמוד התורה והחסד, איז ריכטיג 

אפאר דוגמאות פון וואס הרב הצדיק ר' שלמה ע"ה האט געשריבן און  אראפצוברענגען
".                                                                                          די הקדמה צום סידור "תפלת יונה  

 

יט שבלב ביי רבי יונה איז געווען דער עבודה שבלב ממש, וואס באהאלטענערהי עבודה
האט ער געדינט דעם אויבערשטן נישט לאזנדיג דעם העלישן פייער וואס איז באהאלטן 
און די טיפענישן פון זיין הארץ זאל ארויסרינען, ווי פאסיג זענען די ווערטער פון חכז"ל 
)תענית כג:(, תא חזי מה בין תקיפי דארעא דישראל לחסידי דבבל, תקיפי דארעא 

ו' אזיל וקאי בדוכתא עמיקתא וכו' וקא בדוכתא צניעא וכו' דישראל, כגון רבי יונה וכ
ובעי רחמי עיי"ש אז די תקיפי ארץ ישראל ומנו רבי יונה האבין געדאווענט 
באהאלטענערהייט צווישן זיי מיט זייער באשעפער אהן מ'זאל וויסן זייער גרויסער כח 

                                                                                     .                                            און דאווענען
 

אידן האבן זיך באראטען מיט אים און געזונט פראבלעמן און אנדערע דאגות,  מערערע
און רבי יונה געבנדיג זיין ענטפער פלעגט בעטן דעם נאמען פון דעם וואס דארף א 

פאר יענעם אהן ער זאל בכלל וויסן דערפון און א בחינה פון "זכין ישועה, און פלעג בעטן 
".                                                                                                                      לאדם שלא בפניו  

 

ט ארויס געוויזן צום זיך מתבונן זיין אויך און דעם חביבות וואס רבי יונה הא מ'דארף
דאווענען, דא שטייט פאר אונז א גרויסער מענטש פול מיט שווערע יסורים צענדליגע 
יארן נאכאנאנד, געבינדן צום בעט און רעדער בענקל בייטאג און ביינאכט, און פון 
דעסטוועגן שטרענגט ער זיך אהן יעדן טאג גיין און בית המדרש דאווענען בצבור טאג 

ישט קוקנדיג אויף קיין שום שוועריקייטן וועלכע זענען געווען געבונדן מיט נאך טאג, נ
דעם, ער האט זיך אויך נישט באניגנט מיט זיין פון די עשרה ראשונים, נאר מקפיד 

        !                                                                             גיוועהן שטענדיג צו זיין דער ערשטער
 

יונה איז געווען א נאה מקיים ונאה דורש, ער האט שטענדיג אויפגעפאדערט אויפן  רבי
כבוד פון דאווענען, מ'זאל זיך צואיילן קומען פרי און בית המדרש און די צייט און א 

                         .                                                          וודאי נישט שפעטיגן דעם סדר התפלה
 

כאטש רבי יונה האט באהאלטן אונטער א שווערן שלאס נישט ארויס ווייזן דעם  און
פלאקער און בענקענישט פון זיין הארץ, דאך זענען געוועהן געציילטע צייטן ווען זיינע 

ס געפילן זענען איבערגערינען די גרעניצן און ס'האט זיך דערקענט אויף זיין פנים ווא
ס'טוט זיך און זיין רוישיגן הארץ, אזוי ווי ביי יום כפור קטן, אדער ביי כל נדרי ווען ער 
פלעג זיך צעוויינען מיט זודיגע טרערן, די מענטשן ארום האבן מיט וואונדער געקוקט 
נישט פארשטייענדיג וואס אזוינס האט שוין דער גרויסער מענטש געזונדיגט אז ער 

ער זיינע נאנטע וועלכע האבן געוואוסט וויפיל צרות ישראל ער וויינט אזוי פיל, אב
 טראגט אויף זיין הארץ האבן זיך בכלל נישט געוואונדערט.
ביי די לוויה פון הרה"ק מסקולען זצ"ל, איז דער ציבור געשטאנען און געווארט אז די 

ך זענען לווי'ה זאל ארויסגיין און ס'האט געדויערט אביסל צייט, און ווי געווענלי
מענטשען געשטאנען און געשמועסט סתם, אבער ער איז געזעצן פאר זיך און געווארט, 
ווען ער וויינט און וויינט אהן אויפהער, נאך די לוי'ה איז ער געגאנגען און בית המדרש 

.                                                   טראגט אויף זיין הארץ האבן זיך בכלל נישט געוואונדערט  
 

 לוי'"ל, איז דער ציבור געשטאנען און געווארט אז די פון הרה"ק מסקולען זצ די לוי' ביי
זאל ארויסגיין און ס'האט געדויערט אביסל צייט, און ווי געווענליך זענען מענטשען 
געשטאנען און געשמועסט סתם, אבער ער איז געזעצן פאר זיך און געווארט, ווען ער 

אנגען און בית המדרש און בארא וויינט און וויינט אהן אויפהער, נאך די לוי'ה איז ער געג
פארק און געזאגט דארט יום כפור קטן מיט הייסע טרערן, ווייל ס'איז גיוועהן ערב ראש 
חודש אלול, און אויך דארט האט ער געוויינט ווי א פיצל קינד אז מ'האט געקענט מיינען 

ר געזאגט אז ער איז דער גרעסטער זינדיגער אויף די וועלט, און הערשט נאכדעם האט ע
זיין באוואוסטע דרשה פון ער"ח אלול, וואס דאס איז שוין געווען נאך אזויפיל וויינען און 

           .                                                                                                                            דעם טאג
 

ות פלעגט ער זאגן, ווען ער זאל ווען האבן צייט און נישט געווען זיין גרויס עניו מיט
פארנומען מיט צרכי צבור דא אין אמעריקא, וואלט ער געפארן קיין ארץ ישראל זיך 
לערנען דארט וויאזוי מדאווענט מיט א אמתע תמימות ווי ס'דארף צו זיין. קוקט נאר צו! 

י א שארבן, וואס יעדער תפלה נעמט פון פון וועם רעדט מען דא, א מענטש צובראכין וו
איהם אלע פיזישע און גייסטישע כוחות, ס'איז קענטיג אז זיין דאווענען איז מיטן גאנצן 
הארץ און געפיל, און פון דעסטוועגן איז ער נישט צופרידן מיט זיין דאווענען, און דארף 

שטארק האט ער ליב  זיך נאך צו לערנען ווי אזוי מ'דאווענט, פארוואס? ווייל אזוי
געהאט דאס דאווענען, ער האט משתוקק גיווען לחלות ולחנן פני אדון האדונים אויף 

.                                                                                        דעם גרעסטן פארנעם. הפלא ופלא!  
 

נה פלעג זינגען "אין כאלוקינו" ס'האט געהערט שמחת תורה ווי אזוי רבי יו ווער
איבערטאטשענדיג עס אויף אידיש "נישט דא אזא גאט ווי אונזער גאט" וועט דאס 
קיינמאל נישט פארגעסן, דערציילט איינער פון די תלמידים אז זיין זין וואס איז רח"ל 

ט געווען א חולה מסוכן, אינעם לעצטן טאג האט ער געבעטן זיין טאטן, אויב ער געדענק
דעם ניגון פון רבי יונה אין כאלוקינו, און פלוצלינג האט דאס קינד אנגעהויבען זינגען 

.           ן אויף דער וועלטשטארקט און זיינע לעצטע מינוטדעם ניגון, און מיט דעם זיך גע  
 

א טרייסל צוקוקענדיג מיט וועלכע מסירות נפש ער איז געגאנגען און מקוה,  ס'כאפט
ר האט נישט געקענט גיין מיט די פיס, און סיי צוליב זיין פיזישע שוואכקייט, סיי ווייל ע

און פון דעסטוועגן האט ער זיך געשטארקט צו גיין יעדן ערב שבת און שבת אינדערפרי 
און מקוה, אמאל שבת שובה האט ער נישט אננגעיאגט צו גיין און מקוה אינדערפרי 

זאגן די שבת שובה דרשה פאר ער גייט און  פארן דאווענען, האט ער נישט געוואלט
מקוה, ס'האט נישט געהאלפין אלע טענות, אז די מקוה איז קאלט און ס'איז טונקל און 
מקוה, און מ'האט געמוזט אים טראגן טובל'ן און מקוה, ווען מ'האט דאס פארציילט 

ן מען פאר סקולענער רבי זצ"ל האט ער זיך אויסגעדריקט, "אנצוקוקן דעם איד קע
".                                                                                                           נתעורר ווערן צו תשובה  

 

אויך זיך מתבונן זיין צו די הכנה לשבת קודש וואס ער האט געמאכט, בערך א  מ'דארף
אנקום פונם שבת, ווער קען שעה פאר שבת האט ער שוין אויסגעווארט אויפן 

באשרייבן זיין גיין און מקוה זיך מטהר זיין און מקוה, א זאך וואס שטייט העכער פון 
אונזער פארשטאנד אהן קיין גוזמא, ווער ס'האט נאר באמערקט מיט וועלכע 
שוועריקייטן ס'איז אים אנגעקומען די עבודה, אויב איז ער געוועהן א שטיין איז ער 

ס'איז נישט קיין שום ספק אז ס'האט אריינגעברענגט א הרהור תשובה פון  צוגאנגען,
יעדן צוזעהר, ענדליך צו דעם האט זיך דערקענט אויף זיין פנים די קדושה פון יעדן זמן, 
אזוי ווי ערב יום הקדוש, ווען א גאנצער טאג האט ער געטרייסלט פון פחד פונם יום הדין 

ענא רבא, וואס שוין פון ביינאכט האט זיך דאס הגדול, אדער די קדושה פון הוש
אנגעזעהן, אזוי אויך פורים אין דער סדר נאכט, וויפיל טרערן האט ער פארגאסן, אויב 
ווילן מיר זיך פארברייטערן און יעדן זמן, וועט די צייט פאראיבער און די פארציילונג 

                                                                                 .                                  וועט זיך נישט ענדיגן
 

הויפט טייל און זיין עבודה פארנעמט זיין עסן און שלאפן וואס איז געווען גאר ווייניג,  א
אזוי ווי שוין פריער פארציילט. זיינע שטוב מענטשן זאגן עדות אז צומאל פלעגט 

צער טאג אהן אריינצונעמן עפעס און מויל. און די טעג ווען ער איז אריבער גיין א גאנ
געוועהן און ישיבה און מ'האט איהם געברענגט אביסל עסן האט ער פון דעם אויך דאס 

      .                                                                                              מערסטע טייל איבערגעלאזט
 

יונה איז כמעט נישט געשלאפן און בעט, נאר אויף א ריקליינער, אויב איז ער  רבי
געגאנגען און בעט איז דאס געווען בערך צוויי אזייגער, אויך ווען ער איז געשלאפן, איז 
ער נישט געשלאפן אויף צו זיין אויף מער ווי א האלבע שעה, אזוי ווי "שינת הסוס" ווי 

גמרא )סוכה כו:(, אפאר מאהל איז געווען אז ארום דריי אזייגער האט  סשטייט און די
ער גערופן ב"ח און געבעטן טרינקען און מאכן א ברכת שהכל, ער האט געזאגט אז 
אפשר וועט דאס אים העלפן שלאפן. אויך האט ער מקפיד געווען ס'זאל נישט נעכטיגן 

אט עפעס געלט ביי זיך, נישט קיין מיט אים קיין געלט און קעשענע, אויב האט ער געה
חילוק צו צען אדער הונדערט דאלער, פלעג ער רופן ב"ח און זאגן "לייג עס אוועק פאר 

                     ".                                                                                                                           דיר
 

ס'האט איינער געוואלט שמועסן מיט אים א לענגערע שמועס, פלעג רבי יונה אים  אז
פארבעטן צו קומען נאך חצות ביינאכט, ווען מענטשן פלעגן שוין נישט קומען, און 
דעמאלס האט ער געקענט זיך אינגאנצן איבער געבן פאר יענעם אהן צו נעמען און 

שלאפן, יעדער וואס האט נאר איבער געטראטן באטראכט זיין באדערפעניש אויך צו 
זיין שוועל זיך דורך שמועסן האט גוט געוואוסט מיט וואס פאר א מתינות האט רבי יונה 

.                                                                           גשעמועסט מיט איהם מיט א פרייליך פנים  
 

 ט



 

ובממונוגמילות חסדים בגופו   
 

שטעלט זיין לעבן אויף די דריי זוילן, עשוין באטוינט פריער האט רבי יונה אוועק ג ווי
וועהן געקניפט און געבונדן איינער עתורה, עבודה גמילות חסדים, און אלע דריי זענען ג

הייט אז קיינער האט נישט אלטענערווען באהעמיט דעם אנדערן, און אלעס איז ג
וועהן יאהרן ווען פאר פסח פלעגט רבי יונה עע טעטיקייטן, ס'איז גגעוואוסט פון זיינ

איינמאהנן ביי זיינע נאנטע און באקאנטע אויף די פסח באדערפענישן, און עס פארטיילן 
פאר ארימע לייט און אלמונת און יתומים, ער פלעג אויך אפצאלן חובות פון 

געבליבן נאך זיין פטירה האט מען  , צווישן זיינע זאכן וואס זענעןעןטישע מענטשצייראפ
טראפין צעטלעך און פאפירן מיט א רשימה פון חובות פון מענטשן, און דאס איז עג

. וועהן פון די ישיבה געלט און נישט גענומען קיין געהאלטגעכאטש ער האט נישט נהנה   
 

ם וועלכע צו לערנען מיט בחורייונה פלעג באצאלן געלט פאר בני תורה אז זיי זאלען  רבי
ן וויסן אדער שפירן אז זייער ארפט אהן דעם וואס די בחורים זאלדהאבן דאס גע

.                                                                        חברותא באקומט געלט פארן לערנען מיט זיי  
 

יטן, זיין ענוה האט יונה האט קיינמאל נישט גענומען קיין קרעדיט אויף זיינע טעטיקי רבי
ם קרוין פון זיינע גאלדענע מדות, ווי מער ער האט עגעשיינט ווי א בריליאנט אינ

ן אויף דעם וואס לערנט תורה לשמה "אני עצה געהאלפן פאר אנדערע אזוי ווי חז"ל זאג
לי גבורה" אזוי האט זיך רבי יונה קליין געהאלטן, אז ס'איז געקומען א מענטש זיך איבער 

שעפטליכע ענינים, האט יענער בכלל נישט געשפירט אז ער שטייט דא עסן און גשמוע
געוואוסט ווי אזוי צו  יונהפאר א אדם גדול, ווייל מיט זיין גרויס חכמה האט רבי 

           .                                                                                    פארשטעלן זיין אמתער גישטעל
 

 בכבוד הזולת
 

אויף ווי ווייט רבי יונה איז גיוועהן וואכזאם צו א אנדערנס כבוד, קען מען לערנען פון 
זאגן א דרשה פאר קריאת התורה און זיין פאלגענדין מעשה: יעדן שבת פלעג רבי יונה 

 רבי שלמה הרה"צבית המדרש און בארא פארק מיט מוסר און תוכחה בערך צען מינוט, 
לערנט ברבים, אמאל איז עהם צוגרייטן דעם ספר פון וועלכן ער האט פארגאיע"ה פלעג 

הם לייגן א חומש מיט דעם פירוש הרמב"ן, איבעטן מ'זאל עשעהן אז רבי יונה האט געג
ער האט  ם ספר, נארעניאבער ביי די דרשה האט ער בכלל נישט אריינגעקוקט א

וועהן זייער וואונדערליך, ווען מ'האט עס'איז גרעדט און א אנדער ענין אינגאנצען, עג
וועהן, עפרעגט וואס דא איז געהם גאיהם אהיים געפירט נאכ'ן דאווענען, האט מען אי

נמיטן דאווענען איינער וואס איז געקומען ימערקט אבאהאט ער גענטפערט אז ער האט 
מענטש און ער  רעאון בית המדרש, וואס ער האט געוואוסט אז יענער איז א צובראכענ

גרייט, עטראכט ביי זיך אז אויב וועט ער לערנען דעם ענין וואס ער האט זיך צוגעהאט ג
דעם ענין, צולייגנדיג אז  פארפירטטשעפט, פארדעם האט ער עקען אפשר יענער ווערן ג

דער תכלית פון לערנען מוסר איז נישט וויי צו טוען און טשעפן א צווייטנס כבוד, 
אנדערע. מ'דארף זיך פון דעם  אויסבעסערןוייכע ווערטער דארף מען אדרבה, מיט ו

                  אפלערנען.                                                                                                                    
 

ביצין ע"ה איז נאך זייער חתונה רע חשובעאיז נישט קיין וואונדער אז ווען זיין  פארדעם
גאנגען נעמען א ברכה פון הגאון רבי יונתן שטייף זצ"ל, האט ער איהר גענטפערט אז עג

וויבאלד זי האט רבי יונה אליינס, דארף זי מער נישט קיין ברכה, ווייל ער אליינס איז די 
                                                                                  .                                                            ברכה

 

 נועם בחסד עליון
 

ן א פה מפיק מרגליות, וואס יעדע ווארט וואס איז ארויס פון זיין מויל עווערבי יונה איז ג
ך, מיט עפלין טיף און טרעוועדאנק איז געמאסטן, יעדער גגעוואויגן און ען געוועאיז ג

 צוצוטרעפעןנגעקומען ביז און די טיפסטע טיפענישן, וויסנדיג ווי זיינע דרשות איז ער א
, ווייל זיין מדת האמת מענטשעןביז די פשוט'סטע  גאוני גאוניםצו יעדן צוהערער, פון די 

באקאנט מיט די לעבן שטייגער פון  געוועןזיין וועג ווייזער, ספעציעל איז ער  געוועןאיז 
פריערדיגע צדיקים, און מיט א ספעציעלן זיסקייט פארציילט וועגן זיי, ביז ער איז די 

.                                                                          א קוואל פון זייערע תורה און מעשים געווען  
 

 השקפתו על השואה
 

ון זיינע דרשות די איבערלעבענישן יונה פלעג זייער אפט דערמאנען און דערציילן א ר'
פון דעם גרויסן און גרויזאמער חורבן פון כלל ישראל און זיין דור, און מיט זיינע 
ווערטער פלעגט ער אריינברענגן א הרהור, ווען ער האט געוועקט און געמאנט אויפן 

.        אהרןאין די חורבן י געוועןמצב פון דור, ווען ער דעם מצב קעגן דעם מצב וואס איז   
 

פלעג זאגן, רבותי, ווען מ'קומט זאגן יזכור היינט, ב"ה איז דער מצב אנדערש  ער
רן, ווייל און די ערשטע יאהרן ווען ס'איז געקומען צו יזכור איז דער גאנצער ציבור עוואג

האט לעבעדיגע עלטערן, אבער היינט ב"ה און בית המדרש, ווייל ווער האט געגעבליבן 
אויף געוואקסן א דור וואס האבן טאטעס מיט מאמעס, ס'איז שוין אויך דא  איז שוין

.                                                                                                                    זיידע'ס און באבע'ס  
 

און בתי  ישיבה בחורים, ןעזעפלעג זאגן, איך בעט ענק גלייבטס מיר, איך האב ג ער
וי אזוי דאס אלעס איז ן ומדרשים, איך האב אויך געזען זייער חורבן, איך האב געזע

            פון זעקס מיליאן, איך וויל איהר זאלט נומבערגאנגען, ווען מ'זאגט א פארלוירן גע
                   
 
 
 

דיגע זאך וואס מ'זאגט, אויב פארשטיין, אז דאס איז נישט נאר עפעס א אינדרויסענ 

פארשטיין, אז דאס איז נישט נאר עפעס א אינדרויסענדיגע זאך וואס מ'זאגט, אויב וועט 
א מענטש נאר אנהייבן ציילן פון איינס ביז זעקס מיליאן, וועט עס דויערן אפאר טעג נאר 

, ווען מ'זעהט א מענטש וואס נומבערן דעם נאר אויף צו זאגלן, און דאס איז צו ענדיגן ציי
שלאגט זיך אויף זיין לעבן, קען מען פשוט קראנק ווערן נאר פון דאס צוזעהן, און דאס 

.                                                                         פון זעקס מיליאן נומבערמיט דעם  געוועןאיז   
 

יליגער דברי חיים זי"ע וואס מ'קען זיך נישט פארשטעלן זיין גרויסקייט, ער איז הי דער
געווען א גדול צווישן גדולים, און זיין דור וואס איז געוועהן א דור פון צדיקים, ער האט 
געהאט א זוהן און ראצפערט וואס איז געוועהן א זקן מופלג, הרה"ק ר' שלום אליעזר 

ן געפירט קיין אוישוויץ, דער אויבערשטער האט אים געגעבען זצ"ל, אויך איהם האט מע
א זעלטענעם אריכות ימים, כדי ער זאל דערנאך זיצן און די באן צוזאמען מיט אזעלכע 
מענטשן וואס האבן בכלל נישט געוואוסט ווי דער באשעפער געפינט זיך, אזוי אויך 

זצ"ל, און נאך צדיקים האט ער געהאט נאך א זוהן הרה"ק ר' ישעי'לע טשחויבער 
.                                 וקדושים וואס זענען אלע געגאנגען אויף קידוש השם אויף דעם וועג  

 
, ס'זאל קיינעם נישט איינפאלן קיין קשיות אויף דעם באשעפערס פירערשאפט, אבער

המשיח וועט  פארוואס איז אזוי געשען, ווייל זיכער האט אלעס א חשבון, ווען דער מלך
קומען, וועט מען זעהן אז אלעס איז געווען מיט א פונקטליכע חשבון, דער אייבערשטער 
איז צדיק וישר, איך דארף איהם נישט פארשטיין און מסביר זיין, און עטס דארפטס אים 

                                                  .                                                                          נישט פארשטיין
 

און פיוט, לבושו צדקה מעטהו קנאה, נאפד נקמה סתרו יושר, עצתו אמונה  מ'זאגט
פעולתו אמת, דאס איז קלאר, אז לבושו צדקה, דער לבוש פונעם אויבערשטער וואס ער 

טהו קנאה, ס'איז וויל אנטון יעדן איינעם איז צדק, אבער מ'זעהט דאך אמאל אז מע
באהאלטן אין די קנאה, און ס'איז נאפד אין די נקמה, אבער מדארף וויסן אז סתרו יושר, 
ס'איז באהאלטען אין דעם יושר, אזוי ווי אונז וועלן נאך וויסן ווען דער טאג וועט קומען, 
עצתו, די עצה דערצו איז אמונה, זיך שטארקן מיט אמונה, און דעמאלס פעולתו אמת, 

.                                                                               ועסטו פארשטיין אז זיין פעולה איז אמתו  
 

עולם באוצר החיים, די ליכט פון די וועלט יעצט געפינט זיך באוצר החיים, און דעם  אור
ומט פון טונקלקייט וואס פלאץ פון ווי זי קומט, אורות מאופל אמר ויהי, די ליכט וואס ק

אונז געפינען זיך דערין, אמר ויהי, האט דער אויבערשטער געזאגט אז אזוי דארף דאס 
                       .                                                                                                                            זיין

 
האט דערציילט אז ער האט אמאל געזעהן אין די מלחמה יאהרן א זאך וואס האט ער 

, ס'איז געווען ליל ראש השנה, ווען מ'איז פטור געווען פון אלע געוועןאיהם זייער מעורר 
מצות, און א פאר אידן האבן זיך צוזאם גענומען און געדאווענט מעריב פון ר"ה ביינאכט, 

אכט ווען מ'קומט אהיים און שטוב, נאכן דאווענען, עסט מען אבער בדרך כלל, ר"ה ביינ
די סימנים, און מ'בעט שירבו זכויותינו, און א שנה טובה ומתוקה, אבער זיי האבן נישט 
געהאט די אלע זאכן, אבער זיי האבן געדאווענט, און געדאנקט דעם אויבערשטן אויף 

מיט סכנות נפשות  געבינדןגעווען  דעם אז מ'קען דאווענען ר"ה ביינאכט, און דאס איז
                   .                                                                                                                            ממש

 
ן נישט זיי האבן גענדיגט דאווענען, האט איינער זיך אנגערופן און געזאגט, אונז האב ווען

קיין וויין קידוש צו מאכן, אבער קומט מאכן א קידוש אזיינס וואס מ'האט נאך קיינמאל 
אויף דער וועלט נישט געמאכט אזא קידוש, זיי האבן גענומען א ליידיגן כוס, און 
אנגעהויבען וויינען אין דעם כוס מיט פילע טרערן, ווען דער כוס איז פול געווארן מיט 

בן זיי קידוש געמאכט אויף דעם, דאס זענען געווען די מעשים פון זייערע טרערן, הא
.                                                                                                                     אידן און יענע צייטן  

 

תה שימה דמעתי בנאדך ב"ה שטייט דאס ענק ביי, אזוי ווי ס'שטייט נאדי ספרת א היינט
הלא בספרתך, די טרערן זענען נישט פארגעסן געווארן, און נישט פארלוירן געגאנגען, 

.                                                                            און געדענקט מען וואס יעדער האט געטוען  
 

 הוא הי' אומר
 

ן מיט אפאר טייערע ריינע ווערטער וואס ער פלעג וועלן ענדיגן די באשרייבונ מיר
געווענליך איבער זאגן, כאטש מ'וואלט געקענט ברענגן הונדערטע און טויזענטע טייערע 

.                                                                     ווערטער, אבער פטור בלא כלום קען מען נישט  
 

ען צו זאגן, ווען ס'איז חלילה דא א קראנק קינד און שטוב, איז מען איז געוואוינט געוו ער
שטארק דערשראקן, און מ'ווארט צו הערן פונם דאקטאר וואס איז די אורזאך פון די 
מחלה, און מרוהט נישט ביז דער קינד ווערט אויסגעהיילט, אבער ווען ס'איז חלילה דא 

צוויי און מ'פארגעסט דערפון אינגאנצן, און א עבירה און שטוב, גייען אריבער א טאג און 
מ'טראכט אז די נשמה וועט זיך אליין'ס אויסהיילן מיט די צייט, אבער ס'איז נישט אזוי, 
ביי די נשמה זעהט מען עס נישט, אבער די נשמה איז קראנק, און מ'דארף טוען 

בשר, ער וועט פארשידענע פעולות איהר אויס היילן, דער רבוש"ע וואס איז א רופא כל 
.                                  שוין עפענען דעם וועג, אבער דער מענטש דארף עפעס טוען דערצו  

 
 
 
נאך אסאך פארשונגען איז קלאר געווארן, די אורזאך, ווייל די שפיטאל איז געווען זייער 

זענען אלט, וואס הונדערטער יאהר נאכאנאנד, זענען אהין געקומען קראנקע וואס 
אויסגעהיילט געווארן, און אין יענע טעג האט מען נישט געוואוסט וואס מ'ווייסט היינט 
ווי אזוי צו האלטן דאס פלאץ ריין און סטעריליש, ס'זאל זיך נישט איינזאפן קיין מחלות 

 י



 

שה וואס איז געווען א געוויסע שטאט וואס ס'איז פלעג אויך מעורר זיין מיט די מע ער
דארט געווען א גוטע שפיטאל אויסצוהיילן די קראנקע, קראנקע מענטשן וואס זענען 
דארט אריין, זענען ארויס פון דארט געזונט, אבער מיט די צייט האט מען באמערקט אז 

געהיילט געווארן פון יעדער קראנקער וואס גייט פון דארט ארויס, כאטש זיי זענען אויס 
זייער מחלה, איז אבער מיט די צייט געקומען א נייע מחלה, א אנדערע מחלה, און דאס 

.    איז געוועהן א גרויסע חידוש און פלא, און זיי האבן נישט געוואוסט די אורזאך דערצו  
 

זייער  אסאך פארשונגען איז קלאר געווארן, די אורזאך, ווייל די שפיטאל איז געווען נאך
אלט, וואס הונדערטער יאהר נאכאנאנד, זענען אהין געקומען קראנקע וואס זענען 
אויסגעהיילט געווארן, און אין יענע טעג האט מען נישט געוואוסט וואס מ'ווייסט היינט 
ווי אזוי צו האלטן דאס פלאץ ריין און סטעריליש, ס'זאל זיך נישט איינזאפן קיין מחלות 

ן דארט זענען געווארן איינגעזאפט די מחלות, און פארלויף פון די יאהרן, און די ווענט, או
ביז אלע ווענט זענען געווען פול מיט מחלות, און פארדעם א קראנקער וואס איז 
געקומען אהין, כאטש ער איז אויסגעהיילט געווארן פון זיין מחלה, איז ער אבער און די 

באזונדער ווען ער איז געווען קראנק און צייט וואס ער האט דארט געוויילט, און 
אפגעשוואכט, איז ער מער ערפינדליך זיך אנשטעקן מיט מחלות, און פארדעם איז 
קיינער נישט ארויס פון דארט אינגאנצן געזונט, ווייל שטענדיג נאכן געזונט ווערן פון  

י מחלות איין מחלה, איז ער געווארן אנגעשטעקט מיט א אנדערע מחלה, איינע פון ד
וואס זענען איינגעזאפט און די ווענט פון שפיטאל, ווען מ'האט זיך דערוויסט, פון דעם 
סוד, איז נישט געווען קיין אויסוועג נאר מ'האט איינגעווארפן די געביידע פון שפיטאל 
מיט אלע אירע מחלות, און געבויעט אלעס פון דאסניי, און דאס איז שוין געווען אזוי ווי 

יטעלער, אז די קראנקע זענען צוריק געווארן גענצליך געזונט אהן קיין שום אלע שפ
                 .                                                                                                                            מחלה

 
זאגען אז קורות ביתו של אדם מעידין עליו מוסר השכל פון דעם און רוחניות, חז"ל  דער

בשעת הדין, די ווענט זעהן און זאפן איין די עבירות וואס דער מענטש טוט, און ער 
מיינט אז די עבירה איז מער נישט דא, ער האט שוין פארגעסן דערפון און אנגעהויבן א 

און די ווענט פון נייעם בלאט, אבער די עבירה וואס ער האט געטוען בלייבט איינגעזאפט 
שטוב, און אויב האט ער געטוען א עבירה און בית המדרש ח"ו בלייבט די עבירה און 
בית המדרש, דער פלאץ זאפט איין און שלינגט אלע עבירות, אזוי ווי מ'זעהט און די 
אויבנדערמאנטע מעשה, אז אפילו און גשמיות איז דא אזא זאך אז די ווענט זענען פול 

כל שכן און רוחניות איז אזוי, פארדעם א פלאץ ווי מ'האט דארט געטוען מיט מחלות, 
מערערע חטאים, ציהט איהם דער פלאץ צו טוען נאך חטאים, ווייל דער פלאץ איז פול 
מיט דעם, און דאס פארקערטע איז פארקערט, אז מדה טובה מרובה, אויב האט ער 

יט מצוות, און פארדעם איז די געטוען מצות אין שטוב, ווערט די שטוב אנגעזאפט מ
שטוב ריין און לויטער, און דאס ציהט איהם צו טוען נאך מצות, מצוה גוררת מצוה, און 
יעדער מענטש וואס קומט אויף דעם פלאץ, שפירט ער אליינס א ווילן צו זיין א גוטער 

מצות  איד און ירא שמים און טוען דעם רצון הבורא, ווייל די שטוב איז אנגעזאפט מיט
.                                                                                           און מעשים טובים און יראת שמים  

 
זאגן דער בעל עבירה איז דער גרעסטער רחמנות, ווייל ווער ס'איז קראנק  טפלעג ער

ען נישט איז דאך דער גוף נישט קיין מיטן גוף קען זיין ער זאל זיך אויסהיילן, און אפילו וו
שטענדיגע זאך וואס בלייבט אויף אייביג, אבער ווער ס'איז א בעל עבירה, ווערט זיין 

.                               נשמה פארברענט, און ס'איז נישט דא א גרעסערער רחמנות ווי איהם  
 

זאגן לפחות איין קאפיטל תהלים  איז ער געווען געוואוינט צו זאגן, ס'איז א חוב צו נאך
יעדן טאג פאר די חטאת נעורים, זיכער איז כל המרבה מער משובח, אבער איין קאפיטל 

.                                                                                                                       איז חוק ולא יעבור  
 

האט ער זיך מצער געווען אויף די ירידת הדורות, און דאס איז געווען נאך איז  וויפיל
דרייסיג יאהר צוריק, ווען ער פלעג אפט זאגן, און דעם דור קען מען באקומען יעדעס 
עסן אויף די וועלט מיט א הכשר, אויב אזוי איז באמת נישט דא מער קיין תירוץ נישט צו 

                                                                                                          .            זיין א ערליכער איד
 

איז ער געווען ביי א סוחר צוזאם נעמען געלט פאר די ישיבה, אינמיטן וואס ער  אמאל
ון איז דארט געזעצן האט דער סוחר זיך אנטשולדיגט און געזאגט אז ער מוז ארויס פ

צימער אויף א מינוט, נאך א פאר מינוט איז ער צוריק געקומען, ר' יונה האט איהם 
געפרעגט וואס איז געשעהן, האט דער מענטש גענטפערט איך האב זיך דערמאנט אז 
היינט איז די יאהרצייט פון מיינע עלטערן ע"ה, פארדעם בין איך שנעל געגאנגען אנצינדן 

יונה גענטפערט אוי ואבוי, צי איז דאס דער כבוד פון די לעכט לעילוי נשמתם, האט ר' 
עלטערן זיך אזוי אויפצופירן אז מ'צינדט לעכט אפאר מינוט און מיט דעם איז מען שוין 

                        .                                                                                                                        יוצא
 

ן געוואוינט מעורר זיין מיט מוסר רייד מיט א משל, אז אמאל עוועאויך דאס איז ער ג
מאכט זיך ביי א גרויסן עושר, אז דער מצב גליטשט אויף אראפ, און ער קען נישט 

און  ארבעטן געהעריג ווי ס'דארף צו זיין, אזוי ווי ווען ער איז געווען מיט די פילע כוחות,
דאס ברענגט צו אז זיינע נכסים ווערן ווייניגער און ווייניגער ביז ער ווערט א 
צייטווייליגער ארעמאן, ווייל יעצט איז ער דאך ארעם, אזא מענטש וועט קיינמאל נישט 
פארגעסן די וואס האבן איהם געדענקט און געזארגט פאר איהם און זיין ענגשאפט, און 

ך ווערן און צוריק קומען צו זיין פריערדיגן שטאנד, ווען ער ווען ער וועט צוריק ריי
.          באצאלן פאר די וואס האבן פאר איהם געזארגט ווען ער איז ארעם גיווען, טאפלט  

 
 
 
 
 
 
 
 

געוואוינט מעורר זיין מיט מוסר רייד מיט א משל, אז אמאל  געוועןדאס איז ער  אויך
מאכט זיך ביי א גרויסן עושר, אז דער מצב גליטשט אויף אראפ, און ער קען נישט 

ין, אזוי ווי ווען ער איז געווען מיט די פילע כוחות, און ארבעטן געהעריג ווי ס'דארף צו זי
דאס ברענגט צו אז זיינע נכסים ווערן ווייניגער און ווייניגער ביז ער ווערט א צייטווייליגער 
ארעמאן, ווייל יעצט איז ער דאך ארעם, אזא מענטש וועט קיינמאל נישט פארגעסן די 

איהם און זיין ענגשאפט, און ווען ער וועט  וואס האבן איהם געדענקט און געזארגט פאר
צוריק רייך ווערן און צוריק קומען צו זיין פריערדיגן שטאנד, ווען ער באצאלן פאר די 

.                                       וואס האבן פאר איהם געזארגט ווען ער איז ארעם גיווען, טאפלט  
 

בחינה פון א צייטווייליגע ארעמאן, אזוי פלעגט ר' אויך די תורה און דעם דור איז א  אזוי
יונה זאגן, זי געפינט זיך און און א נידריגן צושטאנד, קיינער קוקט זיך נישט אים אויף איר, 
און צומאל זעהט מען אויך נישט דעם גוטן באלוין וואס די תורה הק' באצאלט פאר די 

דענקט גוט, אז זי איז נאר א וואס פלאגן זיך און איהר אויף די וועלט, אבער גע
צייטווייליגע ארעמאן, און ווען די תורה וועט צוריק קומען צו איהר שטאנד, וועט זי 
געדענקן גוט די אלע וואס האבן געטוען פאר איר אויך ווען זי איז פארארעמט גיוועהן, 

                                                .                                        און דעמאלס וועט זי באצאלן טאפלט
 

ווען ער האט געוואלט ארויס ברענגן דאס גרויסקייט פון דעם בר מצוה טאג,  אמאל
פלעג ער פארשטעלן ווי ס'זענען געווען ניין אלטע גאר דערהויבענע מענטשן, און וועלן 

ל פי הלכה, און פלוצלינג וועלן זאגן קדיש אדער קדושה, אבער זיי וועלן נישט קענען ע
קומט אריין א אינגל און זיי האבן איהם געפרעגט פארוואס ביסטו דא, האט ער 
גענטפערט היינט בין איך געווארן בר מצוה און איך בין געקומען און בית המדרש 
דאווענען, גלייך וועלן זיי ענטפערן צוזאמען, יעצט קענען מיר זאגן יתגדל ויתקדש שמיה 

                                                                                                                                              .    רבה
 

 יונה מצאה בו מנוח
 

זעכציגסטן יאהר פון זיין לעבן, האט רבי יונה געליטן פון א הארץ אטאק, אבער  םעאינ
יך געשטארקט נאך א צייט און צוריק געקומען צו זיינע כוחות, האט וויבאלד ער האט ז

ער זיך צוריק געקערט צו זיין הייליגע ארבעט אזוי ווי פריער, ווינטער שנת תשמ"ג, ביי די 
יערליכע מלוה מלכה פאר די נייטרא ישיבה, איז געווען דאס לעצטע מאל רבי יונה האט 

דעמאלס אויפגעטרייסלט דאס הארץ פון אלע ערשינען פארן ציבור, זיין דרשה האט 
צוהערער, אפאר טאג שפעטער האט ער זיך נישט גוט געפילט און אפגעפירט געווארן 
צום דאקטער וועלכער האט געהייסן אריבער גיין זייער א שווערע און קאמפליצירטע 

ווערער אפעראציע, ווייל זיין צושטאנד איז און געפאר, און זיין צושטאנד איז טאקע ש
.                                                 געווארן און מער נישט אויפגעשטאנען פון די קרענק בעו"ה  

 

זיינע לעצטע טעג האט זיך דערקענט די טיפעניש פון זיין ריין הארץ ווען פון די  און
אנד, אוי! שווערע יסורי איוב וואס ער האט געליטן האט מען אים געהערט זאגן נאך אנ

איך זאל זוכה זיין מקדש זיין שם שמים און נישט ח"ו מחלל זיין שם שמים, דאס איז 
.                                                          געווען זיין שטרעבונג זיין גאנץ לעבן ביזן לעצטן אטעם  

 
ענסיוו קעיר, האט ער פאר זיין פטירה ווען ער איז געלעגן אין שפיטאל און אינט נאנט

צוגערופן ב"ח ארויסנעמענדיג א טשעק בוך פון אונטערן קישן און שנעל אפגעשריבן א 
טשעק פון פונף הונדערט דאלער, און עס געגעבען פאר ב"ח זאל עס געבן פאר עפעס א 
באוואוסטן רב, זאגנדיג קיינער זעהט נישט? איך האב זיך שטארק געוואונדערט, 

י האט ער א טשעק בוך און דעם פלאץ, און צווייטנס ווען ער האט א ערשטענס פון וו
.                מאניטאר אויפן הארץ האט ער אויך נישט פארגעסן פון זיינע גרויס טעטיקייטן  

 
ם שבת קודש פרשת ויחי, ט"ז טבת תשמ"ג לפ"ק, איז די נשמה פון עאנקום פונ מיטן

ה בו מנוח ביום מנוחה, און הימל האט מען זיך רבי יונה ארויף אין הימל, ויונה מצא
געפריידט מיט דעם נפש נקי וצדיק, ער איז געקומען לקבורה נאנט צו די נייטרא ישיבה, 

!                      ער איז געקומען צו רוה און אונז האט ער איבער געלאזט און טיפן טרויער...  
 
 
 
 
 

 
 

 י''א

 

זצוק"לר פסח ב" צבי אלימלךהרה"ק ליומא דהילולא   
 בעהמח"ס בני יששכר 

 י"ח טבת תר"א
 

אמנם בספה"ק בני יששכר )שבט מאמר ב' או"א( כותב שקיבל מרבותיו 
שצריך כבר להתפלל מחמשה עשר בשבט, שיזמין לו הקב"ה אתרוג כשר יפה 

דר, ורואים כמה יש להשקיע בזה לקיים מצות אתרוג וד' מינים בהידור, ומהו
אבל באמת לאו דוקא שכוונתו להתפלל על אתרוג שעולה הרבה ממון, אלא 
הכוונה בזה שיזדמן לו אתרוג מהודר, היינו שיהיה ראוי לכך, וזהו על ידי 

לב, שיהיה הפנימיות שוה להחיצוניות, שיעבוד את השי"ת מתוך פנימיות ה
 שהרי כתבו בספרים הק' שהאתרוג מרמז על הלב. )דברי יונה ח"ב דף רס"ז(
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 מכתבי קודש

הארבעים א דהילולאלקראת יומ  
 ביום ב' שמות הבעל''ט
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לח מרן וויטעל ששק
זצ''ל אל הרה''ק 
 מסאטמאר זצוק''ל

 

ברכת השנה 
מאת הרבנים 
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קשה לי לפתוח פה ולדבר אחרי ששמענו כבר דברים ששברו את כל הלבבות,  באמת

כתב רש"י הק' בפרשת השבוע, למה פרשה זו סתומה, שכיון שנפטר יעקב אבינו ע"ה 
נסתמו עיניהם ולבם של ישראל. הנפטר הזה רבי יונה זצ"ל, היה העינים והלב של כולנו, 

הבית המדרש, אבל לא רק שלהם, הוא היה הוא היה העינים והלב של הישיבה ושל 
.                                                               העינים והלב של כלל ישראל, גם אנשים מן הרחוב  

 

אבל רבותי פרשה זו סתומה, כל הפרשה הזו שנקראת רבי יונה פארסט ז"ל הוא בכלל 
שיהודי כמו ר' יונה, אדם שהוליכו אותו כל  פרשה סתומה, איך היה יכול להיות דבר כזה

חייו בכסא גלגלים, הוא לא היה יכול לעמוד וללכת כאחד האדם, ובכל זאת הוא קיים 
את הסימן הראשון של השולחן ערוך, רבי יהודה בן תימא אומר הוי רץ כצבי וגבור כארי 

שלא היה לו לעשות רצון אביך שבשמים, איך יתכן שאדם שהיה ל"ע מדוכא ביסורים, 
יום טוב בחייו בבחינת לא ראה מאורות מימיו, איך אדם כזה היה יכול להתעלות 
במדרגות גדולות כל כך שיהיה רץ כצבי וגבור כארי, הוא היה ממש רץ, למרות שלא היה 
יכול ללכת ברגליו, והראה גבורת ארי כדי לעשות רצון אביך שבשמים, הפרשה הזו 

הטבע איך היה יכול להיות כן, הפרשה של ר' יונה היא סתומה, אין לזה הסבר בדרך 
פרשה סתומה, אבל מן השמים עזרוהו למעלה מדרך הטבע, שיהיה מה שיהיה, אבל 

.                                                                                                            באופן טבעי זה אינו מובן  
 

אחד שהיה מקורב עם להבחל"ח רבי יונה אמר לי, שאם אדבר בשעת הלויה  ייהוד
אזכיר מדבריו של מת, שהיה מרגלא בפומיה של ר' יונה זצ"ל מאמר חז"ל )בבא מציעא 
פו.( על רבה בר נחמני שרצו להרוג אותו, ומספרת הגמ' שנחלקו מתיבתא דרקיעא 

לבהרת טהור, ואם בהרת קודם וכביכול הקב"ה, הרי הדין הוא שאם שער לבן קודם 
לשער לבן טמא, ואם הוא ספק איזה מהם קודם, נחלקו בזה מתיבתא דרקיעא וכביכול, 
ומביא שם הגמ' אמרו מאן נוכח לן, רבה בר נחמני, אומרת הגמ' שברגע האחרון לחייו 
כשכבר אחז ביציאת נפשו, אמר רבה בר נחמני טהור טהור, יצתה בת קול ואמרה 

.                            ר נחמני, שאתה טהור וגופך טהור, ויצאת נשמתו בטהרהאשריך רבה ב  
 

הגמ' האלו טמון בודאי פשט עמוק, רק שביקשו ממני לומר מדבריו של מת,  בדברי
להגיד את דברי הגמ' האלו שהיה מרגלא בפומיה של ר' יונה, אבל יש להוסיף ולומר 

'ע מרודניק מעיר לאס אנדשעלעס, שמצינו פשט בדברי הגמ', שמעתי מרבי הערשל
בגמ' )שם( רבה בר בר חנה אמר, אני יחיד בנגעים ואהלות, בנגעים היינו ביסורים, שהרי 
נגעים מייסרים את גופו של אדם, ובאהלות היינו שיושב באהלה של תורה, ר' יונה היה 

ה יחיד בנגעים, יחיד בנגעים ואהלות, הוא היה מדוכא ביסורים באופן מבהיל, ובזה הי
והיה באהלות, שהיה אדם שלא היה יכול ללכת ד' אמות בכוחות עצמו, תמיד הוליכו 
אותו בכסא, עליו יכולים לומר אני יחיד בנגעים ואהלות, אשריך שאתה טהור ויצאת 

                                            .                                                                                  נשמתו בטהרה
 

הק' בפרשת בהעלותך פי' על הפסוק )במדבר י לה( ויהי בנסוע הארון, שעשו לו רש"י 
סמניות מלפניו ומלאחריו לומר שאין זה מקומו, לעניננו אפשר לומר, רואים אנו כאן 

קומו, בחיים חיותו לפנינו את הארון, הארון של רבי יונה מוטל לפנינו, אבל אין זה מ
מקומו לא היה כאן בארון הקודש, מקומו לא היה בראש השולחן, הוא ישב תמיד 

.                                                                                    במקום צדדי ולא בראש, אין זה מקומו  
 

אותו נושאי הארון, אבל הוא היה  יונה היה בבחינת ארון גם בחייו, תמיד היו נושאים ר'
ארון נושא את נושאיו )סוטה לה.(, הוא הרים את הנושאים שלו, אבל עכשיו ר' יונה 
מוטל כאן בארון הזה ואין כאן מקומו, בעונותינו הרבים, אוי נא לנו כי חטאנו, לא יכולנו 

למות, לבקש די, אמנם ביקשנו והפצרנו ועוררנו רחמים לפני כסא הכבוד, קרענו עו
התלמידים ביקשו במסירות נפש, אבל בעו"ה כבר נגזרה גזירה, ובמקום לשמוע ממנו 

.                                מוסר ושיעורי תורה, אנו רואים את ארונו מוטל כאן שאין כאן מקומו  
 

שהרב מנייטרא הזכיר את דברי הגמ' שרבן יוחנן בן זכאי בכה ואמר, איני יודע  וכפי
דרך מוליכים אותי, ואמר את דברי הכתב סופר שאמר שהתלמידים יכולים  באיזה

להוליך את רבם בעולם העליון באיזה דרך שהם הולכים, אבל ר' יונה תמיד כל ימי חייו 
הוליכו אותו, הוא לא היה יכול ללכת ד' אמות בעצמו, תמיד הוליכו אותו, אבל בשעה 

את התלמידים בדרך הטובה בשובה ובנחת,  שהוליכו אותו הוא היה המוליך, הוא הוליך
.                                                           הובילו אותוהוא הוליך אותם לכל מקום ולא הם   

 

עכשיו איני יודע באיזה דרך מוליכים אותי, עכשיו בעונותינו הרבים כבר מוליכים  אבל
  מוליכים אותו, מוליכים אותו לפני כסא הכבודאותי, וצריכים אנו לדעת באיזה דרך אנו 

  
 
 
 

ונה מי שנכנס אצלו מי שנקלה תמיד היתה צורתו חקוקה בכסא הכבוד, הצורה של ר' י
, תמיד ראה את הצורה שלו חקוקה לפני כסא הכבוד, ר' יונה לא היתה לו שייכות לשם

של כבוד, הוא היה מכבד את כל אחד, בבחינת מכבדי אכבד, אבל הוא היה עם ענין 
בורח מן הכבוד, אבל היה מתכבד בכבוד של יהודי אחר, אם היה לו איזה כבוד הוא מיד 

      .                                                                                 מסר אותו לזולת, וזה היה הכבוד שלו
 

בגמ' )שבת קה:( שהעומד על המת בשעת יציאת נשמה חייב לקרוע עליו, הא  איתא
למה זה דומה לספר תורה שנשרף, כן אומר הגמ' על כל יהודי, שבשעת מיתתו הרי זה 
כספר תורה שנשרף, מה נאמר אנן על פטירת רבי יונה, הלא הוא היה כספר תורה מוגה 

ה נקי משום נגיעה, לא היה לו שום נגיעה גופנית, כי כל שאין בו שום נגיעה, רבי יונה הי
נגיעה שהיתה לו היתה זו נגיעה למען הזולת, אבל לא בשביל עצמו, ועל כן על כולנו 

.                                                                                לקרוע עליו קריעה ולהתאבל על פטירתו  
 

"ל )חולין ז:( גדולים צדיקים במיתתם יותר מבחייהם, ובודאי ימשיך אמרו חז אבל
להיות הרבי שלנו גם אחרי פטירתו, יהיה מליץ יושר עבור כולנו, ובפרט לתלמידיו שכל 
כך מסר את נפשו עליהם בחיים חיותו, והיה לכל אחד כמו אב ממש ואפילו יותר מאב, 

קרוביו, כולנו כבניו ונכדיו, כל החיות  לכן שפיר אפשר לומר עליו תלמיד חכם שמת הכל
של היהודי הזה היה רק הזולת, בשביל עצמו לא היה צריך ולא היה רוצה כלום, ולא היה 
לו שום נגיעה, וכך ימשיך להיות מסור לנו גם בעולם העליון, יעזור הקב"ה שיהיה ר' יונה 

שי"ת שכבר לא נשמע מליץ יושר במיוחד בשביל הרבנית שתחי' ובשביל כולנו, ויעזור ה
בשורות רעות ויפסקו הצרות, ויתקיים מקרא שכתוב ובלע המות לנצח ומחה ה' אלקים 

.                                                                                                                    דמעה מעל כל פנים  
 

 

ורבותי, אתם מבינים בעצמכם שאין אני ראוי להספיד את רבי יונה זצ"ל, אלא  מורי
שהשליחים של הקהלה באו אלי ואמרו לבקש בשם של התלמידים הותיקים של 
הישיבה, שזכו להגיע לישיבה הקדושה של נייטרא מזה זמן זמנים טובא עוד לפני ל"ז 

.                                                        לומר כמה דיבורים לזכרושנים, שאהיה השליח שלהם   
 

ימים מקדם בהלו נרו של ר' יונה על ראשנו, כאשר יצאנו מעמק הבכה מגיא  זכרנו
ההריגה, כפי שהזכיר רבינו שליט"א ]זצ"ל[ בהספדו, היה לנו אז שני עיני העדה רבי 

ימים היינו עוד ילדים שובבים ובלתי מחונכים, כל אחד מיכאל בער ורבי יונה, באותם 
מאתנו יודע היטב מה היינו אז, ומי יודע היכן היינו נמצאים היום לולא רבי יונה, רבי יונה 
היה בשבילנו כל דבר, הוא האב הוא האם הוא הרבי, ואני עומד כעת כשליח ציבור 

ין בהם חפץ, אבל רבותי, להפרד מרבי יונה בשם כל אותם תלמידים מאותם ימים שא
מאיזה רבי יונה נפרדים עכשיו, אם מרבי יונה הגאון או שמא מרבי יונה הצדיק, אם מרבי 
יונה היהודי הקדוש שהיה פרוש מכל עניני עולם הזה בתכלית הפרישות, או שמא מרבי 

                               .                                    יונה הלב טוב האב האוהב לכל אחד ואחד מאתנו
 

השבוע על הפסוק )שמות א א( ואלה שמות בני ישראל הבאים מצרימה. איתא  בפרשת
במדרש )שמו"ר פ"א ס"ד( וכי היום באו, הלא מימים רבים כבר באו למצרים, אלא שכל 
זמן שיוסף הצדיק עוד היה קיים לא היה משא של מצרים עליהם, אבל כיון שמת יוסף, 

ה עליהם מצרים כמשא, ולכן כתיב הבאים מצרימה לשון הווה, כאילו באותו יום הם נדמ
.                                                                                                                 נכנסו לשעבוד מצרים  

 

ה מובן בפשטות, אנו יצאנו ורבותי בשבילנו תלמידי ישיבת נייטרא, המדרש הז מורי
ממצרים ערות הארץ, כפי ששמענו לראשונה את הדיבורים האלה באמעריקא מפיו של 
רבי מיכאל בער זצ"ל שאמר לנו, כי לגור בעיר נוא יארק זה הוא בגדר יהרג ואל יעבור, מי 
מאתנו התלמידים הראשונים אינו זוכר את הדרשת כל נדרי של רבי מיכאל בער, שעמד 

במשך ארבע שעות רצופות בליל יום הכפורים של שנת תש"ז וכן בשנת תש"ח,  ובכה
זכרם של דרשות אלו לא יסוף מזרעם, התלמידים מאז לא יוכלו לשכוח איך ששפכו אז 
דמעות כמים, עד שהיה אפשר לנקות את כל הבית המדרש עם הדמעות שנשפכו, 

כם כי בוער אש באמעריקא, באותם דרשות הזהיר אותנו רבי מיכאל בער ואמר, דעו ל
אל תזלזלו בחומר הסכנה של המדינה הזו, היא כבר לקחה והורידה לשחת יותר טובים 
ויותר נאים מכם, השמרו והזהרו מאש הנורא הזה, מערות הארץ הזו ששמה אמעריקא, 
כאשר רבי מיכאל בער כבר היה חולה ותשוש, ובעצם מתי לא היה חלש, מי היה זה 

כל אחד מאתנו באותם ימים קשים, בכל יום ויום היה יורד למצב של שנכנס למצב של 
.                                                                                   כל תלמיד, מי זה היה הלא הוא רבי יונה  

 

הפסוק )שמות ג ב( וירא מלאך ה' אליו בלבת אש. איתא במדרש )שמו"ר פ"ב ס"ה(  על
אחת היא יונתי תמתי )שיר השירים ו ט(. כמו תאומים הללו, שכל זמן שאחד מהם חש 
בראשו, אפילו השני נמצא בסוף העולם הוא מרגיש את הכאב של התאום, מסוף העולם 
ועד סופו, לעניננו אחת היא יונתי, הלא הוא רבי יונה, תמתי כמו תאומים הללו, ר' יונה 

חד מאתנו כאב הראש בסוף העולם, ידע היטב שר' היה התאום של כל אחד, כאשר לא
יונה מרגיש את הכאב שלו בכל מקום שהוא נמצא, הוא מתחלק ומשתתף בצער שלנו 

.                                                                                                           והוא שמח בשמחה שלנו  
 

' יונה הרגשנו שעדיין יש לנו את ר' מיכאל בער, עוד חסינו תחת כנפיו לנו את ר כשהיה
של רבו רבי מיכאל בער, וממילא עוד לא הרגשנו שאנו נמצאים במצרים, עוד לא ידענו 
שאנו באמעריקא ערות הארץ, אבל עכשיו כשר' יונה נסתלק מאתנו, נפל עלינו כל 

בשעת פטירתו של יוסף שאז הבינו המשא של מצרים, כאילו שהיום באנו מצרימה, כמו 
בני ישראל שהם נמצאים במצרים ערות הארץ, וכך אנו מבינים היום שאנו נמצאים 
בגלות אמעריקא, מהיום תדעו לכם תלמידים יקרים וחברים מקשיבים, כבר אין לנו למי 
לברוח, אין לנו במי לחסות, אחת היא יונתי תמתי וכבר איננו איתנו, היום הגענו באמת 

.                           לאמעריקא, היום נופל עלינו כל המשא של הגלות הנורא הזה בבת אחת  
 
 
 
על הפסוק )שמות ב יא( הנאמר על משה רבינו ע"ה ויצא אל אחיו וירא בסבלותם. איתא 

 מילי דהספידא
 דברי הספד

 מהגה''צ מסאדוואנע זצ"ל

 



 

 כ''ו

הפסוק )שמות ב יא( הנאמר על משה רבינו ע"ה ויצא אל אחיו וירא בסבלותם.  על
איתא במדרש )שמו"ר פ"א סל"ב( מאי וירא בסבלותם, שהיה חולה בסבלם של ישראל 

, וי לי עליכם יהודים יקרים, מי יתן מותי ובוכה עמהם ואומר להם כך, חבל לי עליכם
תחתיכם, הלואי שאני הייתי יכול למות בשבילכם, שאין לך קשה ממלאכת הטיט, והיה 
משה רבינו נותן כתפיו ומסייע לכל אחד ואחד במלאכתו, כל תיבה ותיבה מדברי 

זה המדרש האלו מתפרשים על רבי יונה, ויצא אל אחיו וירא בסבלותם, אם ראה שיש אי
סבל ח"ו אצל אחד מתלמידיו, הם ונשיהם ובניהם ובנותיהם, אם לא הלך כדבעי אצל 
אחד מהם, היה בוכה בשבילם והיה אומר, מי יתן מותי תחתיכם שאין לך קשה 
ממלאכת הטיט, שהרי בדור הזה אנו חיים כמו בתוך טיט, חברים יקרים, אין לך יותר 

אחד ואחד, שהרי כמו שאמרו כבר כאן היום, קשה מזה, והיה רבי יונה נותן כתפיו לכל 
אמנם הרגלים שלו לא היו כדבעי, הוא לא הלך ברגליו, אבל כתפיים היו לו, ואיזה 

.       כתפיים רחבות היו לו, אוי איך הוא היה נותן כתף ומסייע בכל נפשו לכל אחד ואחד  
 

נותן יד לכל יהודי, יונה היקר, קשה עלי פרידתכם, זה כל כך קשה לנו, אתה היית  רבי
אמרו חז"ל )דב"ר פ"ז ס"ה( על הפסוק )דברים כח ו( ברוך אתה בבואך וברוך אתה 
בצאתך, ברוך אתה בבואך זה משה רבינו בביאתו לעולם קירב רחוקים אצל בת פרעה, 
וברוך אתה בצאתך זה משה שביציאתו מן העולם קירב רחוקים. על רבי יונה ניתן 

וברוך אתה בצאתך, הוא היה נותן יד לכל אחד, גם  להמליץ ברוך אתה בבואך
כשהתרחק קצת, כשהוא היה רואה ח"ו שיש בחור שמתחיל להתרחק מדרך התורה, מי 
לקח אותו אליו וקירב אותו בחזרה לחיק היהדות אם לא ר' יונה, כמה מאות נשמות היו 

                                  .            נדחים לגמרי באמעריקא החשכה לולא ר' יונה שהיה בסעדם
 

בגמ' )סנהדרין לז.( על הפסוק )בראשית ד י( קול דמי אחיך צועקים אלי מן  איתא
האדמה. שואלת הגמ' מדוע נאמר דמי אחיך לשון רבים, הלא לא הרג קין רק את הבל 
שהוא אדם אחד, אלא נאמר דמים לשון רבים, כי דמו ודם זרעותיו, קין היה הראשון 

הרג נפש, כל העולם שנשאר יצא ממנו, אבל כל הנשמות שהיו יוצאים מאחיו הבל אם ש
היה נשאר בחיים, כל אלו נזקפו לחובתו של קין שהרג את הבל, וזהו קול דמ"י אחיך 
לשון רבים, דמו ודם זרעו של הבל צועק אלי מן האדמה, אם כן מרובה מדה טובה, רבי 

א אותנו לקרן אורה, אמנם חלק מאתנו הלכנו אחר יונה שהוציא אותנו מקרן חשכה והבי
כך לכמה ישיבות קדושות, אבל זה שהביא אותנו לעולם התורה, זה שנתן לנו את הברוך 
הבא באותם ימים קשים היה ר' יונה, ולכן אנו וזרענו וזרע זרענו שהולכים בדרך התורה, 

לו הכרת הטוב שהביא הכל נזקף לזכותו של ר' יונה, עד סוף כל הדורות הכל חייבים 
.                                                                                                                 אותנו אל המקום הזה  

 

מבקשים מאת ר' יונה בשעת פרידה, אמנם רבותי כמה קשה זה לומר כן, מי היה  אנו
גענו לאמעריקא שיגיע יום שבו נצטרך להפרד מאמין באותם ימים בשנת תש"ז כשה

מר' יונה, ועוד כל כך מהר שילקח מאתנו עוד לפני שהגיע לשנות חיים, עוד לא חי 
כמספר חיי"ם, הוא ממש נעקר באמצע החיים, ר' יונה היקר, כל כך אהבת אותנו, כל כך 

, וגם אנו הרבה חסד עשית עמנו בחיים חיותך, אנו מבקשים ממך, אנא אל תשכח אותנו
.                                                                                                                            לא נשכח אותך  

 

אחד כאן יודע, ואפילו אם קורה לעתים שהאהבה מתקררת קצת, אבל בתוך תוכיות  כל
נים מעט מן המעט ממה שהוא חייב לר' יונה, אבל ובפנימיות הלב, יודע כל אחד על כל פ

מה אנו יכולים לעשות לו, במה אנו יכולים להחזיר לו אפס מעט ממה שאנו חייבים לו, 
אני מבקש מכם מכל אחד, אשר ישנו פה ואשר איננו פה, אפילו החברים הראשונים 

ור הישיבה, מאותם ימים, כל אחד שנהנה ממנו, שיחליט עכשיו בלבו לתת כופר נפש עב
שהיא היתה משאת נפשו של ר' יונה, רוח החיים שלו, כותלי בית המדרש יוכיחו אותנו 

.                                                                                              אם יצאנו ידי חובה כלפי הישיבה  
 

בור רבינו שליט"א ]זצ"ל[ שמתוך יעזור שיהיה מליץ יושר, בראש וראשון עוהקב"ה 
החוט המשולש שניהלו את הישיבה נשאר אתנו רק הוא לבדו, אוי, אותה ישיבה קדושה 
שכל אבן שלה כל פיסת עפר שלה, היה מלא עם דמעות קודש של ראשי הישיבה מי 
שעוד זוכר, היחיד שנשאר אתנו לנהל את הישיבה הוא רבינו, הקב"ה יתן לו את הכוחות 

                                                                                                                                               .  לכך
 

לא אשכח וכן חברי מאותם ימים לא ישכחו אותם ימים מקדם, היה זה בין אסרו  בחיי
י חג השבועות, שבהם היה צדיק הדור חג הפסח שנת תש"ז עד בערך שתי שבתות אחר

רוח אפינו משיח ה' הרה"ק מסאטמאר זי"ע אתנו בישיבה, וכל פעם כשהיה יוצא מן 
הישיבה, היה נפרד בכזה אהבה מאת רבי יונה זצ"ל, אני זוכר איך פעם אחת לפני שיצא, 

שנלך נעמד אצל רבי יונה ושחח עמו, אמר לו הרבי, רבי יונה, אני מקוה שהקב"ה יעזור 
יחד לקראת המשיח, ואתה תלך בעצמך לקראת משיח עם רגליך הבריאות, אני לא 
אשכח את הדברים האלה, רבי יונה, כשאתה עולה למעלה אתה בא בטענה, תרעיש 
עולמות אצל הרבי זי"ע, תאמר לו, הרי אתה הבטחת לי שאלך לקראת משיח, 

קיים ההבטחה בנו, שאנו וההבטחה אמנם לא נתקיימה בי, אבל על כל פנים שכבר תת
נלך לקראת מלך המשיח במהרה, ושנלך ברגלים בריאות, אנו צריכים הבטחה שהרגלים 

.                     הרוחניות שלנו יהיו בריאות, שלא נחליק וניפול בתוך סבלות מצרים חלילה  
 

יר דבר יונה, תהיה מליץ יושר לכל אלו שכבר הזכירו כאן קודם, אני רוצה רק להזכ רבי
אחד, ובזה אפרד מר' יונה אם שייך לומר כן, כשהספדתי פעם את אחד מרבותי, הגה"צ 
אב"ד מטרסדורף זי"ע, אמרתי ירמיה הנביא אומר )ירמיה ח יט( הנה קול שועת בת עמי 
מארץ מרחקים, הה' אין בציון אם מלכה אין בה. אמרתי אז, מדוע בא שועת עמי 

אם זה מרחוק אם מקרוב, הלא כל אחד מישראל  ממרחקים דייקא, מה הנפקא מינה
                   .                                                                                                                            צועק

 

מנהיג פעם קורה שמסתלק מן העולם יהודי שהיה ירא שמים ותלמיד חכם צדיק ו אלא
בישראל, רב וראש ישיבה, שהיה יכול להנמיך את עצמו גם למי שקטן ממנו ולהשפיע 
לכל אחד תורה ויראת שמים, אבל רק למי שהיה בבית המדרש, מי שהיה קרוב אליו, 
לאלה היה יכול להשפיע, אבל אלו הרחוקים, אלו שכבר נתרחקו מהיכל ה' מתורה 

ון מדברת, אבל יש פעם מנהיג כמו שר' יונה ויראת שמים, עמהם כבר אין לו שפה ולש
היה, ועברנו זאת יום יום באותם ימים קשים, שר' יונה היה מצד אחד מנהל את הישיבה, 

לכל אחד תורה ויראת שמים, אבל רק למי שהיה בבית המדרש, מי שהיה קרוב אליו, 
מתורה לאלה היה יכול להשפיע, אבל אלו הרחוקים, אלו שכבר נתרחקו מהיכל ה' 

ויראת שמים, עמהם כבר אין לו שפה ולשון מדברת, אבל יש פעם מנהיג כמו שר' יונה 
היה, ועברנו זאת יום יום באותם ימים קשים, שר' יונה היה מצד אחד מנהל את הישיבה, 
ומשפיע לאלו הנמצאים בתוך היכל ה', אבל באותו זמן כל יהודי שהגיע אליו, מכל מקום 

היה מרוחק, מיד מצא עמו ר' יונה לשון משותף, ובצחות דבריו ומכל מצב, כמה שכבר 
.                                                    הצליח להשפיע עליו, וקירבו בחיבה יתירה לתוך הישיבה  

 

קול שועת עמי בא מארץ מרחקים, גם אלו שהגיעו ממקומות רחוקים מגיע קול  הנה
נו בית המדרש שנקרא ציון כמו שדרשו חז"ל )ברכות ח.( על שועתם, הה' אין בציון, היי

הפסוק )תהלים פז ב( אוהב ה' שערי ציון מכל משכנות יעקב, אוהב ה' שערים המצוינים 
בהלכה, היינו בתי מדרשות, אם מלכה אין בה, מאן מלכי רבנן, כשמסתלק רב רבנן כזה, 

הוא הרב, רבי יונה כבר אינו שגם אלו שהגיעו מארץ מרחקים יחפשו ולא ימצאו, היכן 
.                                                                                                  כאן, על זה מקונן הנביא ירמיה  

 

האם יש מציאות כזאת, האם שייך נייטרא ישיבה בלא רבי יונה, הלא שני הדברים האלו 
כמו רבי יונה בלא ישיבת נייטרא, תרין רעין דלא מתפרשין, הם ממש היינו הך, הלא זה 

והא בלא הא לא שייך, אבל אם הקב"ה כבר עשה שיהיה כן, אנו מתפללים וזועקים 
להקב"ה שיתן את הכוחות, בראש ובראשונה לרבינו שליט"א ]זצ"ל[ שעליו נופל עכשיו 

נו, בזכות התפלות הכל, שיוכל להמשיך בעבודת הקודש, ויעזור הקב"ה לכל אחד מאת
שהתפלל והעתיר רבי יונה יחד עם רבי מיכאל בער זצ"ל, בחרבי ובקשתי בצלותי 
ובבעותי, כל התפלות האלו יעשו רושם למעלה, ונזכה לגדל דורות לתורה ולקדושה 

            .                                                          מתוך הרחבת הדעת, עד ביאת גואל צדק בב"א
 

 
בקדמונים )רוקח( הטעם שכאשר יהודי הולך לעולמו אומרים בניו אחריו קדיש,  איתא

כי כל מה שברא הקב"ה בעולמו לא בראו אלא לכבודו, זה הוא התכלית של כל יהודי 
בעולם, וכיון שהיהודי מסתלק שחי בעולם, לעשות קידוש השם ולהרבות כבוד שמים 

מן העולם, נחסר מן העולם חלק הקידוש השם שהוא היה צריך להרבות בעולם, ועל כן 
אומרים הבנים יתגדל ויתקדש שמיה רבה, ששמו הגדול של הקב"ה ימשיך להתגדל 

             .                                    ולהתקדש, ולא יחסר החלק הזה על ידי פטירתו של אביהם
 

הזה רבי יונה זצ"ל, אין צריך לומר שכל חיותו היה רק כדי לגדל ולקדש שמו  הנפטר
הגדול של הקב"ה בעולם, וחוץ מזה לא היה לו בעולמו כלום, היה לנו הזכיה שבמקום 
הקדוש הזה בבית המדרש הזה, היה משמש בחיים חיותו, כאן היה מאיר את אור תורתו 

ם שמים בעולם, ולכן על כל בני החבורה לדאוג שמעתה לא יחסר בעולם, והיה מקדש ש
הכבוד שמים שהוא עשה בעולם, וימשיך להתגדל ולהתקדש שמיה רבה, כמו שהיה 

.                                                                                                             בחיים חיותו של הנפטר  
 

מקווים שמה כאן היה עומד ומשמש, אף שם יהיה עומד ומשמש, ואנו נעשה את  אנו
שלנו, הבית המדרש הזה יאמר יתגדל ויתקדש שמיה רבה, שיתקדש שמו יתברך על 
ידינו, ונעשה נחת רוח לנשמתו בגנזי מרומים, כאן בבית המדרש הזה שהוא שימש בחייו 

ות נחת רוח לנשמתו הטהורה, יהי רצון בקדושה ובטהרה, וזכות גדולה תהיה לנו לעש
שיהיה מליץ יושר לכולנו לכל תלמידיו ולכלל ישראל כולו, שיתקיימו כבר דברי 
הנביאים שהתנבאו לעתיד לבא, ובלע המות לנצח ומחה ה' אלקים דמעה מעל כל פנים 

                                                                          .                                                                        וגו'
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 בענין בטחון והשתדלות
 

הזה לכם ראש חדשים ראשון הוא לכם לחדשי השנה )שמות יב ב(.  ודשהח   
לכאורה דארף מען פארשטיין ער פאנגט אן מיט א לשון נוכח החודש 'הזה' 

.                                       לכם, און ער ענדיגט מיט א לשון נסתר ראשון 'הוא' לכם  
  

צוויי מענטשן  זענעןאמאל  אגט א משל,דובנער מגיד )אוהל יעקב פ' בא( ז דער   
איינער איז געווען א שוואכער קראנקער מענטש  ,נאך געלטצוזאמען געגאנגען 

געזונט און שטארק מיט  חסרונות, דער אנדערער איז געווען א גבור כל מינימיט 
, מען איז אויכעט גוט לוסטיגער מענטשא און דערצו א לץ  אלע מעלות

נעם האט אלץ חוזק געמאכט פו דער גבוראך געלט און געגאנגען צוזאמען נ
בעל בטחון האט ער זיך אנגערופן א געווען  אבעראיז שוואכער דער  שוואכער.

, עס ווענדט ביזטו גליקליכער ט אזוי שטארקזווייל דו בי אז צו אים, דו מיינסט
 זיך אלעס אין הימל, דער אייבערשטער קען מאכן אז דאס וואס איך בין אזוי

איז  קראנק און שוואך דאס איז מיין ישועה, און דאס וואס דו ביזט אזוי שטארק
זענען זיי אריינגעקומען  ., האט ער אים אויסגעלאכט ווי קען דאס זייןפארקערט

מגבורי  דער גרעסטער גבור איז דארט פונקט געשען אזאין א מדינה אריין, 
ווייטער גבור איז דעמאלס געשטארבן, האט מען געזוכט א צ המלך

געוויסער מענטש געמאלדן אז ער איז ראוי  האט זיך א איבערצונעמען,
מענטש און  רא שטארקעאויפזוכן , וואס איז די סימן, מען זאל איבערצונעמען

דאס וועט  ,הרג'ענעןדער'מיט איין פינגער וועט ער אים געבן א קנאק און שוין 
געטראפן אז דער דעמאלטס זיך  האט אויך זיין די סימן פון זיין שטארקייט.

געשטארבן, האט זיך געמאלדן א צווייטער דעמאלטס  איז דאקטערגרעסטער 
 ברענגן, וואספארא סימן וועט ער געבן, מען זאל דאקטעראז ער איז א גרויסער 

איז  ער זאל זיין כאחד האדם. וועט אים אויסהיילן גאר א קראנקן מענטש און ער
מענטש,  ןמענטש און זייער א קראנק ערער א שטארקמען געגאנגען זוכן זיי

האט מען געטראפן די צוויי פארשוינען אין וועג, האט מען זיי באלד געברענגט 
צום מלך, און דער גבור האט אים טאקע געגעבן א קנאק און ער איז שוין טויט 

געגעבן א רפואה און ער איז  פארן שוואכערגעווארן, און דער דאקטאר האט 
, אז זיין שטארקייט איז געווען דער געוועןגעזונט געווארן, איז טאקע אזוי  דבאל

ער זאל  הגורם פון זיין ירידה, און זיין שוואכקייט איז געווען דער גורם פון זיין עלי
א מענטש מיינט ער טוט ער מאכט און דאס איז עס, דארף א  געזונט ווערן.

ז דאס וואס דער מענטש טוט דאס איז מען זאל נישט מיינען א מענטש צו וויסן,
, וואס ער מיינט עס איז גוט פאר אים אלעס געטון, דאס טוט זיך דאך פון הימל

.                         שטעלט זיך צומאל אויס פארקערט, דער באשעפער טוט אלעס  
  

לכם ראש חדשים, דער חודש איז  'הזה'החודש קען זיין פשט אין פסוק  דאס   
טוט מקדש  ת דיןראש חדשים, דאס איז דער חודש וואס די אידן דאס בידער 

לכם, דאס איז  'הוא'זיין, אבער זאלסט וויסן אז נישט דו מאכסט עס, ראשון 
דאס דארף דער מענטש צו  , דער אייבערשטער טוט אלעס,דאך א כח הנסתר

                                                                 .                                          צו גלייבן און וויסן
 

אז ווען  אים מענטש ווערט דאך נתפעל פון דעם וואס ער זעט, עס דאכט זיך א   
דעמאלטס זאך  און די ן דיהטו טווע ערזיין א טויגליכער מענטש און  טווע ער

  .   טון עסלי מי לי, ווער וועט אם אין אני  איז נישט זאאון  ווערן ןהעס געטו וועט
 

ט זיך אלדינג פון הימל, אלע הן טוהאיז די זאך א גרויסע גרייז, טו בעצם  
גשמיות'דיגע זאכן טוען זיך פון הימל, נאר וואס דען, דער אייבערשטער האט 

ט עפעס בידים א קליינע זאך המענטש אז מען טו ןגעגעבן אזא מעגליכקייט פאר
פאקטיש איז עס אז פון הימל וויל מען אזוי,  ט דאס געטוהן,וועראון דורכדעם 

  אסאך, גארנישט געווען וואלט געווען נישט מסכיםוואלט מען אז פון הימל  און
    
 
 
 

 מאן פארגעסט אז זיין ביזנעס גייט פארנארט, א ביזנעס אבער מאל ווערט מען
דעם קען ער  פוןמיט הצלחה פון באשעפער, און ממילא ווייל ער פארגעסט  נאר

, אלמלי ער זאל זיין שטארק 'אן ענין פון אונאה און גניבה וגזילה וכדו טוהןל אמא
 מזונותיו של אדם איז דאך קצובים לוכל אין אמונה און בטחון ווייסט ער דאך אז 

אומווארפן  דען ער , קעןגזל'ן עפעס צו'גנב'ענען דורך, קען ער דען )ביצה טז.(
ט אים צוגעשטעלט אויפ'ן יאר דעם בודזשעט פונעם רבוש"ע וואס מען הא

 סך הכל הונדערט טאלער האט ער א ער גנב'עט צו נאך ז, אאון אזויפיל אזויפיל
 דאס וואס דער אייבערשטער האט אים צוגעשטעלט אינעם בודזשעט, און ער

נישט קיין שכל עפעס,  אין דעם ליגט האט נאך הונדערט טאלער צו, מיינט אז ער
און ווידער איך זאל זאגן אז מען  .נישט געוואוסט?דען דער כביכול האט דאס 

אזויפיל געלט וועסטו האבן כשר, דאס האט מען פון  קוצב געווען אז האט אים
הימל מסכים געווען, און די רעשט הונדערט דאלאר דארפסטו שוין אליין צו 

                  .                        גנב'ענען, אזא בודזשעט מאכט מען דאך נישט פון הימל
 

כל  )שם( דארף מען דעם גאנצן חשבון צו פארשטיין, די גמרא זאגט בכלל   
מזונותיו של אדם קצובים לו מראש השנה עד יום הכפורים חוץ מהוצאות 

אם ואם פחת פוחתין לו שתלמוד תורה והוצאת י"ט והוצאת בניו לשבתות 
הוצאות שבתים וימים  די ל,. פרעגט רבי חיים קאסובער זצ"וסיף מוסיפין לוה

טובים זענען דאך נישט אין דעם קצבה, ממילא קומט דאך אויס אז דער 
זיי האבן נישט קיין קצבה, ווייל אויף שבת קען  י וכדו'בוטשער און דער בעקערי

אז ער וועט קויפן מער  ,, נווויפיל מען וויל כל המוסיף מוסיפין לו פןידאך קומען 
און אויב  פארדינען מער, יער בוטשער אדער די בעקעריד דאך אויף שבת וועט

וועט ער דאך אויסגעבן מער, וועט דאך דער אנדערער פארדינען מער, אזוי 
עס איז דא טויזנטער מענטשן וואס האבן נישט קיין קצבה, קומט דאך אויס אז 

                                               .                                                ליגט דער חשבון אווו איז
    

און דער בוטשער זיי האבן אויך זייער  ידער בעקעריוואס דען זאגט ער  נאר  
פון הימל, נאר  עס קומט אים קצבה, פאר יעדן מענטש איז באשטימט וויפיל

ער  וועטאן ערליכער איז  יודער דדירעקט צו אים, אז  קומעןוואס דען, עס קען 
מכבד זיין דעם שבת  וועט קויפן אויף שבת און אויף יום טוב וואס מען דארף, ער

אויף שבת  ער , וועטוכדו'נישט דער ערליכער  אבער און יו"ט, טאמער איז ער
א שאד אויף דעם צו געבן עס איז דא  דאך און יו"ט גאנץ קנאפ אויסגעבן, עס איז

דראג סטאר מען דארף  םס געלט צוגייט דא דעמאלטס ,'וויכטיגערע זאכן וכדו
ביז עס קומט סוף כל סוף  ווייטערהאבן א מעדיצין, און פון דראג סטאר גייט עס 

דעם אנדערן, דער חשבון בלייבט אבער א חשבון. ווען ער גנב'עט  אן צו
געלט, ווייל מער וויפיל עס  ן אייגענעאלער, האט ער גע'גנב'עט זיידהונדערט 

, עס וואלט סייווי האט ער נישט גרעסער געמאכטקומט אים דעם קצבה 
לא תגנוב, לא קען מען שרייבן  שטייט די עשרת הדברות אין אנגעקומען צו אים,

אבער ווען מען  ,לא ניין מיט א אל"ף, ןשרייב קען לו צו אים, און מען ,מיט א וא"ו
זאלסט 'לא' תגנוב, , זאגט ער לוויאזוי מען ווי קען מען עס טייטשן ליינט עס

תגנוב, גנב'עסט דיין אייגנס, נעמסט נישט  'לו'דער אמת איז נישט גנב'ענען, ווייל 
פאר די גניבה און גזילה צוגעבן אן עונש,  ךיענעמס געלט צו, נאר מען וועט נא

.     הצלחה מיט וואס דו האסט געטון אןעפעס  צוגעקומען צו נישט ביסט אבער  
    

פלאגט  מעןזאכן אויך אזוי, עס קען נישט זיין אז ווען איז אין אידישקייט  אביסל  
זיין א וואוילער און  נאך מען ווילט זיך נישט אכטונג און דערנאך עג מען זיך נישט

נסיונות, עס איז נישט אזוי, דאס פארלאנגט קיין אן ערליכער און נישט האבן 
ם לא יגעתי אם יאמר לך אד די גמ' )מגילה ו:( זאגט יגיעה, אזוי ווי אביסל

 אויך דארף נאר יגעתי ומצאתי תאמין. נישט גלייבן, וזאלסט ,תאמיןאל  ומצאתי
ערליכער טאג פון  ייןאיין טאג א ילוויפ מען וויסן, ס'איז נאך אפאר טאג דער זמן,

ט זיך א טראכט, און אפשר טאקע באותו מקום עג מעןחשבון הנפש וואס 
 רברענגט אביסל צייט וואס מעןהאט דאך פארט עפעס פא מעןובאותו זמן, 

 מעןהאט גערעדט וואס  מעןתורה, צו  פאר זיי אויך געקענט מקריב זיין וואלט
האט געטון אזאך וואס מען דארף נישט צו טון, איז  מעןדארף נישט צו רעדן, צו 

זמן, דאס  נעםיעצט דער לעצטער שבת פועס איז יעצט באותו מקום באותו זמן, 
איינער קען זיך טראכטן,  ,צן גאר אויף אן אנדערען אופןדארף מען אויסצונו

 מעןיעדע זאך קען  מען וועט מיר גארנישט טוהן, שבת, ןלעצט עםס'איז דאך ד
קען דאס קוקן ווי א פראסטער מענטש וואס ער האט  מעןקוקן ווי א איד, און 

, ובפרט אז עס קומט שבת פרשת החודש דארף עס נישט קיין עול מלכות שמים
זיין ווי דער מדרש )ויק"ר פכ"ט ס"ו( דרש'נט אויף פסוק )תהלים פא ד( תקעו 

מען ס'איז עפעס א נייע זאך  בחודש שופר, תחדשו מעשיכם שפרו מעשיכם.
 אין דעםפסח,  וםצדאך צוגרייטן  דארף זיךפריש אנפאנגען, מען  דארף פון

צו די זמנים וואס קומען, ווענדט זיך וויאזוי מען וועט אריינגיין צו די ימים טובים 
וועט דער אייבערשטער  דעמאלטס די אויערן אויף דעם ט אויףעפענ מען זאון א

   .                                                                                                                            העלפן
 

 

 

 מבאר תורתו
 דרשות בענינים שונים

 ממרן הגה"צ זצ"ל

 



 

 כ''ח

און ער האט אים אזוי מכבד זצ"ל איז אמאל געקומען צום דברי חיים  איינער   
אז )שביעית פ"י ה"ג( שטייט אין ירושלמי עס , האט ער געזאגט רבי, 'געווען וכדו

מיינט אז ער קען  געט אים כבוד ווייל מען ווען איינער קען איין מסכת און מען
, זאגט ער איך קען אינגאנצען צוויי דעם אמת גןזא דארף מעןצוויי מסכת 

מיך אזוי מכבד. האט דער דברי  איזהונדערט בלאט גמרא תוס' און דער רבי 
חיים געזאגט, און דו ווייסט דען וויפיל כבוד עס קומט אויף צוויי הונדערט בלאט 

 אדער אייןווייסט מען דען וויפיל רושם עס קען מאכן אייך וואך  .גמרא תוס'?
דאס  ,מיט יגיעה ערליך געלערנט און ערליך געדאווענט, מען ווייסט דען?טאג 

קען מהפך זיין א מענטש, עס קען ממש מאכן אז דער מענטש זאל אינגאנצן 
אנדערש ווערן, וועגן דעם רעד איך צו די וואס זייערע אויגן זענען אפן, זיי זענען 

אס זאלן זאגן דאס איז דאך נישט פארשטעלט מיטן כח הדמיון פונעם יצה"ר וו
.                  נאר מוסר, מוסר איז א פיינע זאך אבער די מציאות איז דאך אנדערש  

 

וואס איז דער יושר, דער יצה"ר קומט לפתח  דארף מען פארשטיין לעולם   
כי יצר לב האדם רע מנעוריו, און דער יצר טוב איז שוין חטאת רובץ, באלד 

מען ווייסט  .מען האט בר מצוה, וואס איז דער יושר?ווען  הערשט קומט
מען האט אים  מקראקא זצ"ל העשיל ביגעווענליך, די וועלט זאגט נאך פון ר

דאך נאך נישט געהאט קיין יצר  וגעווען א קינד האסט די ביסט ווען געפרעגט
דער יצה"ר האט דיך צוגערעדט צו עפעס פונוואנעט האסטו  אויב אזוי וועןטוב, 

עגן. האט ער געזאגט, איך האב אים קן דערוצו ט אוןעוואוסט צו זאגן ניין ג
געזאגט, שמוע בין אחיכם כתיב, לאמיר הערן, לאמיר ווארטן ביז ער וועט 

איינעם אליין וועל איך עפעס  ,קומען דער יצר טוב וועל איך ענק ביידע צוהערן
דרייצן יאר, דעמאלטס  די ווארט מען ביזממילא קען זיין וועגן דעם  .צוהערן?

דער יצה"ר קען מען בעסער מכריע זיין, אבער ביז דעמאלטס איז בעסער אזוי, 
ווערט, ווי  עס איזמענטש ער זאל נישט זען וויפיל  ןאן א דמיון פאר דאך מאכט

גליקליך ער איז מיט דעם ווען ער קען נאך א פאר טאג לערנען, אין דער שטאט 
דערהיים, מען האט נישט דעם מנוחת הנפש וואס צוהעלפן אינ דארף מען דאך

  .                                                                                                         מען קען האבן דא
       

ברענגט אז איינער האט אמאל געפרעגט א גדול, אז א  זצ"ל חפץ חיים דער   
ע, און "ונה עשרה און ער האלט שוין באלד ביים סוף שמומענטש דאווענט שמ

ער דערמאנט זיך אז ער האט פשוט געפלוידערט, ער האט נישט אינזין געהאט 
 געענטפערט, גארנישט וואס ער דאווענט, וואס זאל ער יעצט טון. האט ער

אדער וואס,  עפלעךאמאל איז געשטאנען עפעס א פרוי אויף די גאס פארקויפן 
געקומען עפעס א שגץ און צוגעכאפט דאס געלט און געגעבן א ווארף  ואיז צ
קעסטל אז אלעס האט זיך אויסגעגאסן, האט זיך גענומען טון א כאפעריי דעם 

און זי איז געשטאנען א פארלוירענער, איז דארט געווען א חכם אחד און געזאגט 
כאפן, וויפיל דו  אויך דו קענסטכאפ דו אויך, , שטילצו איר, וואס שטייסטו 

וועסט כאפן וועט דאך זיין דיינס. זאגט ער, דעמאלס ווען דו דערמאנסט דיך אז 
דארט ביי די ברכה זאלסטו אנפאנגען יא צו  ,דו האסט נישט געדאווענט

, פון דארט און ווייטער וועט דאך כוונה פאנג אן צו צולייגן דאווענען, דארט
ך פאר סוף זמן, און עס טוט וויי אז מען . אז מען האלט א וואכאטש זיין דיינס

, , דארף מען יעצט אנהייבןביז יעצט ווי עס דארף צו זיין האט נישט אויסגענוצט
ן העלפוועט מצוה גוררת מצוה אז דער אייבערשטער  דעמאלטס וועט זיין און
                                    .                                               זיין ווייטער מצליח וועט מען אז

 
, אבער זאל מען אויסנוצן ווי עס דארף צו זיין איך ענק נאך די פאר טעג בעט   

, אזוי ווי זאל שטערןמען דארף נישט זיין אזוי שוואך אז יעדע קלענסטע זאך 
מענטשן וואס וואלטן נאר געווארט אויף דעם עס זאל זיך עפעס טון, פארקערט 

ן דאך צו בעטן אז מען זאל קענען רואיג לערנען אן מניעות און עיכובים דארף מע
, דאס דארף מען צו בעטן דעם אייבערשטען. און יעצט חוץ דעם וואס דער 'וכדו

 ממילא ,, איז דער זמן מען זאל בעטן דעם אייבערשטן אויף דעםטון צו זמן איז
דער אייבערשטער וועט  ,'ס נישט צופיל פארברענגען מיט זוכן חברים וכדו'טוט

א גוטן חבר וועט ער האבן ווען ער וועט ווערט זיין ביים אייבערשטען  מזמין זיין,
אז ער זאל האבן א גוטן חבר, טאמער וועט ער נישט ווערד זיין, מעג ער אלא 

קנה ו די משנה )אבות פ"א מ"ו( זאגט טאקעקונצן מאכן, עס וועט נישט טויגן, 
הכנות פון דעם, א חלק איז איבריג א חלק איז שוין צו אבער די אלע  .לך חבר
אויסבעטן ביים אייבערשטן אז מען זאל קענען לערנען מיט מען דארף שפעט, 

אלע זאכן וואס א מענטש דארף ער זאל מצליח זיין אין  און אויףמנוחת הנפש 
איז שבת פרשת צו דעם תורה און יראת שמים, צו דעם איז נישט צו שפעט, 

.                                                                                              גוט און אלעמאל החודש  
 

 

 עוד בענין בטחון והשתדלות
    

גמרא )שבת לא.( זאגט, אמר ר"ל מאי דכתיב )ישעיה לג ו( והיה אמונת עתיך  די
רעים. ברענגט תוס' )ד"ה אמונת( חוסן ישועות חכמת ודעת וגו'. אמונת זה סדר ז

פון ירושלמי שמאמין בחי העולמים וזורע. ער גלייבט אין אייבערשטן און ער איז 
זורע. איז לכאורה אוודאי ער איז מאמין אז דער אייבערשטער שיקט דעם רעגן 
און ער מאכט וואקסן, אבער וואס האט דער זורע זיין צוטאן מיט'ן מאמין זיין 

ווידער אז ער גלייבט נישט, גלייבט ער דאך אויך נישט אז די רעגן בחי העולמים, 
קומט פונעם אייבערשטן. נאר וואס דען זאגט דער חידושי הרי"ם זצ"ל, דער 
ענין איז, אז לעולם דער מענטש דארף אלע עשיות טוען, נירו לכם ניר ואל תזרעו 

ויפאקערן און אל קוצים, מען דארף אנבויען כדי עס זאל וואקסן דארף מען א
ארויסנעמען די קוצים פונעם פעלד און דערנאך איינפלאנצן אין די ערד, און 
אויב עס איז א קרקע קשה דארף מען דאס נאך אמאל איבעראקערן, מען דארף 
ווארטן אויפ'ן רעגן און אלדינג טוען וואס דער מענטש דארף צו טוען, טוט דאך 

ויסן, דיין גאנצן טוען איז נאר ווייל לכאורה דער מענטש אלעס, זאלסטו אבער ו
דער אייבערשטער פארלאנגט עס פון דיר צו טוען, אבער געטאן ווערט עס דורך 
דער אייבערשטער וואס גיט סייעתא דשמיא אז די זאך זאל מצליח זיין. אמונת 
זה סדר זרעים שמאמין בחי העולמים, ער האט אמונה אינעם חי העולמים, 

ער טוט אלדינג וואס דער מענטש דארף צו טאן, אבער  וזורע, און ער בויט
געשטעלט איז עס אויף די אמונה צום באשעפער אז דאס וואס ער טוט זאל 
מצליח זיין, ווייל סוכ"ס ער קען אריין לייגן ארבעט א גאנץ יאר און עס קומט א 
שדפון א שטורעם ווינט אדער די גשמים זענען נישט בעתים און אלדינג ווערט 

רוב, און מיט זיין גאנצע ארבייט האט ער גארנישט אויפגעטאן ווען דער ח
.                                                          אייבערשטער וויל נישט אז ער זאל מצליח זיין  

 

זה ברענגט דער חובת הלבבות )פתיחה לשער הבטחון( אז אן עובד  בענין   
ם פרוש, מעשיך סותרים את דבריך, דו גלייבסט אין אלילים האט געזאגט צו דע

דעם באשעפער אז ער איז זן ומפרנס, וואס דארפסטו קריכן אין מדבר אריין, 
דורך אזא ווייטן פרנסה, ער קען דיך דען נישט מפרנס זיין אינדערהיים. לגבי 
 דעם ענין דערציילט מען א מעשה, אין קראקע איז געווען א שול, איך האב געזען

די שול, א גרויסער שול געווען אויפגעבויעט, א הערליכע שול געווען, עס האט 
געהייסן ר' אייזיק ר' יעקעלעס, דאס האט אויפגעבויט א קראקעווער איד ר' 
אייזיק וואס זיין טאטע האט געהייסן ר' יעקב, ער איז געווען א גרויסער ארימאן, 

די בריק דארט איז באגראבן א איינמאל האט ער גע'חלומ'ט אז אין פראג ביי 
גרויסער אוצר א פארמעגן, ער האט איינמאל גע'חלומ'ט און נאכאמאל 
גע'חלום'ט און נאכאמאל גע'חלום'ט, ביז ער האט עס אנגענומען ערנסט, געלט 
האט ער אבער נישט געהאט, ער דארף פארן קיין פראג, עס איז נישט אזוי ווי 

דארטן די פאר פרוטות וויפיל ער דארף  היינט, ער האט זיך צוזאמגעשנארט
האבן צו פארן אויף פראג, און ער איז אהין געפארן און עטליכע מאל באטראכט 
דעם בריק וויאזוי דורכצופירן די גראב ארבעט, אינצווישן האט דער סאלדאט 
וואס האט דארט באוואכט באמערקט אז דער איד גייט נאכאמאל אהין און 

איז ער געווען א אידישער זעלנער, איז ער צוגעגאנגען  נאכאמאל אהין, פונקט
און געזאגט, זאג נאר וואס ווילסטו דא, ער האט דאך געזען סייוויסיי קען ער דען 
זיך נעמען גיין גראבן ביי א בריק, האט ער געטראכט ער וועט דא מאכן חצי 

דא א  בחצי, זאגט ער איך זאג דיר דעם אמת, איך האב גע'חלום'ט אז דא איז
גרויסער אוצר א גרויס פארמעגן באגראבן, וועסטו אויך גראבן וועלן מיר זיך 
טיילן און מאכן געלט, זאגט ער צו אים, ווי קען א איד זיין אזא נאר, איך חלום 
שוין פון לאנג אז אין קראקא איז דא א איד ר' אייזיק דארטן וואס אונטער זיין 

וועל איך פארן קיין קראקא פאר דעם, האט אויווען ליגט א גרויס פארמעגן, נו 
ער דאך שוין פארשטאנען וואס מען מיינט, איז ער צוריקגעפארן און טאקע 
געפונען דארט א גרויס פארמעגן, און פון דעם געלט האט ער אויפגעבויט די 
שול ר' אייזיק ר' יעקלס. דערציילט מען דאס, מען נעמט זיך פון דעם ארויס דעם 

א מענטש קריכט ארום און זוכט ארום, ער מיינט אז דארט ליגט  מוסר, לעולם
זיין גליק, דארט ליגט זיין פארמעגן, דאס ליגט ביי אים אין שטוב, ווייל ווען דער 

.                                     פון הימל וויל, ליגט דאס ביי אים, ברויך ער נישט צו קריכן  
 

אז דאס פרנסה איז אנגעשריבן וכדומה, אוודאי  איז אמת דאס איז ברור דאס   
מיר זענען זינדיגע מענטשן, און מען איז נישט ווערט אז מען זאל קענען נאר מיט 
איין קלאפ האבן זיך מפרנס צו זיין, מוז מען זיך פלאגן אויף געוויסע אופנים, 

עבן, אבער צו מאכן פון דעם אז דאס איז דער עיקר לעבן, דאס איז דאס גאנצע ל
ארבעטן פאר פרנסה וכדומה און נאך אביסל דערצו, איך ווייס די אלע זאכן וואס 
דאכט זיך אז פון דעם לעבט מען און אויף דעם שטייט עס, און אגב פארשטייט 
זיך אז א איד דארף מען אויך צו זיין, מען קען דאך נישט דאווענען וואו מען 

ייל דארט איז דאך די לעבן, די ברויך, מען דארף דאך גיין אין געשעפט, וו
.                                                                                   ט דאך די פרנסהבגעשעפט גע    

       חפץ חיים האט אמאל געזאגט איינעם א בעל עגלה, ער האט געוויינט דער   
    
 
 
 

'פגר'ט, האט ער געזאגט, מיין פרנסה וואס וויינט איר, דער פערד איז אים גע
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וואס וויינט איר, דער פערד איז אים גע'פגר'ט, האט ער געזאגט, מיין פרנסה 
פערד איז דיין  געבער איז געשטארבן. האט אים דער חפץ חיים געזאגט, דער

פרנסה געבער? עס פעלט דען פערד אויף דער וועלט? מען קען דאך אזוי נאריש 
ווערן אז מען ווערט מגושם, עס דאכט זיך אז מען הערט דאס איז א געלעכטער, 
איך וועל קיינמאל נישט אזוי טראכטן, בפועל אסאך מאל טראכט מען אליין 

ירות, איך בין שוין געזעסן מיט גאנץ אזוי, אסאך מאל ווערט מען נכשל אין עב
היימישע יונגעלייט, עס איז געווען א דין תורה, א סכסוך אין געלט זאכן, און עס 
האט א פחד געכאפט, ווי פארגעסן זיך די מענטשן, דער אמונה פשוטה, 
געווענדליך איז טאקע אזוי איין צד האט אן עוולה געטון וכדומה, אבער דער 

ך, ווי דער חידושי הרי"ם פלעגט צו זאגן אויף די משנה )אבות גערעכטער צד אוי
פ"א מ"ח( כשיהיו בעלי דינים עומדים לפניך יהיו בעיניך כרשעים, זאגט ער 
פארוואס עפעס ביידע, ממילא איינער איז א רשע, דער צווייטער וואס איז דער 

גיין. זאגט  גערעכטער מוז דאך גיין, אז מען רופט אים צו דין תורה מוז ער דאך
ער ווייל ווען עס קומט צו נצחון, ווערט דער צווייטער אויך פארטומעלט, ער 
פארלירט די יראה צו זאגן נאר דעם אמת, וואס הייסט ער קומט מיר פארדרייען 
א קאפ, ער לאזט זיך נישט, ווערט אפילו דער מענטש וואס איז א בן תורה און 

.               ויך אינגאנצען ער פארגעסט זיךער לעבט אין תורה, ער פארלירט זיך א  
 

 בין הזמנים
    

דערנענטערט זיך בין הזמנים, און לעולם וואלט דאך ביי יעדן ערליכן בחור  עס   
געדארפט אזוי די הארץ אנפאנגען צו קלאפן, א זמן איז דורכגעגאנגען, וואס 

זמן, וויפיל וואלט  האב איך אויפגעטאן, וואס האב איך מקלקל געווען אין דעם
איך געקענט אויפטאן, און עס קומט א בין הזמנים, ער האט דאך שוין געהאט א 
בין הזמנים, עס איז דא וואס מורא צו האבן, ער ווייסט ער קריכט ארום אמאל 
אין די גאסן, אז מען איז נישט טרוד במלאכתו איז מען הפקר. רבי שמחה בונם 

ינדן די אויגן אז מען האט אים געמוזט פירן, ער ווארקער זצ"ל פלעגט זיך פארב
האט מורא געהאט צו קוקן, האט מען אים געפרעגט, קען מען נישט אנדערש 
אכטונג געבן אויף די אויגן נאר אזוי?, האט ער געענטפערט, דער פסוק זאגט 
)משלי ג ז( אל תהי חכם בעיניך. מיט די אויגן זאל מען קיין חכם נישט זיין, די 

גן דארף מען זיך היטן. אז א מענטש זאל זיך קענען היטן איז די ערשטע זאך אוי
טרוד במלאכתו זיין, מען דארף דאך שמירה יעדע רגע, און די שמירה מיינט 
תורה לערנען, א ישיבה בחור דארף בין הזמנים לערנען וויפיל עס לאזט זיך, מען 

ן יראת שמים און דאס דארף צו וויסן אז אלעמאל איז דאס לערנען א חלק פו
נישט לערנען א חסרון אין יר"ש, אבער דאס לערנען בין הזמנים איז כולו יראת 
שמים, ווייל דאס איז די שמירה וואס היט אים אפ פון שלעכטע חברותא פון 

.                                שלעכטע ראיות פון שלעכטע פלעצער צו גיין און פון אלדינג  
 

דאס ארויסגיין אויף דער גאס דארף כאפן א שטיקל שרעק, דא דארף  ולענינינ   
מען דאך עפעס איינקויפן, מלבושים איינקויפן, בין איך דען אזוי שטארק מיט 
מיינע אויגן אז זיי זאלן נאר קוקן דארט ווי מען דארף, ולא תתורו אחרי לבבכם 

יך אריין אפילו אין א ואחרי עיניכם, ס'איז דאך א לאו, און ח"ו אז מען זעצט ז
ביהמ"ד מיט א ליידיג גייער, אבער מען זאל וויסן אז חוץ דער בוכ"ע זעען 
מענטשן אויך, מענטשן זעען אויך!, עס איז א חילול השם, איך זאג נישט אז מען 
דארף נישט אזוי טוען ווייל א צווייטער זעט, אבער א בחור וואס קומט פון די 

ז דער בחור האט געלערענט, ער פארברענגט נישט ישיבה דארף מען דאך זען א
קיין צייט, נאר ער זיצט און לערנט ווען ער האט צייט און מיט א זריזות העלפט 
ער אינדערהיים וואס מען דארף נאר צוהעלפן לכבוד יו"ט וכדו', ער ברענגט 

                                           .                                              עפעס מיט זיך פון די ישיבה
  

ווי איין טאטע האבן מיר דאס מיט אזא מין ווייטאג געזאגט, היתכן זמן  מער   
קר"ש איז ביי אים גארנישט, שלאפט אדורך דעם זמן קר"ש, ווען דער טאטע 
דארף עפעס ווייסט מען אז קיין זמן קבוע צום דאווענען האט ער נישט, דאס איז 

אך דער זמן פון תפלה, פונקט ווי א יעדער ארבייטער און געשעפטסמאן מוז ד
האבן א פונקטליכע זמן, מוז דער בחור בין הזמנים אויך האלטן צייטן, 
דעמאלטס דאווען איך און דעמאלטס לערן איך און דעמאלטס העלף איך 

און אז מען  אינדערהיים, אלעס גייט בזריזות, ווען נישט איז מען א ליידיג גייער,
איז דעמאלטס א ליידיג גייער איז דאס געפערליך, דאס שטערט דאס 
אידישקייט, דער קומענדיגן גאנצען אדער האלבן זמן וועט ער האבן צו ארבייטן 
ארויסצושלעפן פון זיך דעם סם די טומאה וואס איז אריין אין זיין מוח אריין, ער 

י ערב פסח מצות, ביי די אלע מעג זיך שאקלען ווען עס וועט קומען ביי ד
אנדערע מצוות מעג ער טאן אלע מין חיצונית'דיגער התפעלות'ער, דער בעל 
דבר ווערט דערפון גאנץ ווייניג נתפעל, ער נעמט זיך די ליידיגע צייט און דארט 
לייגט ער אריין אין יענעמס מוח און אין יענעמס אויגן און אין יענעמס מויל אריין 

ף נישט צו האבן, און דאס איז שוין אים גענוג, דאן לאזט ער אים וואס מען דאר
שוין זיך שאקלען און טוהן אלעס, ער האט שוין גארנישט מורא פאר דעם. עס 
איז שוין צייט מען זאל זיך אויפהערן צו נארן, די מלחמת היצר איז זייער א 

אל זיך שווערע מלחמה, גרויסע מענטשן האבן מיט אים צוטאן געהאט, עס ז
קיינער נישט איינרעדן אז ער האט נישט מיט אים צוטאן, יעדער האט מיט אים 
צוטאן, און די עצה איז, בראתי יצה"ר ובראתי לו תורה תבלין )קידושין ל:(, די 

שוין זיך שאקלען און טוהן אלעס, ער האט שוין גארנישט מורא פאר דעם. עס 
ער א איז שוין צייט מען זאל זיך אויפהערן צו נארן, די מלחמת היצר איז זיי

שווערע מלחמה, גרויסע מענטשן האבן מיט אים צוטאן געהאט, עס זאל זיך 
קיינער נישט איינרעדן אז ער האט נישט מיט אים צוטאן, יעדער האט מיט אים 
צוטאן, און די עצה איז, בראתי יצה"ר ובראתי לו תורה תבלין )קידושין ל:(, די 

היצה"ר שלא יכשילנו לחטוא תורה איז מגנא ומצלא ווי רש"י טייטשט מצלא מן 
)סוטה כא.(, מען איז דאך פשוט מקדש שם שמים ווען מען זעט א בחור וואס 

.                               ער האט געלערנט א גאנצן זמן און בין הזמנים לערנט ער אויך  
 

א וויל איך זאגן, אז מען וועט יעצט סוף זמן נישט לערנען, איז דאס זייער עכ"פ    
גוטע התחלה אז מען זאל האבן א פתח פתוח ווען מען קומט אין די שטאט 
אריין באלד צו זיין אין די הענט פונעם יצה"ר, די שטאט ברענגט שלעכטס נאך 
זיך, דא איז אויך נישט קיין מנעל ע"ג מנעל פאר'ן יצה"ר, ער האט דא אויך גאנץ 

רף זיך אכטונג צו געבן הן א גוטן דריסת הרגל, און א בחור ווייסט אז מען דא
אויפ'ן מויל און הן אויף די אויגן, אבער מען איז דאך כאטש מחויב צוטאן וואס א 

.       מענטש קען טוהן, און צו דעם אלעם דארף מען בעטן אויף סייעתא דשמיא  
 

בחור דארף זיצן און לערנען און האבן דעם רצון און תשוקה צו אויסוואקסן  א   
ם, ווייל וואס מער ער וועט וויסן פון די תורה מער איד וועט ער זיין, א תלמיד חכ

לא בור ירא חטא ולא עם הארץ חסיד )אבות פ"ב מ"ו(, ברויך ער צו קענען 
לערנען, אבער די תורה איז דאך אזוי גרויס און ער ווייסט אזוי ווייניג, ממילא אז 

ינעם זמן נישט לערנען, עס קומט בין הזמנים איז אסאך זאכן וואס מען קען א
אבער בין הזמנים האט ער מער די מעגליכקייט דאס דורך צו לערנען אדער 

  .                                                                                                 חזר'ן אלטע זאכן וכדו'
 

נישט קיין הפקר טעג, עס  עיקר נקודה דארף מען וויסן, בין הזמנים מיינט דער
איז דער זעלבער בורא כל עולמים, און עס איז דאך יעצט נאך דערצו די הייליגע 
טעג, ממילא עס קען נישט זיין אז א גאנץ יאר אין די ישיבה דעמאלטס קומט 
אים דער רצון פון תורה יר"ש און אפגעהיטענקייט און בין הזמנים איז הפקר, עס 

קר"ש וכדו', עס דארף צו זיין שם שמים מתאהב על ידך, א איז נישטא קיין זמן 
בחור וואס פילט אז בין הזמנים איז ער ארויס פון דעם עול פונעם רבונו של 
עולם, דער איז א גאנץ יאר ארויס, און דעמאלטס וועט די ישיבה נישט זיין בכח 

לע אים צו געבן דעם עול, ער באלאנגט גארנישט דא אהער, הלוואי צו די א
בחורים וואס באלאנגען דא אהער וואס ווילן זיין ערליך און גוט און פיין, צו די 
זאל אונז דער אייבערשטער געבן כח אויף דעם צוזאמען צו ארבעטן זיי זאלן 

.                                                               קענען מצליח זיין צו טוהן דעם רצון הבורא  
 

דארף זיך זייער אכטונג געבן מיט וועמען מען חבר'ט זיך בין הזמנים, עס  ןמע   
איז דאך דא פארשידענע בחורים וואס האבן נאך נישט דעם שכל צו וויסן וויאזוי 
זיך צו פירן, זיי זענען ביד היצה"ר אין פארשידענע זאכן, און אזוי ווי עס קומט בין 

ון דאס איז סם המות, די וואס ווייסן הזמנים חבר'ט מען זיך שוין צוזאמען, א
ווייסן וואס איך מיין, און די וואס פארשטייען מיך נישט, איז וואויל און גוט אז זיי 
פארשטייען מיך נישט, זאלן זיי מיך א לאנגע צייט אין דעם פרט נישט 
פארשטיין, א בחור וואס ער איז נישט גוט פאר אים דארף ער אנטלויפן ממש ווי 

ער, דאס טויג נישט פאר אים נישט אינעם זמן און נישט בין הזמנים, דאס פון פיי
איז עמיצער וואס איך וויל מיך נישט חבר'ן מיט אים, חייך קודמים, דאס איז אן 
ענין ווי א רודף הבא להרגך השכם להרגו, ער וויל דארטן ערגעץ גיין שפאצירן, 

. עס קען זיין אמאל גוטע וואס מען רעדט דארט וכו', דאס ברענגט צו שלעכטס
בחורים אבער צוזאמען איז אויך נישט גוט, מען דארף זיך היטן, יראת שמים 
פאר די קלענסטע זאך דארף מען מורא האבן, אז מען וויל לערנען און זיין ריין 
און ערליך, ער וויל דאווענען ווי א איד דאווענט, ער וויל זיך א זכות קונה זיין ביים 

וויל זיין א כלי ראוי' לקבל טהרה, דארף מען חייש זיין אפילו  באשעפער, ער
.    אויף א ספק ספיקא, 'אז דאס איז נישט אזוי גוט פאר מיר וויל איך דאס נישט'  

 

 בענין גלות אמעריקא
    

איז נישט קיין דרשה ענין, מען רעדט זיך אביסעל אדורך חברים ידידים,  עס   
ברים היוצאים מן הלב נכנסין אל הלב, עס קומט צו איך פיל עס פעלט מיר, איז ד

זיך אליין אויך אביסל אריין. איך טראכט אביסל אזוי אריין, דאס אלעס וואס 
אונז זעמער היינט, מען קען דאס כמעט אנרופען א דור, טאטעס מיט קינדער, 
דערוואקסענע קינדער און יונגעלייט, עס איז א גאנצער דור וואס מיר זענען 

אמען געווען און מען האט צוזאמען דורך געמאכט פארשידענס, ב"ה א חסד צוז
ה' אזא שיינער דור אויפגעוואקסן. בכלל ווען מען קוקט היינט און מען 
דערמאנט זיך אביסל פונעם עבר, מען מאכט א שטיקעלע באלאנס, האט מען 

עליטן, דאך פאר'ן אייבערשטן כביכול עפעס צו ווייזן, א דור וואס האט מיטג
        וואס די טאטעס עכ"פ האבן געזען ווי מען האט אויסגע'הרג'ט און וואס מען
           
 
 
 



 

 ל

האט נאר געטאן מיט אידישע קינדער, מען איז געבליבן יתומים יונגע קינדער 
אליין, איך דערמאן זיך פון רבי מיכאל בער זצ"ל ווען מען איז געקומען קיין 

געקומען און דערנאך קיין ווערסיי, מיר קארלסבאד דארט איז מען זיך צוזאמען 
האבן אזוי געשמועסט האט ער געזאגט, עס איז נאך קיינמאל נישט געווען 
צוזאמען אזויפיל מענטשן וואס האבן נישט קיין טאטע מאמע, אזויפיל קינדער 
וואס האבן נישט קיין טאטע מאמע!, ממילא די משפחות וואס זענען אינגאנצען 

ש געבליבן דורות דורות אויסגעמעקט געווארן ווייסט קיינער נכרת געווארן, ממ
נישט אז זיי האבן עקזעסטירט. דער לב העברי ברענגט פון זיין שווער רבי הלל 
קאלאמייער זצ"ל אז אין וויען איז געווען א גרויסער טעאטער וואס איז געווען 

עבראכן בארימט דעמאלטס, איינמאל פרייטאג צו נאכטס איז א שריפה אויסג
דארטן, און דעמאלטס איז געווען אז די טירן האבן זיך אויפגעמאכט אריין צו, 
ממילא אזוי ווי די שריפה האט אויסגעבראכן האבן אלע מענטשן זיך געשטופט 
צו די טיר, און מען האט דאך נישט געקענט אויפמאכן די טיר, זענען אזוי 

האט ר' הלל קאלאמייער הונדערטער מענטשן פארברענט געווארן, דעמאלטס 
אנגפאנגען צו זאגן קדיש, ער האט געזאגט, עס זענען דאך מסתמא געווען אידן 
אין דעם טעאטער, און אזעלכע אידן וואס גיין פרייטאג צונאכטס אין טעאטער 
אריין איז מסתמא נישט געבליבן פון זיי קיין קינדער וואס זאלן זאגן נאך זיי 

מנות, האט ר' הלל קאלאמייער געזאגט פאר זיי קדיש, זענען זיי דאך א רח
   .                                                                                                                            קדיש

  

האב פאר מיר דאס וואס ר' מיכאל בער זצ"ל, וואס ער האט יעדעס  איך   
האט געזען, אן רעדן א ווארט האט ער אנגעפאנגן צו וויינען,  אינגעלע וואס ער

איך האב דאך געקענט זיין טאטע איך האב דאך געקענט זיין זיידע, וואס וועט 
זיין מיט אים, הילד איננו ואני אנא אני בא. ווען ער האט גערעדט ברבים, צו ער 

ה, איז ער האט גערעדט אין די ישיבה נאך די מלחמה, צו ביי א מלוה מלכ
אלעמאל צוגעקומען צו די נקודה צו דעם וואס איז געווען, דער חורבן וואס מיר 
זענען אדורך, און אוודאי היינט צענדליגער יארן זענען דאך אדורכגעגאנגען, מיר 
פרעגן עד מתי, איך מיין איך זאג דאס אין איין ווארט, אהובי אחיי ורבותי, אז עס 

אז א מענטש וואס האט אויף זיך אויסגעקריצט קען זיך בזמן הזה טרעפן, 
נומבערס פון אוישוויץ, און עס איז נאך דא מחלוקת פון כבוד צו פאר אן 
אנדערע זאך, צו איז דאס א גדר פון ממונות, אז דאס איז נאך מעגליך, דארף מען 
דען צו רעדן, אז מען דערציילט אז נאך דעם מבול ויחל נח איש האדמה, אפשר 

.                  ר גאנץ פאלש צוגעגאנגען ווי מען דארף צוגיין נאך אזא מבולהאבן מי  
    

דארף מען דאנקען דעם אייבערשטן, עס איז דאך א גאנצער יחוס אז א  באמת   
דור איז געבליבן, פון דעם איז ארויסגעוואקסן א דור כולל יונגעלייט תלמידי 

ייט פאר'ן אייבערשטן, האט מען דאך חכמים אויף אזא מין אופן, עפעס א שיינק
א באלאנס, אלע מענטשן כמעט וואס זענען געבליבן וואס זיי זענען 
אריבערגעקומען און אויפגעשטעלט א דור דא אין אמעריקע און איבער די 
גאנצער וועלט זענען אלע אזעלכע אודים מוצלים מאש, האט מען דאך עפעס 

לט ווען געקענט אינגאנצן פארגעסן ווערן, עס צו ווייזן פאר'ן בוכ"ע, ווען עס ווא
.                                                                            זענען געווען נעבעך אזעלכע סארט  

    

אין די אלע דורות פון פריער איז געווען א זיידע אלעמאל, אן עלטער  בעצם
ניקעל געזען דעם עלטער זיידן וויאזוי ער זיידע, עפ"י רוב האט נאך די איר איי

זעט אויס און ווי אזוי ער דאווענט, א זיידן האט ער נאך אודאי געזען, ווען מען 
איז אלט געווארן נאנט צו די זעכציג האט מען שוין נישט אזוי געארבעט מען איז 

', שוין רוב טאג געזעסן אין ביהמ"ד און די אייניקלעך האבן דאס צוגעזען וכדו
מען האט געזען אן ענין פון כיבוד אב ואם אפילו ווען מען איז געווען גאנץ אלט, 
געווענליך האט מען געוואוינט צוזאמען, א מושב זקנים איז כמעט נישט געווען, 
אין נייטרא איז געווען א מושב זקנים אבער דאס איז געווען פאר פרעמדע 

פון דעם וואס מען איז געווען מענטשן וואס האבן נישט געהאט קיין משפחה, 
צוזאמען האט מען געזען דעם כיבוד אב, סוכ"ס האט געמעגט זיין דער טאטע 
ווי אלט, און ווי געווענליך אן עלטערער מענטש איז דאך אפילו אז ת"ח כל זמן 
שמזקינים דעתן מתיישבות, אבער פארט גייט דאס נישט מיט די דיעה פון די 

.                                                                                         אכןיונגע מענטשן אין אלע ז  
 

איז געשען ביי דעם חורבן עפעס אזא מין זאך, מען האט אויסגע'הרג'ט א  דא    
חלק פון כלל ישראל, אזוי איז נגזר געווארן מן השמים, און אוודאי איז דאס 

יט א צופאל אויף איין דור, עס האט זיך צונויפגענומען נישט געקומען עפעס מ
מען האט געווארט און געווארט ביז ביז עס האט גובר געווען דער צד וואס עס 
איז געשען עפעס אזא זאך וואס מען קען עס נאך היינט נישט פארשטיין, מען 
טראכט נאר, אבער פארשטיין קען דאס קיינער נישט, האט דען דער דור 

דיגט אזויפיל אז דאס איז געשען, אבער אויבן איז אלעס איינס אלעס איז געזינ
למעלה מן הזמן, האט זיך צונויפגענומען ביסלעכווייז כמה וכמה חטאים ביז עס 
איז נגזר געווארן אויף דעם דור, און דאס איז נישט נאר שרעקליך פאר'ן כלל 

דאס האט מען געטוהן ישראל, עס איז דאך א חילול ה' וואס איז שרעקליך אז 
.                                                                                                                        מיט אידן  

  
רבי מיכאל בער זצ"ל האט מיר געזאגט, איך האב מורא עס וועט קומען א צייט    

ישט אז שפעטערע קינדער וועלן פארגעסן וואס מען וועט פארגעסן, איך מיין נ
וואס עס איז געשען, איך מיין די מענטשן וואס זענען דערביי געווען וועלן 

מיכאל בער זצ"ל האט מיר געזאגט, איך האב מורא עס וועט קומען א צייט  רבי   
וואס מען וועט פארגעסן, איך מיין נישט אז שפעטערע קינדער וועלן פארגעסן 
וואס עס איז געשען, איך מיין די מענטשן וואס זענען דערביי געווען וועלן 

נישט גלייבן אז דאס איז געשען. דעמאלטס האב איך געטאן פארגעסן, זיי וועלן 
א פרעג געבן, ווי קען דאס זיין, די מענטשן וואס זענען דערביי געווען, די וואס 
זענען געווען אין אוישוויץ וכדו' און ער בלייבט לעבן וועט ער קענען פארגעסן 

געהאט, יא יא, מען אמאל, קען דאס זיין אזוי, יא, ער האט זייער א ווייטן בליק 
האט פארגעסן, דאס האט מען אין הימל נישט געמיינט, ווען מען וואלט ווען 
נישט פארגעסן וואלט אסאך אין לעבן אנדערש געווען, וואלט ווען דער נייער 
דור וואס מען האט אויפגעבויט געוואקסן אויף א אנדערן אופן על דרך ישראל 

                                                                                                      .                            סבא
 

וואלט ווען געוויסט מיר האבן דאך אמאל געלאכט פון אן אמעריקאנער  מען    
עס איז געווען מאדנע מענטשן, עס איז געווען אזעלכע מענטשן וואס זענען 

לע אברים אין דער וועלט, דאס זענען די אמעריקאנער, מען געליגן ממש מיט א
האט זיי אנגעקוקט ווי עפעס א מאדנע מין בריאה, היינט ביי אונז איז נישט פיל 
בעסער ווייל מען איז אין דעם אריין על טהרת הקודש פארשטייט זיך מיט אלע 

לעבן איז שמונה בגדים, מען וויל ארויסנעמען זאכן פון דעם לעבן, וואס דער 
פאר יעדען איינעם א פאראיבערגייענדע זאך, נישט דוקא פאר א זעכציג 
זיבעציגער יעריגער איד, פאר א יונגערמאן איז עס אויך א זאך וואס לויפט זיך 
אפ זייער שנעל, רגעים רגעים ממש, און אויף דעם וועגן די רגעים פון לעבן גייט 

דענע זאכן, מען ווייסט אז דאס וואס מען אריין אין מרמה אריין און אין פארשי
איז מהדרין למהדרין מעג מען עסן, אבער אז מען לעבט אין מותרות קען מען 
נישט לעבן אין אידישקייט, א מענטש וואס טראכט אביסל אויף זיינע עבירות, 
וואס טראכט אביסל אויף דעם וואס ער האט הינטער זיך, קען נישט אלעס פאר 

פיל זאכן קאסטן שווערע געלטער וואס דער מענטש געט אוועק זיך נאך גיין, ווי
פאר באקוועמליכקייטן זאכן וואס מען ברויך נישט, מען וויל נישט וויסן אז מען 
האט זיך געפלאגט, מען מאכט דערפון א הכרח און עס איז פאר די קינדער 

עמעגט וכדו', און ממילא קומט נעבעך אז מען דערמאנט פון הימל אז מען האט ג
.                                                                                                             דאס איינצוימען  

    
מען דארף אביסעלע אריינטראכטן, איז דען דער יצר הרע באנקראט געגאנגען, 

נות אוודאי נישט האט דען דער יצה"ר אמאל פריער צוגעלאזט אין אונזערע מדי
אז כולל יונגעלייט זאלן זיצן פון אינדערפרי ביז ביינאכט על התורה ועל העבודה 
יארן לאנג, ער ווייסט דען נישט פון דעם אז א יונגערמאן וואס זיצט און לערנט 
און ער פילט אן דעם מח מיט תורה איז די שטוב אנדערש די קינדער זענען 

רט און ער לאזט דאס צו און ער שטערט אנדערש, ער האט דען באנקראטי
נישט, הלא דבר הוא, עפעס מוז דאך זיין אין דעם, נאר מען קען דאס פארשטיין, 
עס איז אזויפיל נשמות אפגעהאקט געווארן וואס אלמלא דער אייבערשטער 
וואלט ווען נישט דעמאלטס גוזר געווען וואלטן זיי נאך ווען געהאט צו לעבן 

לערנען תורה און דאווענען, אבער עס איז נגזר געווארן די גזירה לאנגע יארן און 
אזויווי עס איז געשען, אבער עס איז געבליבן אין די לופט'ן, די יארן זענען 
געבליבן זייער השתוקקות אויף צו לערנען תורה איז געבליבן אין דער לופט'ן, 

נע מענטשן, האט און אין הקב"ה מקפח שכר כל ברי', עס איז געבליבן צעבראכע
מען דאס זיי אוועק געשענקט און דער בעל דבר קען אויף דעם נישט מקטרג 
זיין, דאס קומט זיי אויך נישט?, די נשמות אויבן האבן משתוקק געווען צו תורה 
וואס זיי האבן געוואלט, די תפלות וואס זיי האבן געוואלט, דאס האט 

נען, אבער מען דארף צו וויסן, דאס דורכגעבראכן אז מען מוז געבן צו לאזן לער
איז א מתנה וואס דורות דורות האבן דאס נישט געהאט, אודאי נישט אין אונזער 
מדינה, ערגעץ אנדערש איז דאס אויך נישט געווען, עס איז געווען פון טויזנט 
מענטשן האט זיך געקענט טרעפן צוויי דריי וואס האבן די זכי' געהאט יארן יארן 

ן, אבער מען דארף צו וויסן אז מען לעבט אויף קרעדיט, דער צו לערנע
אייבערשטער געט דיר עפעס און ער שענקט דיר עפעס ווייל פון דיר דארף 

.                     ארויסקומען צוריק א גאנץ אויסגעהאקטע דור אויפגעבויט צו ווערן  
 

וואס מען געבט אונז אלדינג, מעג מען  כל סוף לעב מיר דאך אין א לאנד סוף   
דאך פאדערן פון זיך, איך וויל ווידמען מיין לעבן פארן אייבערשטן, און וואס איך 
וועל טון וועל איך ערליך טון, און מיינע קינדער, די קינדער זענען דאך באמת א 
געוואלדיגע רחמנות, זיי זעען דאך גארנישט פאר זיך, מען האט געקענט 

היים אדורכלעבן א גאנץ לעבן, און מען זאל נישט הערן אזויפיל ליצנות אינדער
און לשון הרע וויפיל מען קען דא הערן אין א וואך, אין דעם גאלדענעם לאנד, 
איך בין נישט מקטרג, מען טוט חסד פון יעדן זייט, מען געבט צו עסן צו טרינקען 

פיל מיט טומאה, ווען האט מיט אלדינג, אבער פון דער אנדערער זייט איז דאך 
מען דאס געזען, די זומערס, האט מען דען דאס געהאט אינדערהיים, ווען דער 
רבי ]הגה"ק בעל נאות דשא מנייטרא זצ"ל[ האט אסאך מאל גערעדט שלש 
     סעודות און האט געוואלט רעדן פון דעם ענין פון שמירת הברית, האט דער רבי

  
 

 

 



 

 ל''א

ארט, ארומגערעדט אדער ארומדערמאנט קיינמאל נישט ארויסגעזאגט דאס וו
אביסל און דערגלייכן, און דאס איז אין דער צייט וואס רעדן דערפון איז נישט 
געווען אזוי וויכטיג, און היינט ווער טראכט דען אמאל אז אויף דעם איז אויך נאך 
דא א חשבון, דאס דארף מען אויך אין ארדענונג צו ברענגען, ובפרט אז ער איז 

א יונגערמאן טאקע, אז ער איז שוין א טאטע שוין א זיידע, מען איז דאך  שוין
אמאל יונגער געווען וכדומה, און מען איז נאך יעצט יונג. דער לעלובער רבי'ן אין 
ארץ ישראל האט עמיצער אמאל געזאגט, ער פלעגט צו גיין פארבינדן די אויגן, 

טן דער ווארקער רבי ר' מען האט אים געמוזט פירן, האט אים געזאגט דאר
שמחה בונם, לעלובער רבי מען קען טאקע נישט אנדערש אכטונג געבן נאר אז 

אל תהי חכם בעיניך,  )משלי ג ז(מען בינדט זיך צו די אויגן? זאגט ער שטייט 
מיט די אויגן זאל מען קיין חכם נישט זיין, מיט די אויגן שפילט מען זיך נישט 

האלט דערביי ביי די מדריגה וכדומה, אבער עכ"פ  ארום. אוודאי נישט יעדער
א תתורו אחרי האט זיך עפעס געטוישט? דער אייבערשטער פארלאנגט ול

                              .                                                                       לבבכם ואחרי עיניכם
 

דערמאן זיך ר' מיכאל בער זצ"ל האט געזאגט אמאל א דרשה אין בארא  איך    
ילוי פארק, האט ער געזאגט, איך ווייס נישט אויב עס איז נישט אביזרייהו דג

עריות אויב מען וואוינט אין דער שטאט. די מענטשן האבן אים אנגעקוקט זייער 
ווילד, און עס האט זיך געטון מען איז נישט צופרידן געווען, אבער ער האט דאס 

                              .                                            פארט געזאגט און נישט חוזר געווען
  

איז געוועזן א יוראפ מענטש האט מיט ר' מיכאל בער זיך  אמאל   
און ער האט זיך מתרעם געווען, איך בין פונקט געקומען נאך פון אדורכגערעדט, 

יוראפ, כ'האט געמיינט אמעריקא מיט אידישקייט מיט זאכן, וואס איז דאס, 
האט ר' מיכאל בער געזאגט הערן זי מיך צו, אמעריקע איז נישט אזוי ווי זי האבן 

כטן אצינד, זיך פארגעשטעלט אין יוראפ, און ס'איז נישט אזוי ווי זי טרא
אמעריקע איז אזוי ווי ער וועט טראכטן אין צוויי יאר ארום, אין צוויי יאר ארום 
וועלן זי שוין אויך זיין אן אמעריקאנער, און ס'וועט דיר נישט פעלן גארנישט, 
ס'וועט דיר שוין נישט בענקען, וועסט שוין נישט קיין טענה האבן, אלעס וועט 

אים נאך ער דערמאנט זיך אביסל פון פריער,  שוין זיין אלרייט, עס טראכט
וויאזוי א איד האט געדאוונט אינדערהיים וויאזוי ער האט געפילט, איר האט 

                            .                טענות, דעמאלס וועט איר שוין קיין שום טענות האבן
    

 גייט שוועראידן  וויפיל געוויסע שווערע צייט,א לעבט מען יעצט אין  בעצם    
ן ענגען קרייז פון אזויפיל קראנקהייטן, טאקע אי, מען הערט רח"ל המיט פרנס

הבית, צער גידול פון צרות און הערט מען אזויפיל פון חלאים  אידישע קינדער
. אבער אז מען טראכט בנים, פארשידענע זאכן, מיר דאכט זיך מער ווי פריער

מען האט אוועק געגעבן כמה וכמה הנאות וואס מען האט אביסל אריין טיפער, 
געהאט און מען האט זיך ארומגענומען מיט מגושמ'דיגע הנאות. מען  פריער

וואוינט אנדערש, מען עסט אנדערש, מען לעבט אנדערש, ווייל מען קען דאך 
שכן לעבט זיך אזוי, נישט אנדערש זיין, קען מען דען זיין צווייטראנגיק, קוק דער 

 ךער וויל זי ,ם קרייזדעער וואוינט דאך אין  ,געזעלשאפט מען וויל לעבן אין א
אבער דאס מגושמ'קייט  .דאך נישט זיין גאר אנדערש ווילער  צופאסן, אביסל

אנדערש פון גוים! אידן  מען איז געקומען, אידן זענעןמאכט פארגעסן אויף וואס 
וואס גוים זענען  תכליתלבע זענען נישט געקומען אויף דער וועלט פאר די זע

ן דערנאך הערט זיך אלעס אויף, פ זיינע יארן אוגעקומען! א גוי לעבט זיך א
ביי א איד איז נישט אזוי, ביי איד הייבט זיך הערשט דעמאלטס אן דאס  בערא

.                         אנגעגרייט אין די זיבעציג אכציג און ניינציג יאר וואס ער האט זיך  
 

האב געהערט פון רבי יעקב קאמינעצקי ]זצ"ל[ זאל זיין געזונט, די גמרא  איך      
עס איז דא ניין הונדערט און דריי מיני מיתות בעולם,  )דף ח.(זאגט אין ברכות 

קשה שבכולם אסכרא, די שווערסטע מיתה איז אסכרא, די גרינגסטע שבכולם 
ווי א דארן וואס מען איז מיתת נשיקה. אסכרה איז כחיזרא בגבבא דעמרא, אזוי 

וויל אים ארויסרייסן פון א בינטל וואל, עס גייט שווערליך ארויס און עס ציט 
מיט זיך שטיקער וואל, מיתת נשיקה איז כמשחל בניתא מחלבא, אזויווי מען 

                              .                   נעמט ארויס א האר פון מילך, די מילך בלייבט גאנץ
 

יתה איז א שווערע זאך ער געזאגט אז לכאורה וויל מען מסביר זיין ווי מ האט   
מיט יסורים פארבינדען, כמה וכמה יסורין זענען פארהאנען חלילה מען זאל 
נישט געפרואווט ווערן, א מענטש פארנעמט דאך נעבעך זייער ווייניג, זאגט ער, 
דא מיינט מען נישט די סארט יסורים אויסצורעכענען, נאר אז ווען דער מענטש 

נאר א נרתיק פאר די נשמה, און דערנאך ווען עס איז ווערט, אז דער גוף איז 
קומט די צייט טיילט זיך עס דאך אפ, די נשמה גייט צוריק ארויף צום כסא 

צדיקים אינם  )עי' תוס' ב"מ קיד: ד"ה מהו(הכבוד, דאס איז ווי עס שטייט 
   מטמאין, צדיקים זענען נישט מטמא, ווייל עס איז נישט געבליבן גארנישט קיין
          
 
 
 

נשמה, דער גוף האט נישט בכח געהאט א שטיקל נשמה אוועקצורייסן, שטיקל  

נשמה, דער גוף האט נישט בכח געהאט א שטיקל נשמה אוועקצורייסן, שטיקל 
איז דער גאנצער אור צוריקגעגאנגען דארט תחת כסא הכבוד. טאמער איז אבער 
נישט אזוי, און מען האט נישט אזוי געלעבט, רייסט דער גוף אוועק שטיקער 

א נשמה,  נשמה, און ממילא דאס מאכט דער ענין דער תערובות, א בעל מום פון
און אויבן איז אויך נאר א שטיק חלק געגאנגען. איז קשה שבכולם איז אסכרא 
כחיזרא בגבבא דעמרא, אזויווי וואל וואס מען רייסט דערפון ארויס א דארן און 
עס בלייבט א שטיקל דא און א שטיקל רייסט מען דערפון ארויס, און די זעלבע 

גרינגע שבכולם איז נשיקה, כמשחל  די נשמה קומט נישט אינגאנצן ארויס. די
בניתא מחלבא, די גאנצע נשמה גייט ארויס, די גאנצע מילך בלייבט עס איז 

   .                                                                גארנישט פון דעם אוועקגענומען געווארן
 

רייסט אונזער גוף אוועק פון  זיך דער חשבון, וויפיל חלקי הנשמה שטעלט   
י פריערדיגע דורות, מן אונז, איז אוודאי מיר קענען זיך נישט פארגלייכן צו ד

חשבון וואס מען פאדערט אביסל אנדערש ווי פון פריערדיגע הסתם איז דא א 
רבון העולמים גלוי וידוע לפניך שרצוננו  )ברכות יז.(דורות, ווי עס שטייט 

נו, איז דאך דא מניעות  לעשות רצונך ומי מעכב שאור שבעיסה ושעבוד מלכיות.
בשלימות, און אזויווי ער ענדיגט דארט צו דער  ועיכובים מיטן 'לעשות רצונך'

תפלה, יר"מ שתצילנו מידם ונשוב לעשות חוקי רצונך בלבב שלם. אבער דאס 
.            דאס וואלט געדארפט צו בלייבן השתוקקות, דער 'רצוננו' לעשות רצונך,  

    
לעבן היינט אין א צייט וואס דער חשכות פונעם גלות איז אזוי שטארק,  מיר   

ן איין זייט קען מען זאגן מען זעט א נייע וועלט פאר זיך, בחורים זיצן אז באמת פו
און לערנען, עס בויט זיך א נייע אידישקייט. פון די אנדערע זייט אבער ווען מען 
דענקט אביסעלע צוריק וואס עס איז געווען כאפט א פחד, דאס איז נישט די 

ינדער און אייניקלעך, אידישקייט וואס עס קען איבערלאזן אן השפעה אויף ק
לאמיר זיך דערמאנען פון אונזערע זיידעס וויפיל רושם האט דאס געמאכט ווען 
זיי האבן מיט דעם אייניקל געלערענט, מען האט געזען דאווענען ווי מען 
דאווענט וכדו', זענען מיר אין דעם מצב אז ווען אונזערע קינדער און אייניקלעך 

עס דערפון באקומען אז דאס זאל זיי א חיות געבן וועלן דאס זען זאלן זיי עפ
אויפ'ן עתיד?, און דער עתיד אין אמעריקא איז נישט קיין לייכטער, עס איז גאנץ 
א שווערער עתיד. אודאי די ישיבות ארבייטן, אבער אלץ גייט מיט'ן נוסח 
אמעריקא, אויך די ישיבות גייען אויפן נוסח אמעריקא. מען דארף וויסן דעם 

ת ווי עס איז, סוכ"ס א מגן אברהם און א פרי מגדים ווי זיי האבן געלערענט אמ
תורה מתוך עוני מתוך דחקות, היינט מען קען זאגן מען געט דאס בעסטע וואס 
מען קען געבן, און פון דעסטוועגן זעט מען פארט נישט דאס זאל וואקסן וואס 

אס, נאר אז מען וויל א לויט'ן ערך האט געדארפט צו וואקסן, פארוואס איז ד
אידיש קינד זאל נתלהב ווערן צו אידישקייט ערליך, מוז די הויז זיין אזוי, עס קען 
נישט שטיין אין קאנטראסט עס זאל זיין אור וחושך משתמשים בערבוביא, פון 
איין זייט קומט ער אהיים און ער זעט אלע מיני לוקסוס און איבעריגקייטן, ער 

ייט בנוסח גוים, איינוועגס א איד אויך, ער פילט זיך נאך זעט עפעס א אידישק
גוט דערביי, עס איז נישט מעגליך אזוי אויף דעם אופן מען זאל מיט טאנצען מיט 

                            .                                                                          די אלע לוקסוס זאכן
    

א דרייצען יעריג קינד זעט דאך מער ווי פריערט א אכצען יעריג קינד,  היינט    
ואס עס גייט פָאר די סתירות, און דאס ער האט דאך אפענע אויגן, ער זעט דאך ו

ברענגט צו דעם וואס עס טוט זיך אזא טויש פון די עלטערע מענטשן צו די 
יוגענט אין די אידישע וועלט וואס די דורות פאלן, פארוואס, ווייל עס קען נישט 
זיין מען וועט מיט אים לערנען אביסל מסילת ישרים, מען וועט אים מסביר זיין 

יקר לעבן וואס א מענטש לעבט איז זיך אנצוגרייטן אויף דעם וואס עס אז דאס ע
וועט קומען אמאל, און ביז די זיבעציג אכציג יאר האט מען דאך אויך א ענד, און 
אז מען איז אין דערהיים און מען זעט אז אלדינג איז איינגעטאן הונדערט 

תרחק, אבער ווען פראצענט אין גשמיות, מען קען מיט אים לערנען מדבר שקר 
ער קומט אינדערהיים הערט ער וועגן די קלענסטע קלייניקייט ווערט געזאגט א 
ליגענט, היינט איז אן אנדערער וועלט, היינט קען מען וואקסן א תלמיד חכם אין 

.       א יאר צוויי אדער אין א זמן גאר, און עס גייט אזוי מיט אלע תאוות צוזאמען  
   

האבן נישט קיין השגה מיט וויפיל רחמנות מען קוקט אין הימל אויף אונז,  מיר   
אזא דור, אזא יונגען דור, וואס האט גאר נישט געזען, ווען זעט מען א איד וואס 

אזויפיל צו וויינען, יעדער מענטש ים דאווענען, מען האט דאך וויינט זיך אויס בי
את נעורים, ער זאל דאס גאנצע פיל חטווייסט דאך וויפיל ער האט געזינדיגט, ווי

ים מתקן צו זיין און לעבן יעצט ארבעטן ווייטער, האט ער גענוג די חטאת נעור
וואס  מיט אריין לייגן אין הבל אריין. אונז און נאך, און דערווייל טוט מען נאך

געבן דין אפפארא פנים וועט מען אפיר נעמען אונז, מען וועט דען דארפן 
.       ן אייבערשטןמענטשן, מען וועט דאך דארפן געבן כביכול פאר וחשבון פאר  

 
 תם ולא נשלם המשך יבוא בעזה"י

 
    

 
 

 



 

 

י עטרת תפארתינו האדם הגדול בענקיםלעילוי נשמת רבינו הגאון האמית  
האי צדיק ועניו, מרן הגאון הצדיק, חכימו דיהודאה איש האשכולות שהכל בו מקניני התורה, אוצר כל כלי חמדה   

זצוק"ל רבי יונה הלוי פארסטהגאון הצדיק מרן   

כותו הגדול והקדוש יגן וימליץ טוב בעדינו ובעד כל ישראלז  
~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~
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